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Jeden rok znamená 365 východů  a stejný počet západů Slunce. Rozloučení 
se starým rokem o půlnoci plynule přechází do vítání nového, a je naším 
zvykem onen přechod oslavit. Oslavu si nedovedeme představit jinak, než 
jako nestřídmé hodování. Navzdory všem touhám po štíhlé postavě            
si na počest změny letopočtu dopřáváme více, než je zdrávo. Není divu, že si 
pak hned prvního ledna dáváme mnohá předsevzetí týkající se zachování 
zdraví. Slibujeme si diety, cvičení, vitamíny a pohyb. Letos ale minimálně 
jeden spoluobčan vstoupil do roku 2011 s plným zdravím. Byl to Petr Rolenc, 
který uctil přelom letopočtů dobrovolnou silvestrovskou koupelí v ledové vodě 
Kyjovky u boršovského splavu.  Teplotu vzduchu mínus 10oC označil jako 
příhodnou. My, kteří jsme jeho nadšení nesdíleli, jsme si raději počkali      
na léto se stupni třiceti a znaménkem opačným, tedy plusovým. Snad jsme 
pak po celý rok byli stejně zdraví jako výše uvedený odvážlivec. Vždyť 
pravdou je, že co jednomu prospěje, druhému může uškodit.  
 
Zdraví je veličina, kterou při výčtu nezbytností klademe na první místo. 
Ovšem, když už se přihodí, že stav zdraví je nahrazen stavem nemoci,      
tu se obracíme k lidem v bílých pláštích, oněm pozemským andělům, které 
nazýváme lékaři, a doufáme v jejich schopnost pomoci nám od bolesti.      
Nemocnici máme přímo ve městě a pomyšlení, že by ji „vrchnost“ jediným 
mávnutím mocného proutku zrušila, nás dokáže vyburcovat k nebývalé 
činnosti. Právě tak se stalo letos. Události související s nemocnicí tvořily 
nejdříve pramínky, tiché stružky, slily se v potok a později v říčku, která   
na podzim dosáhla stupně povodňového. Názory jsme vyjadřovali potichu     
či nahlas a jen někteří kromě vyjadřování názoru i konali. Tak už tomu bývá.  
 
Navzdory „velké vodě“ děly se též události zdánlivě obyčejné. Nuže tedy, 
dejme se do čtení o událostech v městě Kyjově roku 2011.   
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UUDDÁÁLLOOSSTTII  VV  RREEPPUUBBLLIICCEE  AA  VVEE  SSVVĚĚTTĚĚ    
 
 
 
Do nového roku jsme vstoupili s informacemi o vysokém deficitu státního 
rozpočtu. Vláda ve snaze snížit dluh od prvního ledna omezila výdaje 
v sociální oblasti, snížila rapidně podporu v nezaměstnanosti, příspěvky      
na péči pro lidi se zdravotním postižením. Rovněž omezila výdaje na porodné 
a mateřské dovolené. 
 
Nepokoje v Lybii smetly vládu prezidenta Muamara Kadáfího, který stál 
v čele státu dlouhých 42 let. Volání po změně se projevilo i v jiných státech 
arabského světa. 
 
V pátek 11. 3. 2011 postihlo velkou část Japonska zemětřesení. Otřesy 
patřily k nejsilnějším za posledních sto let a dosáhly intenzity 8 až 9 stupňů. 
Mnoho japonských měst a obcí bylo srovnáno se zemí. Postiženým pobřežním 
územím se vzápětí přehnala desetimetrová vlna tsunami, která zkázu 
dokončila. Statisíce lidí přišly ze dne na den o všechno, z kvetoucích měst  
se stala záplava trosek. K dovršení všeho přírodní živel poškodil jadernou 
elektrárnu ve Fukušimě. Přes počáteční ujišťování, že nebezpečí nehrozí, 
došlo v budově reaktoru k několika explozím a pak již jen celý svět         
bez dechu sledoval zprávy o zamoření radiací. Připomínka tragické jaderné 
katastrofy v Černobylu donutila zamyslet se nad bezpečností, nebo spíše 
nebezpečností jaderných elektráren.  
 
31. 3. skončila platnost papírové padesátikoruny. Nadále budeme platit      
kovovou mincí stejné hodnoty.  
 
8. 4. 2011 rezignoval ministr dopravy Vít Bárta. Své funkce se vzdal poté, 
kdy vyšlo najevo, že nabízel a předával spolustraníkům z politické strany Věci 
veřejné různě vysoké peněžní částky. Tvrdil, že šlo o přátelskou výpomoc, 
obdarovaní naopak tvrdili, že se jednalo o úplatek.  
 
Prezident Václav Klaus na sebe strhnul celosvětovou pozornost. Při dubnové 
oficiální návštěvě Chile zmizelo v jeho kapse drahé protokolární pero, 
umělecký výrobek z dílny chilských šperkařů. Prezident je označil            
za obyčejnou propisku. Přemístění pera ze stolu do kapsy prezidentovy      
se dělo před televizními kamerami a záznam této události obletěl celý svět, 
doplněn ironickými komentáři. 
 
29. 4. 2011 se oženil britský princ William s neurozenou Kate 
Middletonovou.  Stali  se  z nich vévoda a vévodkyně  z Cambridge. Svatební  
obřad přenášely televize celého světa a sledovaly jej miliony diváků. 
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21. 5. 2011 se na Václavském náměstí v Praze sešlo přes 40 tisíc lidí 
k odborářské demonstraci proti vládním reformám. Vládní úspory podle 
odborů povedou k poklesu životní úrovně lidí, a to nejen z nižších příjmových 
skupin.  
 
6. 11. 2011 po šestidenním řečnickém přetahování mezi koalicí a opozicí 
vláda České republiky prosadila v Parlamentu 14 reformních zákonů týkajících 
se důchodového systému, zdravotnictví, daní a sociální oblasti. Opozice 
blokovala Sněmovnu dlouhými projevy. Poslanci byli ve  Sněmovně i přes noc, 
zívali, usínali. 
 
27. 11. 2011 Jízda králů se dostala na seznam světového nehmotného 
kulturního dědictví mezinárodní organizace UNESCO. Tradici Jízdy králů 
udržují už jen ve Vlčnově, Hluku, Kunovicích a Skoronicích. Jednou za čtyři 
roky ji vidíme i v Kyjově v rámci programu Slováckého roku. 
 
Od 1. 12. došlo ke zdražení tzv. regulačních poplatků, které platíme       
při hospitalizaci. Za každý den strávený na lůžku v nemocnici musíme vydat 
stokorunu namísto dosavadních 60 Kč. Při dlouhodobější nemoci výsledná suma 
může již citelně zasáhnout do rozpočtů lidí s nízkými příjmy. 
 
7. 12. 2011 přijel do  Česka na oficiální návštěvu ruský prezident Dmitrij 
Medveděv. V Praze mimo jiné jednal o dostavbě jaderné elektrárny 
v Temelíně.  
 
14. 12. 2011 přijali poslanci novelu Ústavy, která má umožnit přímou volbu 
prezidenta. 
 
18. prosince 2011 ve věku 75 let zemřel Václav Havel, československý       
a český prezident v letech 1990 až 2003. Smutné zprávě věnovala vysílání 
všechna média, pondělní noviny vyšly ve smuteční úpravě. Na dny 21. – 23. 
prosince byl vyhlášen státní smutek. Na pohřeb se sjelo mnoho hostí, 
evropských politických špiček a významných osobností z celého světa. Přiletěl 
i bývalý americký prezident Bill Clinton s chotí.  
V Kyjově byly na veřejných budovách vyvěšeny černé prapory. Ve vestibulu 
radnice byla pro veřejnost  umístěna kondolenční kniha, kam mohli občané 
svými podpisy vyjadřovat soustrast. Malé pietní místo vzniklo u morového 
sloupu, kam někteří občané přinášeli a zapalovali svíčky pro vzpomínku       
na zemřelého.  
Kvůli státnímu smutku  byla zrušena filmová představení v kině Panorama, 
sázkové kanceláře nepřijímaly kursové sázky. Nutné zájemce o sázení 
odkazovaly na sázení internetové.  Pořadatelé zvažovali konání připravených 
akcí, kterých je před Vánoci vždy hodně.  
Ve čtvrtek 22. prosince se v kostele Nanebevzetí Panny Marie konala mše  
za Václava Havla a v pátek 23. v poledne se rozezněly kyjovské zvony       
na jeho památku.  
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UUDDÁÁLLOOSSTTII  VV  NNAAŠŠEEMM  MMĚĚSSTTĚĚ  
 
 
 
Začali jsme psát letopočet s číslem 2011. Dny byly doprovázeny mrazem,   
na polích ležel sníh, který napadal v závěru minulého roku. Nový rok připadl 
na sobotu, takže jsme si mohli prodloužit odpočinek.  
 
Příroda nás v roce 2011 uvítala úkazem, jehož shlédnutí vždy překvapí       
a potěší. Krátce po osmé hodině dopolední 4. ledna nastalo částečné zatmění 
Slunce, které trvalo až do 11 hodiny. Na tento den se připravovali nejen 
astronomové, ale také my, obyčejní zvědavci. Zrána se na naše město snesla 
hustá mlha, která bránila ve výhledu. Když pak přišel onen správný okamžik, 
příroda se slitovala a z mlhy vytvořila oblačnost, která jako přírodní filtr 
dovolovala bezpečně pohlédnout na vykrojené Slunce. Zatmění bylo asi 
75procentní, což sice nepřineslo nějaké velké šero, ale přece jen bylo 
slábnutí světla znatelné.  
 
Kolem svátku Tří králů většina domácností řeší, jak naložit s vysloužilým 
vánočním stromkem. Většina zelenáčů se setkala s pilou ve velkém předstihu,  
v listopadu nebo i dříve. To způsobuje, že jehličí ze stromků velmi brzo 
opadává a vánoční krása je záhy ta tam. V rodinných domech mohou majitelé 
s pozůstatky jehličnanů zatopit pod kotlem, na sídlištích se ale stromky kupí 
u kontejnerů a leží tam po mnoho dní. Aby bylo nepořádku co nejméně, město  
zajistilo traktor s vlečkou. Od 10. ledna dvakrát týdně vyjížděl do ulic 
města a stromky odvážel do kompostárny ke zpracování.   
 
V lednu začaly první práce na stavbě bytového domu v lokalitě Za Stadionem, 
v prostoru u mateřské školky.  
 
Se začátkem roku přišla plesová sezona: zatančit si v estrádním sále Domu 
kultury postupně přišli myslivci, zahrádkáři, příznivci střední zdravotnické 
školy, gymnázia, základních škol Újezd a J. A. Komenského. Velká účast 
byla i na Reprezentačním plese Města Kyjova. 
 
O víkendu 8. a 9. ledna proběhla v Kyjově Tříkrálová sbírka.                 
Do 42 pokladniček přispěli kyjovští občané 216 595 korunami. 
 
17. 1. 2011 v podvečerních hodinách  zasahovali hasiči při požáru v jednom 
z bytů věžového domu na sídlišti U Vodojemu. Co bylo příčinou požáru? Vadné 
elektrické svíčky na vánočním stromku. Naštěstí plameny stihly spořádat    
jen obývací pokoj, další zařízení už přivolaní hasiči ochránili.  
Naše domovy jsou plné předmětů z umělých hmot. Při požáru pak vzniká 
kouř, který vše pokryje těžce odstranitelnou černou mastnotou. V našem 
případě si musel majitel bytu na úklid objednat specializovanou firmu.  
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21. ledna jsme si připomněli, že uplynulo již  70 let od smrti malíře Jano 
Köhlera, jehož umění můžeme obdivovat na některých kyjovských budovách. 
Je to např. madona s dítětem na průčelí kostela Nanebevzetí Panny Marie, 
luneta Kristus s anděly nad vchodem do gymnazijní kaple, sgrafitová výzdoba 
zámečku – nynějšího Vlastivědného muzea na Palackého ulici. Obdivuhodná 
jsou i sgrafita Čtyři roční období na domě č.p. 678 v ulici Svatopluka Čecha 
a výzdoba na domě č.p. 46 v Bohuslavicích, bývalé hospodě U Budíků. 
 
Na sobotu 19. 2. 2011 jsme byli zváni do restaurace Sport Billy v ulici 
Mezivodí na „Zabíjačkové speciality v podání známého řezníka Jardy Nováka 
s chotí Markétou z Milotic“ Současně provozovatel restaurace avizoval 
novinku, „pepřové masopustní pivo, nefiltrovaný 12% ležák jemně pikantní 
chuti“.  
 
25. 3. 2011 se v Galerii Ve škole konala vernisáž výstavy pořádané           
u příležitosti Dne Země. Výstavu fotografií zachycujících krásu přírody 
v okolí našeho města pořádalo o. s. Kyjovské Slovácko v pohybu a Základní 
škola J. A. Komenského Kyjov. Své snímky vystavovali Karel Šimeček, 
Vladimír Rajsigl, Věra Kellnerová, František Lukl a František Uhler. 
V kulturním programu vystoupily děti z pěveckého sboru Modráčci           
pod vedením Eduarda Cvrkala.  
 
27. března se před radnicí sešly mužské sbory z Milotic, Vacenovic, 
Ratíškovic, Dubňan, Svatobořic-Mistřína a sbor Paniháj z Moravan           
na 8. ročníku Jarním otvírání sklepů. Po uvítání starostou města se všichni 
přesunuli do prostoru U Sklepů, kde se dobře bavili, jak je při otvírání sklepů 
zvykem.  
 
19. dubna se na kyjovském náměstí konal Den Země. Letošní ročník byl 
z městského parku přesunut na náměstí, protože návštěvníků této akce      
je vždy mnoho a nově oseté trávníky v parku bylo zatím ještě nutno chránit. 
Pro letošní Den Země bylo vyhlášeno téma lesa, včel a kamenů. Byl zaměřen 
na naše chování k přírodě a jeho úkolem zvýšení povědomí dětí o nutnosti 
zachování přírody a její ochrany. Před radnicí jsme měli příležitost shlédnout 
divadelní představení klientů občanského sdružení Krok, hudební vystoupení 
klientů Domova Horizont, projít naučnou stezku plnou soutěžních úkolů nebo  
si vytvořit drobné předměty z hlíny či namalovat obrázek. Zajímavé           
a přitažlivé byly stánky myslivců a včelařů. S myslivci jsme si popovídali      
o životě zvěře v lese, prohlédli jsme si sádrové odlitky stop. Včelaři nabídli 
ochutnávku různých druhů medů a zodpověděli všechny zvědavé dotazy        
o včelách.  
Součástí Dne Země bylo i promítání filmů s ekologickou tématikou             
a podvečerní přednáška Stromy a my. Ke zklamání organizátorů se však tyto 
dvě akce setkaly s nezájmem veřejnosti.   
 



 

 
 
 

Kronika města Kyjova 
2011 

8

Velikonoční pondělí připadlo na 25. dubna. Svátkům předcházelo teplé         
a slunečné počasí. Stromy byly v květu a rovněž zahrady hýřily barvami 
prvních květů. Na tržišti uprostřed náměstí, v tzv. „kapce“ jsme mohli 
nakoupit sazenice květin do zahrádek, ale i ovoce, zeleninu, perník,            
lázeňské oplatky, koření, ovocné a okrasné stromky k výsadbě.  
 
Letošní jaro bylo až do Velikonoc sporé na vláhu, na polích bylo sucho.        
 
Ve čtvrtek a pátek před velikonočním víkendem měli školáci prázdniny. 
V očekávání svátečních dnů lidé nakupovali potraviny jako o závod.  
O víkendu pak obchody upravily prodejní dobu. COOP Marina na Kollárově 
ulici měla o velikonoční neděli otevřeno pouze do 12 hodin, v pondělí bylo 
zavřeno. Lidl na Nerudově ulici zavřel prodejnu v neděli i v pondělí. V nově 
otevřeném Kauflandu si však zaměstnanci volna neužili. Otevřeno měli        
po celou dobu svátků stejně jako v běžné dny, tj. od 7 do 22 hodin. Pouze 
na Velikonoční pondělí byl zaměstnavatel milosrdný a stanovil ranní odmykání 
dveří až na osmou hodinu. 
 
Tradice velí na Zelený čtvrtek pozřít něco zeleného. S výstavbou obchodních 
center, průmyslových zón a podobných výdobytků moderní společnosti se nám 
příroda vzdaluje z dosahu. Z této příčiny již nevíme nic o chuti mladých 
lístků pampelišky, o skvělé chuti „špenátu“ z bršlice či kopřivy. Pídíme se po 
špenátovém protlaku v mrazicích pultech obchodů. Ten pak jde o 
Vellikonocích na odbyt více než během roku a může se stát, že v některých 
obchodech hlásí prodavačky stav „vyprodáno“. Pokud se nám toto přihodilo 
letos, nevadilo. Ještě nám zůstala skvělá náhradní varianta, kterou nabídli 
provozovatelé restaurace Sport Billy v Mezivodí. Zde totiž nabízeli hostům 
zelené pivo.   
 
3. 6. 2011 byl dvorní trakt Informačního centra otevřen dětem. Městská 
knihovna zde pořádala pro děti mateřských škol kulturní odpoledne, které 
bylo součástí celostátní kampaně Celé Česko čte dětem. Děti shlédly loutkové 
představení Petra Moudrého, Marta Veselá-Jirousová  četla pohádky básníka 
Ivana Martina Jirouse. V programu zahrála Mládežnická dechová hudba 
Základní umělecké školy Kyjov pod vedením Miloše Procházky a Jiřího Pimka.  
  
25. 10. se k uctění památky vzniku naší republiky na městském stadionu 
konal Běh s trikolórou. Žáci základních škol z Kyjova i okolí porovnali své síly     
ve štafetovém běhu.  
 
Ve středu 26. 10. a ve čtvrtek 27. 10. 2011 měly školy zavřeno, děti měly 
podzimní prázdniny. Tyto dva volné dny doplněné státním svátkem             
a víkendem, připravily dětem pětidenní absenci školních povinností.  
 
28. října jsme oslavili státní svátek, den vzniku samostatné Československé 
republiky. Tuto slavnou událost jsme si v našem městě připomněli již o den 
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dříve při slavnostním kladení věnců u pomníků v Bohuslavicích, Boršově        
a Kyjově. V Kyjově byla vzpomínka doplněna krátkým kulturním programem.  
 
Volný den 28. října lidé využili k výzdobě hrobů a návštěvám pietních míst. 
V médiích jsme sledovali zprávy o zvýšeném provozu na silnicích. Parkoviště  
u hřbitovů v našem městě byla zaplněna. Lidé upravovali hroby a zdobili 
květinami umělými či živými. Protože teploty vzduchu dosahovaly +10oC, 
nebylo nutno se obávat, že oblíbené chryzantémy zmrznou.  
Hřbitovům se po tyto dny dostalo zvýšené ochrany ze strany městské policie. 
Strážníci ve dvojicích procházeli uličkami a dbali, aby se nevyskytly nemilé 
události.  
 
V listopadu bylo na Kollárově ulici otevřeno dětské centrum. Bylo založeno 
mladou maminkou dvou malých dětí, která dobře znala, jak náročné je vyřídit 
si záležitosti na úřadech nebo v klidu nakoupit. Dětské centrum, zařízené 
v útulných prostorách a vybavené hračkami, nabízelo službu hlídání dětí     
po omezenou dobu nutnou k vyřízení úředních záležitostí, nákupů apod. Dobrý 
nápad měl jepičí život. Na konci prosince se na dveřích objevil nápis 
„Z provozních důvodů zavřeno“. Se stejným nápadem ve stejnou dobu  přišla 
majitelka prodejny Něha, která se přestěhovala z náměstí do větších prostor 
v Moravské uličce.  
 
11. 11. v 11 hodin se v dvorním traktu Informačního centra konalo Otvírání 
svatomartinských vín. Organizátorům se letos podařilo zajistit 40 vzorků    
od 13 vinařských firem. Příjemné slunečné počasí a vidina ochutnávky 
skutečně kvalitních mladých vín přilákaly více než dvě stovky zvědavců. Víno 
k ochutnávání bylo zdarma, potřebné bylo pouze koupit za 50 Kč skleničku, 
tzv. koštovačku. Pokud někdo zatoužil odnést si láhev vína domů, musel již 
samozřejmě zaplatit.  
 
8. prosince se ve sklípku pod Radniční galerií setkali ředitelé příspěvkových 
organizací řízených městem. Společně se starostou města Luklem hodnotili 
uplynulý kalendářní rok. 
 
V posledních předvánočních dnech jsme se nevyhnuli zmatkům v dopravě. 
Jako vždy byla nejnáročnější situace v centru města, a pak nově              
u obchodního střediska Kauflandu. Tam dopravní situaci ztěžovala stavba 
další obchodní budovy v sousedství, kde dříve byly ovocné sady.  
 
21. prosince napadl první sníh. V dalších dnech sněžení vystřídal déšť        
a hustá mlha. 30. prosince ráno sněžilo po celé dopoledne. Teploty vzduchu 
vystoupaly nad nulu, proto byl sníh mokrý a na silnicích a v ulicích se rychle  
měnil v nevlídnou šedou hmotu. Lidé nakupovali zásoby potravin               
na silvestrovské a novoroční hodování. Obchody, zejména velké obchodní 
řetězce, lákaly na velké slevy zboží všeho druhu. Opakovaně jsme však byli 
upozorňováni v televizi, že slevy jsou někdy jen „slevy“. Obchodníci 
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v očekávání  vyšší daně z přidané hodnoty, kterou nás „obdarovala“ naše 
vláda pro příští rok, zvyšovali ceny již od léta.  
   
 
 

OOBBYYVVAATTEELLSSTTVVOO  
 
 
K 31.12.2011 žilo v Kyjově  11 542  obyvatel (5 862 žen a 5 680 mužů) 
Z tohoto počtu žilo 635 obyvatel v Bohuslavicích (322 žen a 313 mužů).  
 
Narodilo se 109 občanů, přistěhovalo 149, odstěhovalo 170 a zemřelo 130. 
 
 

Nezaměstnanost 
 
 
K 31. 12. 2011 míra nezaměstnanosti v Kyjově dosahovala 11,4%. V evidenci 
Úřadu práce bylo 691 dosažitelných uchazečů o práci a 6 086 ekonomicky 
aktivních obyvatel. V nabídce bylo 15 volných míst.  
 
 

Sčítání lidu 
 
 
Jednou do roka se ve firmách a organizacích provádí inventarizace, což 
obnáší soupis majetku. Sčítání obyvatel naší republiky je organizačně 
podstatně náročnější a je mu vyhrazen desetiletý interval. Pro letošní sčítání 
lidu, domů a bytů byla jako rozhodující okamžik určena půlnoc z 25. na 26. 
března. Celou akci vyhlásil a organizoval Český statistický úřad, konkrétní 
práci prováděla Česká pošta. 
Už od února začalo fungovat centrum pro veřejnost a bezplatná telefonní 
linka pro případné dotazy a nejasnosti. Do schránek jsme dostali leták       
se základními informacemi a lístek s uvedením jména sčítacího komisaře       
a číslem jeho průkazu.  
Od 10.března začali sčítací komisaři naše domácnosti osobně navštěvovat    
a proti podpisu nám předávat formuláře k vyplnění. Každý občan obdržel 
zelený Sčítací list osoby, majitelé a uživatelé bytů žlutý Bytový list. 
Majitelé a správci domů dostali k vyplnění oranžový Domovní list.  Sčítacímu 
komisaři jsme sdělili, zda budeme tiskopisy posílat poštou nebo od půlnoci 
z 25. na 26. března zapneme své počítače a na určených webových 
stránkách vyplníme a odešleme žádané informace elektronickou cestou.  
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Akci již od začátku provázely organizační zmatky. Někteří lidé se totiž 
ohlášené návštěvy sčítacího komisaře nedočkali a museli si pak vystát řadu    
u určené přepážky České pošty.  
 
Zpracování údajů vyžaduje dlouhý čas, přesto jsme se ještě letos dozvěděli, 
že Česká republika měla 10 562 214 obyvatel. V naší republice přibývá 
cizinců, kteří zde žijí trvale. Ubývá manželství, přibývá rozvodů, roste počet 
lidí věku nad 65 let a snižuje se počet dětí do 14 let. Ve formuláři byly též 
otázky na národnost a víru, lidé na ně však neradi odpovídali.  
 
 
 

LLIIDDÉÉ  
 
 

První občánek roku 2011 
 
 
Prvním občánkem narozeným v roce 2011 byl Jaroslav Schovanec, který     
se narodil 4. ledna s mírami 3 600 g a 50 cm. Do vínku dostal od města dar 
10 000 Kč.  
 

Ocenění válečných veteránů 
 
 
23.3. přijal starosta města Fr. Lukl šestici válečných veteránů z Kyjovska    
a předal jim ocenění Českého svazu bojovníků za svobodu. Pamětní medaile   
a čestná uznání za odboj v době II. světové války a za dlouholetou činnost 
v Českém svazu bojovníků za svobodu obdrželi Ing. Vladimír Rajda, rodák 
z Bohuslavic, Jarmila Špačková z Kyjova, Josef Svoboda z Bohuslavic, 
Stanislav Šmíd z Vracova, Danuše Ištoková z Kyjova a Dušan Orlík 
z Jestřabic. Slavnostnímu aktu v obřadní síni kyjovské radnice byl přítomen 
senátor Zdeněk Škromach. 
 

Eduard Cvrkal 
 
 
15. dubna 2011 u příležitosti oslavy 30 let založení pěveckého sboru 
Modráčci převzal sbormistr Eduard Cvrkal z rukou místostarosty Antonína 
Kuchaře ocenění za přínos, vznik a dlouhodobý rozvoj pěveckého tělesa       
a výchovu stovek dětí, kterým vtiskl lásku k písni.  
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Modráčci koncertují v Kyjově a okolí, účinkují na koncertech pro školy, 
novoročních koncertech, ale účastní se také pěveckých přehlídek v rámci celé 
republiky a v rámci amatérských souborů si přivážejí domů ocenění. 
Slavnostního setkání v kině Panorama se kromě současných členů sboru 
účastnili i zpěváci bývalí, „vysloužilci“, kteří jsou už dávno dospělí a své písně 
předávají mladším generacím.  
 

Josef Šanta 
 
 
Český svaz tělesné výchovy udělil Josefu Šantovi medaili za celoživotní práci 
a výjimečný přínos pro rozvoj tělovýchovy a sportu. Na slavnostním setkání, 
které se konalo 26. 9. 2011 v obřadní síni radnice, obdržel Josef Šanta 
poděkování Města Kyjova za mnohaletou aktivní činnost v jezdeckém oddílu. 
 
Josef Šanta vedl dlouhá léta v Kyjově jezdecký oddíl, byl spoluzakladatelem 
Tělovýchovné jednoty Slávie Kyjov, věnoval se výchově jezdeckých talentů. 
Je významnou osobností dostihového jezdectví a chovu koní. 
Jezdecký oddíl působil v Kyjově pod hlavičkou Zemědělské technické školy   
od roku 1966 a měl přibližně třicítku členů. Po roce 1989 byla činnost oddílu 
postupně ukončena.   
  
 

Natálie Kolajová 
 
 
Natálie Kolajová, členka Atletického klubu Kyjov, obdržela poděkování Města 
Kyjova za vzornou reprezentaci města a získání titulu mistryně České 
republiky v běhu na 800 metrů.  
 
 

Vladimír Židlický 
 
 
U příležitosti Slováckého roku obdržel fotograf a malíř V. Židlický 
poděkování Města Kyjova za unikátní zachycení kulturního bohatství           
a prezentaci pestrobarevné krásy krojů Kyjovska. 
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František Komňacký 
 
 

PaedDr. František Komňacký převzal v prosinci z rukou starosty města       
u příležitosti životního jubilea ocenění za celoživotní přínos v oblasti sportu, 
reprezentaci a výchovy mládeže.  
 
František Komňacký se věnuje fotbalovému sportu, v současnosti je trenérem 
prvoligového fotbalového klubu v Jablonci nad Nisou a asistentem trenéra 
české fotbalové reprezentace. V 70. a začátkem 80. let minulého století 
působil jako fotbalový hráč a trenér mládeže v  Jiskře Kyjov. 
 
 

Miroslav Tichý 
 
 
12. 4. 2011 zemřel Miroslav Tichý, kterého mnoho z nás znalo jako podivnou 
kyjovskou figurku. Narodil se v roce 1926 v Nětčicích. Studoval na Akademii 
výtvarných umění, ale školu po třech letech opustil. Maloval do druhé 
poloviny 50. let. Pak už jsme ho vídávali v kyjovských ulicích jako zarostlého 
a neudržovaného muže v roztrhané haleně a kalhotách, které udržoval pomocí 
drátů, jimiž látal nejen oděv, ale i boty. Kdo ho neznal, míjel ho se štítivým 
odstupem, děti se ho bály. V dobách socialismu jsme čas od času sledovali 
cizince, kteří si ho fotografovali jako raritu, snad aby dokumentovali, jak se 
žije „za oponou“. Vybaven fotoaparátem vlastnoručně vyrobeným procházel se 
v kyjovských ulicích a fotografoval ženy v jakýchkoliv situacích. Nečekaně a 
bez výstrahy mačkal spoušť. Často tím budil rozpaky a nevoli. Všichni jsme 
ho znali, nebylo nikoho, kdo by nevěděl, kdo se skrývá za označením „Mistr 
Tichý“. Ti, kteří ho znali blíže, oslovovali ho „Mirku“. Věděli, že s ním mohou 
vést zasvěcené debaty o umění, chodili za ním pro radu, chtěli-li koupit 
obraz známého malíře a vyšší ceny. Bydlel sám v domku na Svatoborské ulici.   
 
 

Ludvík Pokorný 
 
 
9. září 2011 zemřel ve věku 88 let Ludvík Pokorný. Byl významným 
představitelem kulturního života v Kyjově. Dlouhá léta pracoval jako vedoucí 
kyjovských kin, zasloužil se o konání filmových festivalů v našem městě        
a účastnil se organizace Slováckých roků. Znali jsme ho také jako „strýca 
Cyrila“, který humorným slovem doprovázel pořady dechové hudby Žadovjáci. 
Od svých šedesáti let žil v Brně, přesto na Kyjov nikdy nezapomněl. 
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Zlatá svatba 
 
 
V obřadní síni kyjovské radnice se konala zlatá svatba manželů Jitky         
a Vladimíra Rusmanových. 8. ledna letošního roku si po padesáti letech znovu 
zopakovali „ANO“. 
 
 
 

ŽŽIIVVOOTT  NNAA  RRAADDNNIICCII    
 

Zahraniční spolupráce 
 
Město Kyjov navázalo spolupráci s městem Prizren v Kosovu. Na jaře 
navštívila kyjovská delegace v čele s místostarostou Kuchařem Prizren,      
na podzim přijeli žáci tamější umělecké školy do Kyjova a oficiální delegace 
se zúčastnila Martinských hodů. 
 
 

Zasedání Zastupitelstva 
 

21. 3. 2011 
 
 
Na programu březnového zasedání byla volba členů kontrolního a finančního 
výboru. Počet členů finančního výboru byl zvýšen ze 7 na 9. Předsedou 
kontrolního výboru byl zvolen Ing. Antonín Rajda, místopředsedou  finančního 
výboru Ing. Václav Lukáš, dalšími členy finančního výboru RNDr. Libor 
Ambrozek, Ing. Jindřich Pleva a JUDr. Helena Ilgnerová. Dalšími členy 
kontrolního výboru se stali Jiří Klajn, MUDr. Soňa Koenigová, Ing. Blažej 
Zajíc a František Kouřil.  
 
Byly schváleny granty občanským sdružením pro rok 2011. Zájem byl již 
tradičně veliký, ale protože součet požadavků přesahoval téměř o dva miliony 
korun možnosti města, nemohli být někteří zájemci vyslyšeni a ti šťastnější 
museli ze svých přání hodně slevit.   
 
Negativní zkušenosti z loňských motocyklových závodů zaktivizovaly jejich 
odpůrce. Znovu se rozhodovalo, zda povolit tuto akci v ulicích města. Po delší 
diskuzi, kdy zástupci pořadatele vysvětlovali a slibovali, bylo rozhodnutí 
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odloženo na mimořádnou schůzi, která bude věnována pouze této 
problematice.  
 
Zastupitelstvo schválilo dočasné použití prostředků z prodeje bytů           
na bezúročnou půjčku pro občanské sdružení OPONA ve výši 300 tisíc Kč     
se splatností nejdéle 1 rok od poskytnutí, a 150 tisíc Kč na technické 
zhodnocení oken budovy Základní umělecké školy.  
 
Zastupitelé na jednání rozhodli, že pozemky v majetku města, které leží   
pod rekreačními chatami v katastrálním území Vřesovice a Moravany          
u Kyjova, budou vlastníkům chat dlouhodobě pronajímány. Město je nebude 
prodávat. 
 

4. 4. 2011 
 
 
V pondělí 4. dubna se zastupitelé sešli na mimořádné schůzi věnované  
motocyklovým závodům. Po diskusi, kdy zastupitelé zvažovali všechna pro     
a proti, bylo rozhodnuto: závody v roce 2011 a 2012 budou. Souhlas         
s uskutečněním akce vyslovilo 19 zastupitelů, dva se zdrželi a dva byli proti.  
K zajištění hladkého průběhu závodu slíbili pořadatelé více přestávek, 
zvýšený dozor na trati a maximální počet závodníků snížený na  24.  
 
Při vzrušené debatě na zasedání zastupitelů dokonce jeden z odpůrců navrhl, 
aby zastupitelé, pokud závod schválí, „dali hlavy na špalek“ v případě,       
že budou problémy. A tak se i stalo. Fr. Lukl, M. Moudrá, J. Frolec,       
I. Pojezný, I. Kocka a R.Filípek veřejně ohlásili, že ze svých funkcí 
odstoupí, objeví-li se při závodech nějaké zásadní nedostatky a rozhodli se, 
že se budou účastnit příprav svojí přítomností na jednáních realizačního 
výboru. 
 
Na dubnovém zasedání bylo schváleno Memorandum o vzájemných vztazích 
mezi městem Kyjov a městem Biograd na Moru. 
 
 

30. 5. 2011 
 
 
Zastupitelé se zabývali situací u nově otevřeného obchodního střediska 
Kauflandu, kde dochází k nebezpečným situacím, poněvadž zde chybí chodníky 
pro pěší. Hovořilo se rovněž o nepořádku, který zůstal v závěru loňského 
roku u fotovoltaické elektrárny v Nětčicích, o nutnosti zvýšit informovanost 
občanů při uzavírkách ulic v souvislosti s pořádáním velkých akcí ve městě. 
Zastupitel Mgr. Pojezný připomněl požadavek, který přednesl již v minulosti  
a který doposud nebyl plněn. Jednalo se o fakt, že některé podklady určené 
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k jednání na schůzi dostávají zastupitelé až na poslední chvíli, mnohdy        
i teprve „na stůl“, tedy přímo na zasedání. Nedostatek času na prostudování 
materiálů pak ztěžuje rozhodování.  
 
Zastupitelé schválili bezúročnou půjčku folklórnímu souboru Kyjovánek I      
ve výši Kč 500 000 Kč jako příspěvek na cestu souboru na Tchaiwan a dotaci 
500 000 Kč Římskokatolické farnosti Kyjov na obnovu interiéru kostela 
Nanebevzetí Panny Marie.  
 
Zastupitelstvo nominovalo zástupce města Kyjova do orgánů obchodních 
společností, v nichž má město Kyjov majetkovou účast.  
 
Na schůzi vystoupil Ing. Pejchl, dočasně pověřený řízením nemocnice. Podal 
zastupitelům zprávu o špatném stavu nemocnice, doplněnou počítačovou 
prezentací. Hovořil o zadluženosti tohoto zařízení, o personální 
přezaměstnanosti, o stavebních nedostatcích na pavilonu, zkolaudovanému 
teprve před deseti lety. Jeho vystoupení vyvolalo bohatou diskuzi, nechyběly 
námitky zastupitelů vůči prezentovaným skutečnostem. Zastupitelé požádali 
Ing. Pejchla, aby jim prezentaci zapůjčil k lepšímu prostudování, což se však 
ani po urgencích nestalo. 
 

27 .6. 2011 
 
Schůze se konala v estrádním sále Domu kultury. Kromě majetkových převodů 
bylo na programu schválení hospodaření města za rok 2010. Zastupitelé 
schválili závěrečný účet včetně zprávy nezávislého auditora, který 
s celoročním hospodařením souhlasil bez výhrad.  
 
Zastupitelé vyslovili souhlas s dočasným použitím prostředků z prodeje  bytů, 
a sice 780 tisíc Kč na pořízení nového územního plánu a 2 604 tis. Kč        
na I. etapu regenerace panelového sídliště U Vodojemu. Schválili 
Memorandum o vzájemných vztazích mezi Kyjovem  a italským městem 
Seravezza. Kontrolní výbor Zastupitelstva byl pověřen kontrolou provozu      
a správy hřbitova, koupaliště a biotopu. 
  
 

19. 9. 2011 
  
Zastupitelé schválili dočasné použití prostředků z prodeje bytů na akci 
Cyklostezka Mutěnka ve výši 3 mil. Kč,  na projekt Oprava povodňových škod 
v Kyjově  - oprava mostů M 05, M 08, M 11 a M 14 ve výši Kč 2 035 tis. 
Kč. Schválili příspěvek Základní umělecké škole na účast na Mezinárodním 
hudebním soutěžním festivalu ve Španělsku. 
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Bylo rozhodnuto uzavřít s Moravskými naftovými doly Hodonín smlouvu        
o poskytnutí grantového příspěvku na financování regenerace parku u kaple 
sv. Josefa.  
 
Zastupitelstvo uložilo Radě města projednat možnosti odkupu nemovitosti 
domu  č.p. 558 na Komenského ulici. Současně pověřilo kontrolní výbor 
Zastupitelstva města provedením kontroly týkající se výstavby a právního 
stavu bytového domu č.p. 558 v Komenského ulici. 
 
 

24. 10. 2011 
 
Zastupitelstvo schválilo příspěvek pro TJ Jiskra Kyjov ve výši Kč 210 000  
na úhradu nákladů vzniklých rekonstrukcí basketbalové haly.  
Rozhodlo o uzavření smlouvy o budoucí kupní smlouvě na prodej budovy     
č.p. 1172 na ulici Jungmannova mezi městem Kyjov a společností TOPTERM, 
spol. s r.o., Praha. Kupující provede rekonstrukci budovy, ta pak bude 
využita jako objekt sociálního určení. Smluvní pokuta pro případ nedodržení 
dohodnutého účelu užívání nemovitosti byla stanovena ve výši 1 500 000 Kč. 
Budova je nabízena k prodeji s tím, že její stav je špatný. Není vyloučeno, 
tak jako se stalo při rekonstrukci sousedního domu, že z důvodu poruchy 
statiky bude muset být provedena demolice objektu. V tom případě veškeré 
náklady bude v plné míře hradit kupující. 
 
 

19. 12. 2011 
 
Toto zasedání poprvé po dlouhé době bylo bez kamer Televize Slovácko. 
Doposud jsme mohli sledovat jednání zastupitelstva ze záznamu na webových 
stránkách města. Ukázalo se však,  že podle zákona je zveřejněním záznamu 
zasedání porušována ochrana osobních dat. Zastupitelé tedy zvažovali, jakým 
způsobem přiblížit občanům svá jednání, která jsou sice veřejná, ale přichází 
na ně jen málo lidí. 
Jednou z možností by bylo přímé vysílání, ovšem to podle zkušenosti z jiných 
měst je málo sledované a navíc finančně nákladné. Dosavadní pořizování 
záznamu jedné schůze a zveřejnění na webu stojí městskou pokladnu 80 tisíc 
korun v případě, že jednání probíhá v zasedací síni městské radnice. Pokud je 
očekávána větší účast občanů a zastupitelé zasedají na Domě kultury,       
je pořízení záznamu ještě dražší.  Padaly různé návrhy, ale definitivně 
rozhodnuto nebylo.  
 
Zastupitelé rozhodovali o povolení motocyklových závodů v roce 2012. 
S průběhem těch letošních vyslovili spokojenost a pro příští rok je povolili   
za podmínek, které byly nastaveny pro rok 2011. Na jejich dodržení bude 
dohlížet komise složená ze zastupitelů.  
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Výtky zazněly k úklidu po závodech. Na ulici Nětčické v zatáčce u hřbitova 
ještě v prosinci ležely neodklizené dřevěné zábrany. Podle vysvětlení         
p. Frodla tyto mají podle dohody v zimě sloužit jako zábrany proti závějím. 
Zábrany však jednoho prosincového dne v tichosti zmizely, aniž by se sněhu 
dočkaly. 
 
Po diskuzi zastupitelé rozhodli a závodům dali zelenou. Hlasování se zdrželi 
členové KDU-ČSL, kteří současně odmítli účast v komisi, protože podle jejich 
názoru jsou závody nebezpečné a ohrožují obyvatele města. 
 
Zastupitelé projednali a schválili rozpočet města na rok 2012, rovněž jednali 
o majetkových převodech. Rozhodli o poskytnutí dotace 100 000 Kč        
pro občanské sdružení dětského souboru Kyjovánek a poskytnutí bezúročné 
půjčky 800 000 Kč pro Tělovýchovnou jednotu Jiskra Kyjov na zakoupení 
sportovního zařízení do zrekonstruované basketbalové haly. 
 
 
Už od loňského roku se táhne jednání o tom, jak se město postaví k hernám, 
ve kterých majitelé provozují výherní hrací automaty. V roce 2006 bylo 
v Kyjově registrováno 90 výherních automatů, v roce 2010 pouze 46, letos 
se jejich počet snížil na 38. Začaly je však nahrazovat videoterminály, 
kterých je nyní v našem městě 120. Celonoční provoz heren sice vyhovuje 
gamblerům, ale nikoliv jejich rodinám, které tito lidé připraví o veškeré 
finanční prostředky. Protestují proti nim též lidé, kteří chtějí, aby v noci byl 
v ulicích města klid. Návštěvníci nočních podniků jsou totiž často hluční       
a chovají se agresivně. Rozbíjejí výlohy, znečišťují veřejná prostranství      
a dělají nepořádek, takže musí zasahovat městská policie. Faktem, před 
který jsou zastupitelé stavěni při snaze o omezení těchto provozoven, je 
nezanedbatelný příjem do městské pokladny. Rozhodování je těžké, a aby 
bylo ještě těžší, na každé schůzi, kdy má být tato problematika 
projednávána, se u mikrofonu sejdou dva diskutující z protichůdného tábora. 
Na jedné straně majitel herny, který argumentuje poskytováním služeb 
cyklistům a samotná restaurace by ho neuživila, musel by propustit 
zaměstnance. Jeho oponentem je na druhé straně starší muž, který bydlí    
na náměstí v domě s hernou a kterého hluční návštěvníci v noci ruší. 
Argumenty padaly takové i onaké, majitel herny dokonce uspořádal 
podpisovou akci za zachování provozu a na schůzi zastupitelů připomínal,     
že daně jím zaplacené do městské pokladny jsou určeny kyjovským 
nevýdělečným zájmovým spolkům, které by jinak musely svoji činnost ukončit, 
a že noční  hluk a vandalismus má řešit městská policie.  
Problematiku heren a výherních automatů řešili zastupitelé v minulosti již 
několikrát. Usnadnit rozhodování jim tentokrát měla i anketa na webu města.  
Otázky zněly takto: 
 
Souhlasíte s omezením otevíracích dob současných non-stop provozoven      
na území města Kyjova? 
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Jste pro snížení počtu heren na území města Kyjova? 
 
Jste ochotni respektovat rušení nočního klidu v době mimořádných kulturních 
událostí (např. Slovácký rok)? 
 
Je zřejmé, že odpověď závisela na tom, jestli dotyčný chtěl v noci spát nebo 
se bavit. Rozhodování tato anketa neusnadnila, poněvadž tři tisícovky 
respondentů se rozdělily na dvě téměř stejně velké skupiny.  
 
Jaké tedy bylo výsledné rozhodnutí městského zastupitelstva? Od prvního 
ledna 2012 nesmějí být ve městě provozovány sázkové hry a loterie v době 
od 2.00 do 8.00 hodin.  
 
Na posledním letošním zasedání vystoupil MUDr. Hudeček. Přítomným objasnil 
záležitost s lékárnou, která se nachází v areálu nemocnice. Ředitel nemocnice 
Ing. Josef Pejchl podal žalobu s tím, že nájemní smlouva je uzavřena 
nevýhodně a nemocnice každoročně ztrácí velké finanční částky. MUDr. 
Hudeček označil toto za pomluvu, poněvadž existují doklady o zcela jiných 
částkách a nájem je podstatně vyšší. Ředitel Pejchl ovšem na dokumenty 
nebral zřetel a uváděl pouze počáteční smlouvu, která byla uzavřena za zcela 
jiných podmínek a postupem času byla změněna.   
 
Dům dětí a mládeže podal žádost o finanční příspěvek na zbudování čističky 
pro dětský tábor Hutisko - Solánec, který je v majetku města a je místem 
pro ozdravné pobyty, rodinné rekreace a prázdninové  pobyty cca 450 
kyjovských dětí. Výstavba čističky znamená vysoké náklady, ovšem bez ní   
se tábor provozovat nesmí. Ředitel Domu dětí a mládeže Zdeněk Kunz předal 
osobně starostovi města petici s 2 700 podpisy příznivců tábora, kteří 
požadují jeho zachování.  
Pro rok 2011 byl na čističku z rozpočtu města vyčleněn 1 milion korun a 
vyřízena všechna nutná povolení i projektová dokumentace. V průběhu roku 
však byla potřebná finanční částka z rozpočtu vyškrtnuta a použita na jiné 
účely.  
 

Hovory s občany  
 
21. března byli občané Kyjova pozváni na besedu s představiteli města       
o stavbě bioplynové stanice v prostoru průmyslové zóny za sklárnou.          
O bioplynových stanicích jsme se občas dočetli v novinách či slýchali 
v televizi v tom smyslu, že se tamější obyvatelé proti výstavbě postavili. 
Obávali se zápachu a zvýšeného provozu na silnicích. Kupodivu v Kyjově      
se toto téma setkalo s nezájmem. Snad by občany vyburcoval teprve chlad 
v jejich bytech, nebo několikanásobně vyšší účty za topení.  
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Na Hovory přišli zástupci města, investora a budoucího provozovatele, ovšem 
lidí z řad veřejnosti  bylo více než málo. Po seznámení s projektem stanice, 
která by vyráběla teplo spalováním kukuřičné siláže, obilí a kejdy 
z milotického vepřína, se rozvinula diskuze o tom, zda siláž bude zapáchat  
či ne, o ekologii – neekologii, kdy se jako ekologické a hospodárné označuje 
pěstování obilí, které je pak spáleno.  
 
Doposud je pro vytápění na kyjovských sídlištích a ve veřejných budovách 
využíváno odpadní teplo ze sklářských van firmy Vetropack Moravia Glass. 
V loňském roce skláři jednu ze dvou van nahradili novou. Protože i oni jsou 
nuceni být dobrými hospodáři a snaží se o co nejnižší náklady, mají nyní 
vanu, která podstatně účelněji využívá vznikající teplo. Současně skláři 
plánují výměnu druhé vany, což pro město znamená nutnost zajistit teplo 
jiným způsobem. Jakým, toť ovšem otázka. Na starších sídlištích byly 
původně plynové kotelny, ty však již dávno dosloužily a zřídit nové by bylo 
nesmírně nákladné. Novější budovy byly stavěny již s jistotou tepla dodaného 
dálkově.  
 
Rozhodování není jednoduché. Platby za teplo v domácnostech tvoří nemalou 
položku našich účtů, a málokdo si  uvědomuje, že i když se cena            
pro domácnosti od r. 2000 zhruba zdvojnásobila, je Kyjov s její výší       
pod republikovým průměrem právě díky využívání odpadního tepla ze sklárny.   
 
 
 

Pamětní kniha 
 
Jsou některé slavné události, které ač soukromé, zaslouží si pozornost nás 
všech. Mám na mysli výročí zlaté či dokonce diamantové svatby, vítání nově 
narozených dětí nebo setkání představitelů města se seniory – jubilanty. 
Dalšími slavnostními událostmi jsou setkání u příležitosti udělení Ceny města 
Kyjova nebo Čestného občanství města Kyjova.  
 
Pokud se týká zlatých svateb, tj. 50letého výročí uzavření sňatku, probíhá 
vše tak jako při svatbě obvyklé, tedy  setkáním manželů – jubilantů společně 
s příbuzenstvem a přáteli v obřadní síni radnice. Oslava zlaté svatby 
samozřejmě není žádnou povinností. Ti, kterých se výročí týká, se přihlásí  
na matrice, a úřednice zajistí vše potřebné. Upomínkou události pro budoucí 
generace pak zůstává zápis v pamětní knize s podpisy manželů. 
  
Je pozoruhodné listovat pamětní knihou, nacházet v ní zápis o zlatém, tedy 
padesátiletém výročí, a  o deset let později znovu stejná jména, tentokrát 
již s datem „diamantovým“. Kniha je psána ručně ozdobným písmem,        
což už v dnešní době málo lidí dokáže.  
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V současnosti vedou na matrice svazek pamětní knihy začínající zápisem   
z 1.5.1993 s prvním zápisem zlaté svatby manželů Josefa a Marie 
Zbořilových z Boršova. Jejich sňatek byl uzavřen  1. 5. 1943. V knize jsou 
zaznamenány sté narozeniny pana Ladislava Štěpánka, narozeného 
22.6.1898, nebo 95. narozeniny Vincence Stakeho. Jsou zde též zápisy 
z jiného soudku: poděkování zpěváka Karla Gotta za nádherné přijetí  dne 
12.6.2004. 
 
 

  SSPPRRÁÁVVAA  MMĚĚSSTTAA  
 

Matrika 
 

Přehled matričních událostí v roce 2011: 
 

1026 Narození 

73 Manželství 

481 Úmrtí 

969 Druhopisy matričních dokladů 

32 Matriční doklady pro použití v cizině 

86 Souhlasné prohlášení o určení otcovství 

11 Osvědčení snoubenců k uzavření manželství před orgánem církve 

6 Vysvědčení o právní způsobilosti k uzavření manželství 

7 Matriční doklady k výměně matrik (5x Vietnam, 1x Bulharsko a 1x 
Slovensko) 

3 Prohlášení o volbě druhého jména 

2 Potvrzení ze sbírky listin 

5 Oznámení rozvedeného manžela, že přijímá zpět své dřívější příjmení 

4 Žádosti snoubence-cizince o prominutí předložení dokladu o právní 
způsobilosti k uzavření manželství a potvrzení o osobním stavu 

9 Rozhodnutí o povolení uzavřít manželství na jiném vhodném místě 

8 Rozhodnutí o změně jména a příjmení 

39 Žádosti o výpis z rejstříku trestů 

253 Žádosti  o osvědčení o státním občanství 

68 Rozvody 

6 Ověřování matričních dokladů pro použití v cizině 
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Nové odbory na radnici 
 
Aby byl řádně zajištěn chod města, musí být mimo jiné zajištěna péče       
o městskou zeleň, úklid veřejných prostranství, silnic a chodníků, udržováno 
veřejné osvětlení, hřbitovy, sportoviště a koupaliště, zajištěn svoz odpadů. 
Doposud byly tyto činnosti roztříštěny a jejich koordinace byla složitá neboť 
část zajišťovaly externí firmy, část byla svěřena odboru investic a rozvoje. 
Bylo proto rozhodnuto, že vše bude soustředěno pod jednu hlavičku nově 
utvořeného odboru komunálního hospodářství. Po ročním zkušebním provozu 
bude vytvořena obchodní společnost nebo příspěvková organizace města, 
která bude uvedené činnosti zajišťovat. Od letošního roku tedy byly utvořeny 
dva nové odbory: odbor rozvoje města, který se nadále bude zabývat 
investicemi města, dotační politikou a rozvojovými dokumenty města i celého 
regionu, a odbor komunálního hospodářství.   
Bylo vyhlášeno výběrové řízení na obsazení míst vedoucích nově utvořených 
odborů. Vedoucím odboru rozvoje města byl pověřen Otakar Matula, 
vedoucím odboru komunálního hospodářství se stal Ing. Oldřich Talaš.  
 

Finanční hospodaření města 
 
Rozpočet města pro rok 2011 byl schválen Zastupitelstvem města Kyjova  
dne 20.12.2010 ve výši 510 263,3 tis. Kč.  V průběhu roku schválilo 
Zastupitelstvo navýšení rozpočtu o 13 572,9 tis. Kč. K 31.12.2011 dosáhl 
upravený rozpočet výše 523 836,2 tis. Kč. Příjmy byly splněny na 98,94%, 
tj. ve výši  457 544 261 Kč, výdaje byly čerpány na 94,66%,               
tj. 437 471 355 Kč.  
 
V roce 2011 město Kyjov nepřijalo žádný investiční úvěr ani půjčku.   
Ve výdajové části rozpočtu letos nacházíme 4 888,6 tis. Kč na výstavbu 
inženýrských sítí v lokalitě Pod Lipami v Nětčicích, 6 768,5 tis. Kč na akci 
„Regenerace panelového sídliště U Vodojemu“, 1 501 tis. Kč na vybudování 
spojnice cyklostezky Kyjov – Skoronice a silnice I/54. Na stavební úpravy 
mostů bylo vydáno 2 157,3 tis. Kč.  
 

Příjmy města v roce 2011: 
 
Daň z příjmů fyzických osob ze závislé činnosti a funkčních 
požitků 21 665 767 
Daň z příjmu fyzických osob ze samostatné výdělečné činnosti 3 284 776 

Daň z příjmu fyzických osob z kapitálových výnosů (vybíraná 
srážkou podle zvláštní sazby) 1 777 933 
Daň z příjmů právnických osob 18 593 177 
Daň z přidané hodnoty 41 817 864 

Daň z nemovitostí 11 803 581 
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Poplatky za odnětí pozemků plnění funkcí lesa 42 

Poplatek za likvidaci komunálního odpadu 5 245 740 
Poplatek ze psů 253 068 
Poplatek za užívání veřejného prostranství 505 750 
Poplatek za provozovaný výherní hrací přístroj 1 458 654 
Odvod výtěžku z provozování loterií 1 920 

Příjmy za zkoušky z odborné způsobilosti od žadatelů o řidičské 
oprávnění 1 097 400 

Správní poplatky 8 835 155 

Daňové příjmy součet 116 340 827 

Příjmy z poskytování služeb a výrobků 10 575 403 

Příjmy z prodeje zboží 270 084 

Ostatní příjmy z vlastní činnosti 111 000 

Odvody příspěvkových organizací 11 396 487 

Příjmy z pronájmu pozemků 1 626 665 

Příjmy z pronájmu ostatních nemovitostí a jejich částí 16 822 443 

Příjmy z úroků 115 197 

Příjmy z podílů na zisku a dividend 104 000 

Sankční platby přijaté od jiných subjektů 2 020 134 

Ostatní přijaté vratky transferů 2 000 

Přijaté neinvestiční dary 381 415 

Přijaté pojistné náhrady 116 301 

Přijaté nekapitálové příspěvky a náhrady 1 029 182 

Ostatní nedaňové příjmy jinde nezařazené 454 773 

Splátky půjčených prostředků od obecně prospěšných společností 
a podobných subjektů 8 216 748 

Nedaňové příjmy součet 53 241 832 

Kapitálové příjmy 9 138 045 
Přijaté dotace 299 309 021 

Příjmy celkem 457 544 261 
 

Z toho některé vybrané příjmy: 
 
Příjem z parkovacích automatů 3 438 115 
Příjem z reklamy Slovácký rok 2011 2 332 000 
Ubytování stadion 341 540 
Vstupenky koupaliště 563 880 
Vstupenky biotop 102 935 
Pult centrální ochrany 381 427 
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Zisk z lesů 1 224 735 
Příjmy - nájem nebytových prostor 6 759 035 
Příjmy - nájem v Centru sociálních služeb 779 392 
Sankční platby - dopravní přestupky 1 450 242 
Pokuty za vybrané přestupky 86 564 
Pokuty vybrané městskou policií, pokutové bloky 301 728 
 

Výdaje města podle jednotlivých odborů: 
 

Odbor organizační a právní 21 531 689 
Odbor životního prostředí 538 572 
Odbor školství a kultury 34 802 503 
Městská policie 1 293 558 
Tajemník 75 313 836 
Odbor rozvoje města 28 030 725 
Odbor sociálních věcí a zdravotnictví 222 330 074 
Odbor majetku 11 117 565 
Odbor územního plánování 31 080 
Odbor finanční 9 663 667 
Krizové řízení 1 049 980 
Odbor komunálního hospodářství 31 768 106 
Výdaje celkem 437 471 355 
 

Některé vybrané výdaje: 
 

Příspěvek na provoz příspěvkových organizací města:  
  
Mateřská škola Střed 812 000 
Mateřská škola Za Stadionem 769 000 
Mateřská škola Nádražní 1 051 000 
Mateřská škola Boršovská 730 000 
Základní škola a Mateřská škola Dr. Joklíka 3 690 000 
Základní škola J. A. Komenského 3 450 000 
Základní škola Újezd 3 125 000 
Základní škola a Mateřská škola Bohuslavice 930 000 
Základní umělecká škola 269 000 
Knihovna 4 550 000 
Městské kulturní středisko 5 700 000 
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plošná deratizace 197 001 
studená voda koupaliště Kyjov 400 498 
studená voda biotop Bohuslavice 195 
Kyjovské noviny - nákup služeb 618 336 
bankovní poplatky 150 991 
daň z příjmů města 4 142 352 
úroky z příjmů a půjček města 653 934 
daň z přidané hodnoty zaplacená městem 807 902 
Městská automobilová doprava a integrovaný dopravní 
systém 1 913 184 
pořízení nové zeleně 709 904 
údržba městské zeleně 3 320 313 
regenerace parku u kaple sv. Josefa na Újezdě 436 000 
kabelová televize 1 209 075 
poštovné 1 677 230 
odvoz odpadů od občanů 1 669 290 
provoz sběrného dvora 126 832 
monitorování podzemních vod skládky Nětčice 52 034 

 

Granty z rozpočtu města  
 

Kultura a vzdělávání 
 
CARMINA VOCUM, smíšený 
pěvecký sbor 

Pěvecký projev v rámci 
smíšeného pěveckého sboru 

20 000 

Česká křesťanská akademie 
Praha, skupina Kyjov 

Česká křesťanská akademie 
občanům města 

3 000 

Demižónek - přátelé vína z 
Bohuslavic 

Kulturní akce v Bohuslavicích v 
roce 2011 

4 000 

Dům dětí a mládeže Kyjov Minimiss 2011 3 000 
Farní sbor Českobratrské 
církve evangelické 

Společně na cestě II. 2 000 

Farní sbor Českobratrské 
církve evangelické 

Adventní nešpor 2 000 

Galerie DOMA, manželé 
Ježovi 

Výstavní činnost 25 000 

JANČOVKA, občanské 
sdružení 

Jančovka 2011 30 000 

JazzKlub Kyjov, občanské 
sdružení 

Jazz v kostce 25 000 
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Komorní orchestr města 
Kyjova, občanské sdružení 

Celoroční činnost orchestru 40 000 

Kulturně-historická společnost 
Bohuslavice 

Lidová slavnost Zbojnická noc a 
bohuslavické hody 

10 000 

Kulturně-historická společnost 
Bohuslavice 

Rekonstrukce mužského 
bohuslavického kroje 

29 000 

Kulturně-historická společnost 
Bohuslavice 

Organizační činnost v oblasti 
kultury v Bohuslavicích 

4 000 

Kyjovánek II, vedoucí  
Blažena Sedlářová 

Činnost souboru 10 000 

Kyjovánek II, vedoucí  
Blažena Sedlářová 

Autorské pořady souboru 2 000 

Kyjovánek, vedoucí Hana 
Vašulková 

Celoroční činnost souboru 30 000 

Kyjovské Slovácko v pohybu 
Celoroční zrcadlení - vydání 
sbírky básní a fotografií Věry 
Kellnerové 

10 000 

Loutkový soubor HINOMARU,  
Petr Moudrý 

Materiálnětechnická podpora 
loutkářského souboru 

3 000 

Malovaný kraj, Břeclav 
Podpora vydávání časopisu 
Malovaný kraj v r. 2011 

5 000 

Mgr. Jiří Svoboda Hudební setkávání  5 000 

Moravsko-slezská křesťanská 
akademie Kyjov 

Cyklus přednášek s besedami 3 000 

MUDr. Marie Pavlíková 
Výstava fotografií 2011 - 
Venkovské inspirace 

2 000 

Návrat z Kyjova 
Kdo hraje, nezlobí ani v roce 
2011 

25 000 

Oblastní pobočka Sjednocené 
organizace nevidomých 

10. setkání zrakově 
postižených přátel v regionu 

3 000 

Omega plus, občanské 
sdružení 

Paměť národa - cyklus 
přednášek, besed a výstav 

5 000 

Omega plus, občanské 
sdružení 

Setkání vozíčkářů + Koncert lidí 
dobré vůle Velehrad 

5 000 

OPONA občanské sdružení Kyjovský divadelní podzim 2011 25 000 

OPONA občanské sdružení Matýsek - malá taneční skupina 15 000 

Organizační tým pro Majáles 
2011, zástupce SRPŠ 

Majáles 2011 8 000 
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Sdružení přátel Slováckého 
souboru Kyjov 

Slovácký soubor Kyjov 80 000 

Tetky z Kyjova, občanské 
sdružení 

Podpora činnosti, propagace 
města a regionu 

20 000 

Wladimir Abramuszkin Historické dny na mlýně 2011 5 000 
CELKEM   458 000 
 

Sport 
 
 

Atletický klub Kyjov 
49. ročník Štěpánského běhu 
v Kyjově 

9 000 

Atletický klub Kyjov 
Sportovní a zájmová činnost 
mládeže 

9 000 

AVZO ČR STČ ZO Kyjov 
Podpora mládeže v klubu 
leteckých modelářů 

3 000 

AVZO ČR STČ ZO Kyjov 
Radioamatérská činnost s 
mládeží 

3 000 

Cyklo klub Dacom Pharma 
Kyjov 

18. ročník MCZ a podpora 
SCM mládeže v Kyjově 

70 000 

Dům dětí a mládeže Kyjov 
Podpora a rozvoj sportovního 
aerobiku 

2 000 

Dům dětí a mládeže Kyjov Turnaj v sálové kopané 2 000 
Dům dětí a mládeže Kyjov Podpora a rozvoj florbalu 2 000 
FC Kyjov 1919, občanské 
sdružení  

Činnost mládežnických mužstev 
oddílu kopané 

170 000 

HBK Kyjov, občanské sdružení 
- p. Jiří Soukup 

Provoz a rozvoj mládežnické 
základny  

15 000 

Ivona Válková, Mažoretky 
Crazy girls Kyjov 

Celoroční činnost oddílu 
mažoretek při Základní škole 
Komenského 

3 000 

Oddíl atletiky - sluchově 
postižení 

Turnaje pro žáky kyjovských 
škol a pro sluchově p. 

8 000 

Sbor dobrovolných hasičů 
Kyjov, Dráčci 

Podpora činnosti kroužku 
Mladých hasičů Dráčci 

3 000 

Sportovní klub CLUBS 
baseball Kyjov 

Činnost mládeže  12 000 

Školní sportovní klub při 
Základní škole Újezd Kyjov, 
gymnastika 

Činnost oddílu moderní 
gymnastiky  

4 000 

Tenis centrum Pintera 
Tenisové turnaje 2011 a 
náklady na údržbu kurtů 

23 000 
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Tenisový klub Kyjov, Ing. 
Radim Lecián 

Rozvoj masového tenisu a 
výkonnostního tenisu 

17 000 

TJ Jiskra Kyjov - odbor 
turistiky 

Kyjovská padesátka, 
Štěpánský pochod, Cimburk 

5 000 

TJ Jiskra Kyjov - oddíl 
košíkové 

Rozvoj mládežnické košíkové 180 000 

TJ Jiskra Kyjov - oddíl 
kuželek 

Rozvoj mládežnické základny, 
turnaje v kuželkách 

3 000 

TJ Jiskra Kyjov - oddíl 
zrakově postižených sportovců 

Aktivní sport zrakově 
postižených spoluobčanů 

3 000 

CELKEM   546 000 
 

Sociální oblast 
 

Centrum pro rodinu a sociální 
péči Hodonín 

Osobní asistence 5 000 

Charita Kyjov Nízkoprahové zařízení Wu-Wej 60 000 
Charita Kyjov Občanská poradna 10 000 

Charita Kyjov 
Kontaktní centrum - 
víceúčelová drogová služba 

80 000 

KROK občanské sdružení Odborné sociální poradenství 150 000 
Oblastní pobočka Sjednocené 
organizace nevidomých 

Nájem na prostory na rok 
2011 

20 000 

Omega plus, občanské 
sdružení 

Humanitární činnost - provoz 
střediska 

5 000 

Parkinson Slovácko, občanské 
sdružení 

Podpora činnosti za účelem 
vystoupení z izolace 

3 000 

Svaz tělesně postižených 
v České republice, místní 
organizace Kyjov 

Kurz práce na počítači pro 
osoby s tělesným postižením 

5 000 

Svaz tělesně postižených v 
ČR, okresní organizace  
Hodonín 

Sociálně aktivizační služby pro 
seniory  

10 000 

Základní organizace svazu 
neslyšících a nedoslýchavých 
v České republice 

Sociální rehabilitace sluchově 
postižených  

10 000 

CELKEM   358 000 
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Ostatní zájmové aktivity 
 

Český svaz chovatelů Kyjov 
Provoz klubovny a kroužku 
Mladých chovatelů 

5 000 

Český svaz chovatelů Kyjov Výroba výstavních voliér 6 000 

Český svaz chovatelů Kyjov 
Uspořádání krajské a okresní 
výstavy zvířat 

12 000 

Český svaz včelařů, základní 
organizace Kyjov 

Podpora začínajících včelařů 10 000 

Český svaz včelařů, základní 
organizace Kyjov 

Propagace včelařství a města 
Kyjova 

4 000 

Český svaz včelařů, základní 
organizace Kyjov 

Provozní činnost organizace, 
obnova genofondu 

4 000 

Demižónek - přátelé vína z 
Bohuslavic 

Pořízení mobiliáře pro výstavy 
vín 

3 000 

Honební společenstvo 
Bohuslavice 

Výsadba stromů a keřů ve 
vybraných lokalitách 

5 000 

Junák - svaz skautů a 
skautek České republiky, 
středisko Kyjov 

Podpora celoroční činnosti 
Junáka v Kyjově 

20 500 

Klub maminek Kyjov 
Pravidelné setkávání dětí a 
maminek na mateřské dovolené 

15 000 

Kyjovské Slovácko v pohybu 
Den Země - uspořádání 5. 
ročníku 

5 000 

YMCA T.S., o.s., 99. 
skautský oddíl Lesní 
moudrost  

Dovybavení interiéru klubovny a 
obnova inventáře 

20 500 

Základní organizace  Českého 
svazu ochránců přírody 
63/03  Buchlovice 

Záchranná stanice volně žijících 
živočichů 

2 000 

CELKEM   112 000 
 
 
 

Majetek města 
 
 
Příjmy města z prodeje nemovitostí za rok 2011 činily celkem 7 630 605 Kč. 
Z toho bylo 4 098 241 Kč za prodané pozemky, 1 357 364 za byty           
a 2 175 000 za ostatní nemovitosti.  
 
V roce 2011 město nakoupilo pozemky za 600 250 Kč. Jednalo se zejména   
o majetkoprávní vypořádání pozemků pod komunikacemi, cyklostezkami        
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a pozemky tvořící veřejná prostranství. Byly rovněž nakoupeny pozemky 
určené pro budoucí bytovou výstavbu v lokalitě Bukovanská celkem            
za 3 292 395 Kč.  
 
V roce 2011 byla provedena rekonstrukce chodníků v ulicích Kollárova, 
Vrchlického, Svatoborská, Nádražní, Ivana Javora, Bohuslavice, Seifertovo 
náměstí a v městském parku o celkové ploše 2 508 m2 a ceně 2 630 000 Kč. 
Opraveno bylo 20 ks uličních vpustí.  
Významnou investicí v rámci komunálního hospodářství byla rekonstrukce  
veřejného osvětlení v ulicích Boršovská, Ivana Javora, Za Humny, Bukovanská 
a Školní. Na tuto akci vydalo město z pokladny 1 543 tis. Kč.   
 
 

Správa bytů 
 
Správu městských bytů vykonávala pro město brněnská  společnost Bytasen, 
K 31. 12. 2011 bylo v majetku města celkem 121 bytů a 5 532 m2 
nebytových prostor.  
 
V letošním roce byly provedeny stavební úpravy bytu č. 2 v domě č.p. 183 
na ul. Havlíčkova (297 748 Kč), sanace sklepa na ul. Dobrovského č.p. 1363 
(234 098 Kč), oprava střechy a hromosvodů domu č.p. 183 na Havlíčkově 
ulici (553 859 Kč) a střechy bytového domu č.p. 223, 224, 225 na Kollárově 
ulici (618 336 Kč).   
 
Celkové náklady na správu bytů v roce 2011 činily 1 706 272,42 Kč, z toho 
na opravy a udržování bylo vynaloženo 1 043 543,80 Kč. 
Výnosy ze správy bytů dosáhly celkové částky 2 419 892,6 Kč, z toho 
výnosy z pronájmu byly 2 379 577 Kč.  
Hospodářský výsledek správy bytů po zdanění činil 561 537,49 korun. 
 
 

Správa ubytovny 
 
Náklady na správu ubytovny činily v roce 2011 celkem 1 068 649,72 korun, 
z toho největší položkou byla spotřeba energie 639 341,45 Kč a osobní 
náklady 245 728 Kč. Hospodářský výsledek po zdanění dosáhl 252 248,61 
korun.  
 

Odpadové hospodářství 
 
V rámci odpadového hospodářství bylo prostřednictvím firmy Ekor 
zlikvidováno 4 023 tun odpadů. Vytřídili jsme 320,7 tun papíru, 136 tun 
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skla, 90,58 tun plastů, 291,04 tun kovů. Na skládce v Těmicích bylo uloženo 
3 092,57 tun směsného odpadu. Ve sběrném dvoře bylo uloženo a bezpečně 
zlikvidováno 23 tun nebezpečných odpadů.   
 
Sazba za svoz odpadků je letos vyšší, platíme 500 Kč za osobu a rok oproti 
loňským 420 korunám. Od placení za odpady jsou osvobozeni novorozenci     
do doby 1 roku svého života, osoby léčené v sanatoriu nebo léčebně a osoby 
nacházející se v hmotné nouzi. Od listopadu letošního roku musí za svoz 
odpadů platit i lidé, kteří mají přihlášený trvalý pobyt na adrese radnice, 
což jsou většinou lidé bez domova.   
 
Částka, kterou za odvoz odpadků platíme, je nemalá, ovšem město i tak    
na svoz doplácí cca 1 milion korun ročně. Ušetřit se dá tříděním             
do kontejnerů, které slouží k ukládání plastů, papíru, bílého a barevného 
skla. Na jejich existenci jsme si už zvykli. Letos k nim přibyly kontejnery 
v nepřehlédnutelné červené barvě. Mají sloužit k odkládání nepotřebných 
baterií a drobného elektrozařízení, tj. motorků, starých mobilů, vysoušečů 
vlasů, kalkulátorů apod. Jsou umístěny na sídlišti Za Stadionem,              
U Vodojemu, na Svatoborské ulici v blízkosti kina Panorama, na Seifertově 
náměstí, v Nětčicích v ulici Luční u pálenice a v Boršovské ulici.  
 

Revitalizace sídliště U Vodojemu 
 
V listopadu byly dokončeny úpravy na sídlišti U Vodojemu. Okružní vozovka 
byla rozšířena a vznikla nová parkovací místa, což  výrazně zlepšilo situaci  
na sídlišti. Kvůli zaparkovaným vozům mohla doposud větší vozidla projíždět 
jen s obtížemi, sanitky se ztěžka dostávaly k domovním vchodům pro pacienty 
a hrozilo, že v případě požáru by stejné problémy potkaly i hasiče. Díky 
úpravám mají nyní automobilisté více prostoru na parkování. Vozovku lemují 
nové chodníky se zámkovou dlažbou a nové osvětlení, našlo se i místo       
pro zeleň.  
Po dobu prací byla silnice uzavřena, protože ji v celé šíři  okupovali dělníci   
a stavební stroje. Automobilisté si museli dočasně hledat parkování jinde. 
Hodně řidičů našlo místo na parkovišti před smuteční síní na Nětčické ulici. 
Plocha se večer zcela zaplňovala a uvolnila se teprve ráno, kdy lidé odjížděli 
do zaměstnání. 
 

Veřejné osvětlení 
 
 
Doby, kdy elektřina nebyla, jsou dávno pryč a daleko jsou i časy,          
kdy v elektrárně vypínali proud tak často, že to bývalo terčem ironických 
poznámek o střídání dnů vypínacích  se dny zhášecími. Osvětlení našich 
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domovů i ulic ve městě je samozřejmostí, možná se dá říct, že tmu už ani 
neznáme. Samozřejmě žehráme při obdržení účtu za elektřinu – ale nic víc.  
 
Veřejné osvětlení, tedy osvětlení ulic našeho města, spolkne za rok nemalou 
částku, a to nejen v účtu za spotřebu elektřiny, ale i za údržbu zhruba 
tisícovky pouličních svítidel. Sloupy veřejného osvětlení mají dutou konstrukci, 
v níž se hromadí voda a dochází k rezavění a uhnívání spodní části stožárů. 
V minulosti byla jejich údržba zanedbávána, což problém pouze oddálilo. 
Kompletní výměna v celém městě by sice byla žádoucí, ale z finančního 
hlediska  je v současné době nereálná. Město proto během následujících 
deseti let hodlá na postupnou výměnu opotřebovaných svítidel uvolnit 
každoročně z městské pokladny několik milionů korun.  
Letos proběhla částečná výměna starých sloupů za nové na ulici Boršovské    
a Ivana Javora. Při revizi byly totiž zjištěny takové závady, že stožáry byly 
označeny za havarijní a musely se ihned odmontovat.  
 
Zdálo by se, že výměna pouličního osvětlení je jednoduchou záležitostí. 
Existují však přísné normy, které určují vzdálenost stožárů od domů,        
od chodníků a od sebe navzájem. To pak nemusí vždy vyhovovat majitelům 
domů v ulici. Městu pak nezbývá nic jiného, než se s vlastníky nemovitostí 
snažit o domluvu či kompromis.  

Mosty 
 
 
Naším městem, jak všichni víme, protéká říčka Kyjovka. Vody v ní je, 
pravda, nemnoho, ale koryto je hluboké, takže k jeho zdolání máme 
v katastru města Kyjova a Bohuslavic vybudovánu asi dvacítku mostů. Loňská 
velká voda nám opět připomněla, že jim musíme věnovat stálou pozornost.   
Při revizi bylo zjištěno, že nejžhavějšími kandidáty na důkladnou opravu jsou 
mosty v Bohuslavicích u školy, v Boršově u průmyslové zóny, za radnicí       
a na Komenského ulici u gymnázia. Díky dotaci, kterou se podařilo městu 
získat, bylo pod těmito mosty vyčištěno koryto řeky, nábřežní stěny byly 
opraveny a pomocí mikropilotů zpevněny, aby byla zajištěna stabilita mostů.  
 
 

Městská zeleň 
 
V letošním roce se městu podařilo zajistit dotaci na rekonstrukci zeleně 
v parku u kaple na Újezdě. Dřeviny, které byly ve špatném stavu, byly 
pokáceny, další stromy byly odborně ořezány a park se dočkal výsadby 
mladých stromků. Náklady na tuto akci činily 436 000 Kč.  
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Poplatky ze psů 
 
Jedním z příjmů města jsou poplatky, které odvádějí do městské pokladny 
majitelé psů. Za psa chovaného v rodinném domě zaplatíme 360 Kč,         
za druhého a každého dalšího psa v rodinném domě je sazba vyšší,  
tj. 500 Kč. 
Dražší je tento poplatek v případě chovu psa v bytovém domě. Zde byla 
částka stanovena na 900 Kč, za druhého a dalšího psa chovaného v bytovém 
domě zaplatíme částku 1 000 Kč. Poživatelé invalidního, starobního, 
vdovského a vdoveckého důchodu uhradí 200,- Kč, za druhého a dalšího psa 
300,- Kč. Nevidomí a bezmocné osoby jsou od poplatku osvobozeni. 
 
 

Památková péče 
 
V letošním roce byl restaurován Památník obětem 1. a 2. světové války 
v Boršově. Dále byl opraven kříž u hlavní silnice mezi Boršovem a 
Bohuslavicemi, jehož litinová část byla zničena a ztracena. Město nechalo 
osadit kříž nový, ale snad proto, že se nacházel při kraji silnice, dlouho na 
místě nevydržel. Krátce po opravě byl totiž zcela zničen při dopravní nehodě. 
Následnou opravu město nárokovalo u pojišťovny. 
 
V plánu na letošní rok byla rovněž oprava kříže na Dvořákově ulici. Protože 
však město muselo omezovat své výdaje, byla oprava odložena na budoucí 
léta. 
 

Pietní místa v našem městě 
 

Bohuslavice 
 

- Pomník na upomínku 1. světové války 
- Pomník obětem 2. světové války 
- Památník na upomínku konce 2. světové války 

 
 

Boršov 
 

- Památník obětem 1. a 2. světové války 
- Pamětní deska Ivana Javora, ul. Ivana Javora 3050 
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Kyjov 
 

- Pamětní deska MUDr. Severina Joklíka 
- Památník obětem 1. a 2. světové války, Komenského ulice 
- Pamětní deska padlých studentů a profesorů 1914 – 1918 
- Pamětní deska MUDr. Vladimíra Dunděry, Komenského 616 
- Památník obětem 2. světové války 
- Pamětní deska obětem 1. světové války z Nětčic, Jungmannova 1172 
- Památník VMG, a.s. (sklárna) obětem 2. světové války, Havlíčkova ul. 
- Pamětní deska sokolským obětem nacistického násilí, Komenského ul., 

sokolovna 

Nětčice 
 

- Vzpomínkový hrob padlým partyzánům (hřbitov) 
- Vzpomínkový hrob popravených ve 2. světové válce (hřbitov) 
- Vzpomínkový hrob Květoslava Kafky (hřbitov) 

 

Městský park 
 
 
Kvůli loňské rekonstrukci parku, kdy kromě výsadby nových stromů a keřů 
byly osety nově upravené trávníky, nekonaly se letos v parku akce, na které 
jsme si už zvykli. Byl zrušen Den koně, Den Země byl přeložen na náměstí   
a Divadelní pouť Mezi smrky letos pořadatelé uskutečnili v bohuslavickém Art 
Mlýnu. Trávníky ještě prozatím nenabraly tu správnou pevnost a nemusely by 
odolat botám účastníků uvedených akcí. 
 

Koupaliště 
 
V sobotu 4. června byl zahájen provoz na koupališti v Kyjově a Bohuslavicích, 
od letošního roku pod správcovstvím nově utvořeného odboru komunálního 
hospodářství. Vstupné bylo v tento den zdarma. 
 
Pro letošní sezonu stanovila Rada města ceny vstupného takto: 
 
Děti do 6 let mají vstup zdarma, děti od 6 do 15 let  platí 20 Kč (celodenní 
vstupné), dospělí 35 Kč, rodinné vstupné 80 Kč. Po 19. hodině platí děti      
i rodiny poloviční cenu, dospělí 20 Kč.  
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Městská policie 
 
 
K 31. 12. 2011 sloužilo u Městské policie 16 strážníků. 
 
V roce 2011 přijala Městská policie 1 702 oznámení, která se týkala 
narušování veřejného pořádku, občanského soužití, páchání trestné činnosti, 
ale i žádosti o pomoc při řešení osobních či rodinných problémů.  
Bylo zjištěno 2 319 přestupků, z nich k vyřešení 903 stačila domluva.      
Na pokutách bylo vybráno 424 tisíc Kč.  
 
Strážníci v letošním roce provedli 74 preventivních kontrolních akcí 
v kyjovských restauracích a barech. V 38 případech bylo zjištěno,            
že obsluha nalévala alkohol osobám mladším 18-ti let.  
 
Bylo zjištěno 1 928 přestupků v oblasti dopravy, 70 případů krádeží 
v obchodech.  
 
Policii České republiky strážníci oznámili 27 podezření ze spáchání trestného 
činu, zadrželi a předali policii 15 osob podezřelých ze spáchání trestného 
činu.  
 
K nejčastějším případům, které městská policie řešila, patřily tradičně 
problémy s opilci, bezdomovci a narkomany, s krádežemi v obchodech, 
poškozování fasád domů sprejery atd.  
 
 
Pro zajímavost uvádím malý výsek případů, které v letošním roce řešili 
strážníci městské policie: 
 
17. 4. objevili strážníci v ulici Zahradní automobil, který sjel z parkovací 
plochy do Kyjovky. Mladičký a zřejmě nezkušený majitel vůz zapomněl řádně 
zajistit proti rozjetí.  
 
20. 6. si mladí manželé zabouchli dveře od bytu a neměli klíče. Přivolaná 
hlídka městské policie se více než hodinu snažila dveře otevřít bez poškození. 
Nakonec se jim to podařilo. 
 
1. 7. Při výkopových pracích na ulici Svatoborské byla nalezena stará 

munice. Strážníci místo zabezpečili a přivolali Policii ČR. Naštěstí se 
jednalo o pouhý neškodný zbytek munice. 

 
15. 7. vyjeli strážníci k reklamní agentuře na Nerudově ulici, kde podle 
telefonátu ležel podezřelý balíček, možná bomba. Z bomby se naštěstí 
vyklubala kostka zámkové dlažby zabalená do igelitu, která sloužila         
jako zarážka do dveří. 
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16. 8. hořela chatka v Polámaných. Bylo zjištěno, že se zde scházeli 
narkomani. 
 
19. 8. zasahovali strážníci v Kauflandu. Byla zde přistižena rodina 
z Věteřova, která se najedla potravin mezi regály, aby u pokladny nemusela 
platit. Hlava rodiny však nakonec stejně musela „nákup“ zaplatit i s pokutou.  
 
20. 8. žena oznámila krádež auta. Byla nakupovat a když se vrátila 
z obchodu, automobil byl pryč. Kupodivu zoufalství netrvalo dlouho. Přivolaní 
strážníci našli auto přesně tam, kde je žena zaparkovala. Vzpomněla si totiž, 
že pobývala dlouho v zahraničí, kde používala jiný vůz. Ten pak hledala       
na kyjovském parkovišti. 
 
Rušno bylo v podvečerních hodinách jednoho srpnového dne v Bohuslavicích. 
Skupina asi 15 mladých lidí slavila narozeniny jednoho z nich na dětském 
hřišti u základní školy. Konzumovali alkohol a dělali nepořádek a hluk. 
Přivolaní strážníci městské policie zjistili, že někteří účastníci oslavy byli 
mladší 18 let, tři dokonce  byli ještě žáky základní školy. Oslavnou akci tedy 
rozpustili a  starším hodovníkům uložili pokutu. 
 
23. 9. vandalové zničili a rozházeli odpadkové koše u mateřské školy         
Za Stadionem a u dětského hřiště v městském parku.  
 
 

Infocentrum 
 
Informační centrum města Kyjova se letos pochlubilo úspěchem. Získalo 
druhé místo v soutěži o nejaktivnější informační centrum v rámci 
Jihomoravského kraje. Ocenění převzal starosta města 14. ledna z rukou 
zástupců Jihomoravského kraje.  
 
Během letošního roku zaznamenalo Informační centrum výrazný nárůst 
návštěvnosti. Nejvíce lidí přišlo díky Slováckému roku v srpnu (4 788 osob)   
a v červenci (2 374 osob). Nejmenší návštěvnost zaznamenali v Informačním 
centru v dubnu (1 161 osob). Celkově v roce 2011 přišlo do Informačního 
centra 21 123 osob.  
 

Dům kultury 
 
Budova Domu kultury slouží k pořádání nejrůznějších akcí, ovšem ani zde    
se nezastavil čas a postupem let se stále více do popředí dostává potřeba 
rekonstrukce celé budovy. Nutnost výměny oken, zateplení pláště budovy, 
absence výtahu pro imobilní návštěvníky akcí a další potíže, jejichž 
odstranění by si vyžádalo mnoho milionů korun. Ty ovšem v rozpočtu města 
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chybí. V letošním roce Městské kulturní středisko nechalo vypracovat studii       
pro rekonstrukci a stavební úpravu nákladní rampy, která se nachází v zadní 
části Domu kultury. Popraskané zdivo, opadaná omítka a narušená statika, 
takový je současný neblahý stav. V záměru je odbourání stávající rampy     
a vystavění nové. Současně by se zastřešil dvorek, čímž by Dům kultury 
získal nové skladovací prostory a bylo by zde možné garážování služebního 
automobilu s přívěsem. Prozatím vše zůstává na papíře a je záležitostí 
příštích let, zda se podaří vyřešit finanční otázku.  
 
 

ZZDDRRAAVVOOTTNNIICCTTVVÍÍ,,  SSOOCCIIÁÁLLNNÍÍ  SSLLUUŽŽBBYY  
 
 

Nemocnice 
 
Od podzimu loňského roku pokračoval spor o existenci dětské a zubní 
pohotovosti v kyjovské nemocnici. Podle rozhodnutí Jihomoravského kraje 
měla být přestěhována do Hodonína a naše nemocnice na ni nedostala finanční 
krytí pro letošní rok. Starosta Kyjova společně se starosty spádových obcí 
jednali se zástupci Jihomoravského kraje a v novinách se průběžně objevovaly 
zprávy o tom, jak se situace vyvíjí. 9. února jsme si v denním tisku mohli 
přečíst optimistický titulek: „Pohotovost v Kyjově bude“. Aby však naší 
radosti nebylo zas až příliš, dozvěděli jsme se, že souhlas platí pro první 
pololetí tohoto roku. Nakonec se našly peníze i pro pololetí druhé a my      
se mohli jen dohadovat, zda za rušením pohotovosti stejně jako za událostmi 
kolem vedení nemocnice nevězí politické hrátky v povolebním boji o vliv.  
 
Nemocnice byla po celý rok v centru pozornosti médií. Hojné články 
v regionálním tisku a televizi nás informovaly o propuštění dvou lékařů, 
primáře chirurgie a anesteziologa, kteří byli obviněni z požívání alkoholu 
v pracovní době, o podvodech lékařů s  recepty v pobočce naší nemocnice    
ve Veselí nad Moravou, o bývalé zaměstnankyni, zdravotní sestře, která     
si údajně chodila do jedné z ambulancí předepisovat léky, zneužívala razítka 
lékařů a falšovala jejich podpisy, o havarijním stavu přístavby operačních 
sálů, která byla zkolaudována teprve před deseti lety, o špatném hospodaření 
minulého vedení a další a další.  
 
Špatných zpráv přibývalo, dobré nebyly. Postupně se dalo vypozorovat,      
že nové vedení podává zprávy tak, aby v médiích vznikl obraz špatné 
nemocnice, která je v hluboké krizi. Jmenování ing. Pejchla do funkce 
ředitele bylo neustále odkládáno aniž by byl sdělen důvod váhání, což vyvolalo 
obavy ze zrušení nemocnice nebo rušení některých jejích oddělení.   
Celá situace dávala veřejnosti tušit, že se v nemocnici „něco děje“. 
Zaměstnanci si stěžovali na špatnou komunikaci vedení, vedení si stěžovalo na 
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špatnou komunikaci zaměstnanců. Kvůli strachu ze ztráty zaměstnání se 
stížnosti šířily převážně formou tiché šeptandy.  
 
Koncem dubna primáři sepsali výzvu, v níž  požadovali odvolání ing. Pejchla.  
I když ještě nebyl definitivně jmenován do funkce, činil podle nich zásadní   
a nevratné kroky, které měly neblahý vliv na chod nemocnice. Dopis 
adresovaný krajskému hejtmanovi Haškovi podepsalo 22 primářů z 25.  
Reakcí byl příjezd krajského radního pro zdravotnictví Oldřicha Ryšavého. 
Primářům sdělil, že ing. Pejchl je krizovým manažerem, jehož úkolem        
je vyvést nemocnici z dluhů, nikoliv ji rušit, a že v brzké budoucnosti bude 
jmenován ředitelem. Tak se i stalo, na mimořádném zasedání dne 29. června 
jmenovala Rada Jihomoravského kraje ing. Pejchla do funkce ředitele 
kyjovské nemocnice.  
 
V létě se špatné vztahy mezi vedením a zaměstnanci stupňovaly,  hlasy 
odporu sílily. Někteří zaměstnanci se rozhodli vystoupit na veřejnosti         
a založit nové odbory, které by hájily zájmy zaměstnanců proti vedení 
nemocnice. Vyslovili nespokojenost se stávající odborovou organizací, která  
se podle nich soustřeďovala „pouze na vitamínové balíčky“. Založili Občanské 
sdružení Občané za nemocnici Kyjov, jehož cílem bylo sdružovat lidi, kteří 
„mají zájem o ochranu a trvalý rozvoj Nemocnice Kyjov.“ Protože žijeme 
v době internetu, který dokáže šířit informace nebývalou rychlostí, záhy 
jsme na síti našli webové stránky sdružení. Tam jsme nacházeli aktuální 
informace o vývoji celého sporu. Hojně navštěvovaná byla stránka určená  
pro diskuzi. Do ní mohl přispívat kdokoliv pod jménem vlastním či smyšleným. 
Dověděli jsme se o cenzuře na nemocničním informačním systému (intranetu), 
o vytváření atmosféry strachu, o příkazu ředitele šetřit za každou cenu,     
a to i na úkor zdraví pacientů.  
 
Aby bylo o situaci v nemocnici informováno co nejvíce lidí, sezvalo Občanské 
sdružení Občané za nemocnici Kyjov na čtvrtek 25. srpna shromáždění      
do estrádního sálu Domu kultury. Původně měla být akce určena pouze      
pro zaměstnance nemocnice, pak ale byla pozvána i široká veřejnost.  
 
Ve čtvrtek o  šestnácté hodině se v estrádním sále sešlo množství lidí,  
které tento sál zcela zaplnilo. Mnoho příchozích muselo zůstat stát, neboť 
všechny židle byly záhy obsazeny. Kromě zdravotníků a veřejnosti  přišli      
i starostové obcí kyjovského regionu. Přítomni byli rovněž zástupci tisku      
a televize.  
 
Se svým názorem na celou situaci a s obavami o osud nemocnice vystoupil  
kyjovský starosta František Lukl. Oznámil, že před tímto shromážděním     
se na mimořádné schůzi sešli starostové Kyjovska. Shodli se v jednotném 
přesvědčení, že „počínání ředitele Pejchla má jediný cíl, snížit objem 
poskytované péče.“ Starosta Bzence Pavel Čejka informoval o zrušení Čestné 
rady nemocnice. MUDr. Břeň hovořil o zavádění nesmyslných postupů, které 
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vedení nekonzultovalo s lékaři, o nedomyšlených opatřeních, v jejichž 
důsledku neměl kdo sloužit o víkendu na neurologii, o odchodech 
kvalifikovaného personálu.   Se svým názorem vystoupil MUDr. Řezáč, známý 
dětský lékař v důchodu, a lidé z řad veřejnosti.  
 
Protože se ukázalo, že ředitel nemocnice je přítomen, byl vyzván,          
aby se k výtkám vyjádřil. Pokud se někdo zaradoval v očekávání vyrovnané 
diskuze, kdy obě znesvářené strany řeknou své stanovisko, byl zklamán.  
Ing. Pejchl odmítl hovořit a k překvapení všech přítomných odešel ze sálu. 
Druhého dne vyšla v regionálním deníku tisková zpráva vedení nemocnice 
s vyjádřením k věcem, k nimž jsme očekávali vysvětlení právě na oné schůzi.  
„Nyní chceme intenzivně pracovat na předávání informací a nalezení způsobu, 
jak komunikovat se zaměstnanci i veřejností,“ stálo v závěru tiskové zprávy.  
Čtenáři byli ujišťováni, že cílem není omezit péči, ani nemocnici zavřít       
či privatizovat nebo vytvořit z nemocnice léčebnu dlouhodobě nemocných. 
Naopak úkolem je vyřešit ekonomické a personální problémy, a vytvořit 
moderní zařízení.  
 
Události v nemocnici se poté hrnuly jedna za druhou a staly se vděčným 
tématem pro regionální vydání Hodonínského deníku a MF Dnes. Na konci září 
vzbouřenci sepsali své výhrady vůči řediteli a zaslali je krajskému radnímu 
Ryšavému. Dočkali se pouze odpovědi, že si jejich dopis prostuduje.         
Na 18. října svolal starosta města Kyjova jednání pro všechny zúčastněné – 
zaměstnance a vedení nemocnice, odbory, občanské sdružení Občané za 
Nemocnici Kyjov,  představitele obcí  a veřejnost. Přijel i krajský radní 
Ryšavý. Estrádní sál Domu kultury se zaplnil podruhé  
 
Ředitel ing. Pejchl přítomné seznámil s tím, co se za letošní rok v nemocnici 
udělalo pozitivního. Hovořil o špatném stavu přístavby operačních sálů. Svůj 
pohled na dění v Kyjově přednesl radní Ryšavý. MUDr. Kliment, zástupce 
zaměstnanců vysvětlil, co vadí zaměstnancům nemocnice na novém vedení. 
Diskuze, která se poté rozvinula, byla rušná a otevřená. Bylo znát,         
že zaměstnanci mají k řediteli výhrady natolik vážné, že se již přestávali bát 
hovořit veřejně. Na přetřes přišly špatně zajištěné služby na neurologii, 
zrušení integrované psychiatrické ambulance, jejíž osazenstvo patřilo 
k největším kritikům ředitele, utrácení peněz na reklamní čtvrtletník 
Nemocniční listy, advokáta a mluvčího, jehož úkolem bylo vytvářet pozitivní 
mediální obraz  o řediteli a naopak negativní o nemocnici a jejích 
zaměstnancích. Hovořilo se též o nedostatcích při zavádění změn v činnosti 
nemocnice, o počtech lékařů, kteří kvůli řediteli odcházejí jinam.  
Korunu všemu nasadil právník, najatý vedením nemocnice, aby odpovídal      
na otázky kladené řediteli. Způsob jeho vystoupení nejprve vyvolal údiv       
a smích. Při dalších pokusech o odpovědi na dotazy určené ing. Pejchlovi     
již lidé nesouhlasně hlučeli a pískali. Asi hodinové setkání tak získalo podobu 
arény. Řediteli jistě bylo horko, a snad se mu těžko hledala odpověď        
na dotaz lékařky z interny: „Pane řediteli, vašich předchůdců bylo hodně     
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a problémů  v průběhu let bylo taky mnoho. Přemýšlel jste, proč právě proti 
vám se zvedla taková obrovská vlna nevole?“   
 
29. října se do Kyjova a okolních obcí rozlétla petice za odvolání ředitele 
Pejchla. Lidé svůj nesouhlas s děním v nemocnici vyjadřovali podpisem        
na papírových formulářích umístěných na veřejných místech – v knihovně, 
lékárně na náměstí, nebo na obecních úřadech či obchodech v okolních vsích. 
Podepsat se mohli i na elektronickou formu petice na internetu. Po týdnu  
existence na ní bylo již téměř 500 podpisů a další rychle přibývaly. Podporu 
nemocnici jsme mohli vyjádřit  také 11. listopadu v dvorním traktu 
Infocentra při Otevírání martinských vín. Výsledkem akce bylo            
7 361 podpisů, z nich 901 na internetu, ostatní na podpisových arších.  
 

Petice za urychlené řešení krize v Nemocnici Kyjov 
 

PETICE 

 

dle čl. 18 Listiny základních práv a svobod a zákona č. 85/1990 Sb. o právu petičním 
  
My, níže podepsaní občané spádové oblasti Nemocnice Kyjov a okolních regionů, 
prostřednictvím této petice žádáme hejtmana Jihomoravského kraje JUDr. Michala 
Haška, aby pomohl ochránit veřejný zájem, kterým je poskytování zdravotní péče v 
Nemocnici Kyjov ve stávající kvalitě a rozsahu, aby nepovolil další personální devastaci 
nemocnice a aby zabránil krokům směřujícím k omezování kvality i kvantity péče, které 
podnikají představitelé současného vedení Nemocnice Kyjov – ing. Josef Pejchl a Mgr. Eva 
Havlíková. 
My, níže podepsaní občané spádové oblasti Nemocnice Kyjov a okolních regionů, 
prostřednictvím této petice žádáme hejtmana Jihomoravského kraje JUDr. Michala 
Haška: 

 

1./ Aby ZABRÁNIL POKRAČUJÍCÍ PERSONÁLNÍ DEVASTACI NAŠÍ 
NEMOCNICE - za působení nového vedení došlo k ukončení pracovního poměru u řady 
zkušených odborných pracovníků nemocnice, kteří své funkce dlouhodobě vykonávali bez 
jakýchkoliv výhrad ze strany nadřízených, přičemž přijetí nových pracovníků tyto 
personální ztráty zpravidla nekompenzuje. V důsledku personální politiky vedení nemocnice 
došlo, a zdá se, že bude dál docházet k ohrožení existence některých oborů. Za necelý rok 
byla nemocnice oslabena o ztráty v celé škále odborností, v neurologii, interní medicíně a 
její specializaci - kardiologii, v urologii, rehabilitaci, chirurgii, hematologii, 
stomatochirurgii, ARO, ortopedii, přišla o pneumologa, infekcionistu, oftalmologa a část 
úvazku dermatologa. Výpovědní lhůta dále běží psychiatrovi, odejít mají psychologové a 
k výpovědi se chystají další lékaři. 

2./ Aby se zasadil o ODVOLÁNÍ ING. JOSEFA PEJCHLA Z POZICE 
ŘEDITELE NEMOCNICE KYJOV A JEHO NÁMĚSTKYNĚ MGR. EVY HAVLÍKOVÉ a o 
vyhlášení výběrového řízení na nového ředitele, kterému nebude cizí důvěra k lidem, snaha 
je vyslechnout, přesvědčit, motivovat, schopnost dohodnout kompromis a důležité věci 
realizovat až tehdy, podaří-li se dosáhnout konsensu. Poskytování kvalitní lékařské péče a 
další rozvoj nemocnice si žádá manažera s vizí a jasnou koncepcí, schopného vést toto 
zařízení bez organizačních zmatků, bez výpadků ve službách specialistů    a bez 
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riskantních improvizací. Manažera, který realizuje projekty předem pečlivě připravené, 
pro které si dokázal získat podporu. Člověka, jenž získává respekt výsledky své práce, a ne 
velikášskou kampaní v médiích. 

3./ Aby ZABRÁNIL POŠKOZOVÁNÍ DOBRÉHO JMÉNA Nemocnice Kyjov 
tiskovým mluvčím nemocnice Mgr. Zdechovským v hromadných sdělovacích prostředcích a 
šíření hanlivých výroků o zaměstnancích nemocnice, kteří ve zdejším regionu pomohli 
tisícům nemocných a mají zásluhu na záchraně mnohých životů. Protestujeme proti tomu, 
aby tiskový mluvčí byl za vedení negativní kampaně proti personálu placen z veřejných 
prostředků a aby ředitel nemocnice sám svými výroky v regionálních i celostátních médiích 
poškozoval dobré jméno zaměstnanců nemocnice. 

4./ Aby ZABRÁNIL VEDENÍ NEMOCNICE ve ZNEUŽÍVÁNÍ POLICIE KE 
KRIMINALIZACI NÁZOROVÝCH ODPŮRCŮ Z ŘAD ZAMĚSTNANCŮ a ZNEUŽÍVÁNÍ 
VEŘEJNÝCH PROSTŘEDKŮ k najímání komerčních subjektů a externích pracovníků, jako 
např. advokátních služeb proti vlastním zaměstnancům, personálních agentur k výběrovým 
řízením na pozice obsazené specialisty, které vedení řadí mezi své oponenty, soukromé 
komunikační agentury tiskového mluvčího, apod. 

  
Věříme v prosazení práv a oprávněných zájmů 180 000 občanů našeho 

regionu, věříme v obnovení důvěry a dobrého jména naší nemocnice, v nastavení 
transparentního prostředí a zachování rozsahu i kvality poskytované zdravotní péče 
v naší nemocnici. 

Děkujeme. 
 

Petiční výbor: 
 
MUDr. Martina Hýžová 
MUDr. Jaroslav Kliment 
Bc. Monika Hálková 
 
Zastupovat petiční výbor je oprávněn kterýkoliv z jeho členů. 
 
V Kyjově dne 11. 11. 2011 
 

 

 
28. listopadu byla petice hejtmanovi Haškovi osobně předána do vlastních 
rukou. Ptáte se, co bylo výsledkem této protestní akce? Inu, opět nic. 
Krajští páni dali oněch více než sedm tisíc podpisů na jednu stranu váhy,    
na druhou položili jméno ředitele. Ing. Pejchl vážil víc… Těsně před Vánocemi 
jsme se dočkali odpovědi: vše je v pořádku, vše je v ředitelově kompetenci.  
 
Do nemocnice přišla kontrola, od níž si mnozí hodně slibovali. Vysoký schodek 
loňského hospodaření a letošní optimistické zprávy o jeho vyrovnání vyvolávaly 
pochyby a nedůvěru. K údivu všech se však kontrola zaměřila na prověrku 
činnosti v období dávno minulém.  
 
Závěr roku pak patřil zprávě, že ředitel k 31. 1. 2012 z nemocnice odchází.  
 
Neblahé události, které nesl rok 2011 pro kyjovskou nemocnici, sice působily 
jako zemětřesení, nutno ale zapsat, že jsme je všichni přežili. Výsledkem   
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je několik trestních oznámení na Policii České republiky a současně i poučení  
o vlivu tisku a televize na naše životy, poučení o snadné manipulovatelnosti 
veřejným míněním. Jedním z příkladů by mohla být kauza předepisování léků 
ve veselské pobočce. Ze zpráv v tisku jsme se dozvěděli, že podváděli lékaři 
kyjovské nemocnice. Nikdo už ovšem nenapsal, že tito hříšníci nebyli 
kmenovými zaměstnanci nemocnice, že pro ni pracovali jako samostatné 
subjekty. S nemocnicí měli společné pouze prostory, v nichž působili.  
 

Rekonstrukce a opravy v nemocnici 
 
Po několik let vedení nemocnice jednalo se zřizovatelem, Jihomoravským 
krajem, o nutnosti rekonstrukce pavilonu interny. Po slibech několika generací 
politiků jsme se konečně v loňském roce dočkali závazného slibu, že peníze 
budou v roce 2011. Letos tedy bylo přikročeno k opravám, které zahrnovaly 
zateplení pláště budovy a výměnu oken, což zřizovateli ušetří na výdajích   
za vytápění. Podařilo se zrekonstruovat i budovu patologie. Pacienti           
a zaměstnanci interny se, žel, lepšího a důstojnějšího prostředí prozatím 
nedočkali.  
Pokud se týká financování, na zateplení a výměnu oken ústavní lékárny        
a interny poskytl Jihomoravský kraj dotaci 11 milionů korun. 
 
Od jara jsme sledovali zprávy o neblahém stavu  budovy, která je vlastně 
„srdcem“ celé nemocnice. Jsou v ní umístěny rentgeny a operační sály, tedy 
pracoviště, která nemohou přerušit provoz a nemocnice by bez nich nebyla 
nemocnicí. V čem byl problém? Budova postavená teprve před deseti lety 
byla zhotovena nekvalitně, ve zdích se objevovaly praskliny a to vyvolávalo 
obavu o její statiku. V letních měsících se tedy přistoupilo k rekonstrukci,  
kterou zaplatila firma Metrostav v rámci reklamace. 
Ve stejnou dobu probíhaly práce na zateplení budovy kožního oddělení, 
nemocniční lékárny a interny, takže je každému jasné, že mnohá pracoviště 
se musela dočasně přestěhovat do náhradních prostor a v dalších             
se pracovalo v provizorních podmínkách. Některé vyšetřovny radio-
diagnostického pracoviště musely zůstat na svém místě, stěhovalo se oddělení 
ORL, část interny, psychologická ambulance, mamografie a ultrazvuk.     
Aby pacienti nebloudili, byly pro ně připraveny plánky nemocnice s vyznačením 
změn. Práce byly dokončeny v říjnu.  
 

Provoz nemocnice 
 
Podle výroční zprávy se  v roce 2011 v nemocnici Kyjov uskutečnilo      
7 915 operací a 1017 porodů. Na porodním oddělení kyjovské nemocnice    
se letos narodilo 1027 dětí, z tohoto počtu bylo 10 párů dvojčat. 
 
Spotřebovalo se 40 727 m3 vody.  
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V důsledku používání jednorázových pomůcek a obalových materiálů a také 
kvůli zpřísnění hygienických podmínek stoupá od roku 2006  množství odpadu. 
Nemocnice v roce 2011 vyprodukovala 164 tun zdravotnického odpadu        
a 97 tun tuhého odpadu.  
 
Celkové náklady na stravu pacientů 17 499 323 Kč. Náklady na celodenní 
stravu jednoho pacienta dosahovaly do 31. 8. 2011 124,30 Kč, od 1. 9.      
120,80 Kč. Z této částky  náklady na potraviny činily 55,- Kč. 
Teplem nemocnici zásobuje Teplárna, a. s. Kyjov. V případě poruchy      
nebo plánované opravy je zajištěn náhradní zdroj, který je umístěn v areálu 
nemocnice a je majetkem Teplárny. Letos bylo spotřebováno 27 886 GJ tepla 
za 13 038 tis. Kč. Spotřeba elektřiny v roce 2011 byla vyčíslena na  
2 446 402 Kwh, nemocnice za ni zaplatila 7 333 tis. Kč. Náklady na praní 
380 101 kilogramů prádla činily 7 062 447 Kč. 
 
Průměrný plat lékařů dosahoval  37 187 Kč, průměrný plat sestry 22 975 Kč. 
Za regulační poplatky od pacientů se vybralo 13 813 tis. Kč. Tržby 
z parkoviště činily 142 tis. Kč.  
 
Jedním ze sledovaných ukazatelů je výše nákladů na lůžkových odděleních    
na jeden ošetřovací den. Uvádím tabulku, v níž jsou údaje uvedené ve výroční 
zprávě za rok 2011: 
 

Oddělení 
Počet 
lůžek 

Náklady Kč na jeden 
ošetřovací den 

interna 71 1 426 
infekční 20 1 714 
TRN - plicní 24 1 849 
neurologie 30 1 598 
pediatrie 31 1 776 
novorozenecké 14 1 961 
gynekologie 16 2 582 
porodní 25 1 772 
chirurgie 61 2 445 
ortopedie 29 3 750 
urologie 20 3 105 
ORL (ušní-nosní-krční) 20 2 190 
oftalmologie 8 6 216 
dermatovenerologie 15 1 123 
rehabilitační a fyzikální medicíny 20 1 959 
následná péče 05 76 630 
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Jednotka intenzivní péče interna (JIP) 11 5 061 
JIP pediatrie  6 3 940 
JIP gynekologie  3 6 962 
JIP chirurgie  8 7 033 

anesteziologicko-resuscitační lůžkové 6 14 234 

Celkem lůžková oddělení 514 2 390 
 

Autoprovoz nemocnice 
 
  
Dopravní zdravotní služba zahrnuje pracoviště v Kyjově a Veselí n. Moravou. 
Disponuje 23 sanitkami, 16 provozními vozidly a 5 referenčními vozidly.      
Z 32 zaměstnanců autoprovozu je 21 řidičů sanitních vozidel. 
 
Problémem kyjovské nemocnice je zastaralý vozový park a tudíž vysoké 
náklady na opravy. Sanitky mají najeto průměrně 609 tisíc kilometrů a jejich 
průměrný věk je 16 let. U člověka je to sice považováno za krásné mládí,    
u automobilů se rovná nezáviděníhodnému stáří. Naposledy byla zakoupena 
nová sanitka v roce 2004.  
 

SSOOCCIIÁÁLLNNÍÍ  OOBBLLAASSTT  
 
Rok 2011 byl počátkem velkých změn v sociální oblasti. Deficit státního 
rozpočtu dosáhl doposud nevídané výše a vzhledem k závažným problémům 
v Řecku i jiných zemích Evropské unie bylo naší vládě jasné: musíme omezit 
státní výdaje. Žel, toto omezování se dotklo těch nejzranitelnějších.       
Byl snížen příspěvek na péči pro lidi, kteří se o sebe nedokážou postarat 
sami, tedy pro invalidy a seniory vysokého věku. Ti, kteří doposud pobírali  
od státu 2000 Kč jako pomoc pro úhradu pečovatelských služeb, nyní dostali 
oznámení o snížení částky na 800 Kč.   
Letošní rok znamenal přípravu na přesun problematiky poskytování sociálních 
dávek z  odboru sociálních věcí městského úřadu na Úřad práce. Ten bude  
od příštího roku zajišťovat nejen výplatu podpory v nezaměstnanosti,       
ale i všechny dávky sociální. Pod Úřad práce přešla i agenda tzv. veřejné 
služby, tj. povinnosti dlouhodobě nezaměstnaných odpracovat určitý počet 
hodin pro město. V závěru roku byla Úřadu práce předána spisová 
dokumentace a devět pracovnic sociálního odboru sice zůstalo ve svých 
kancelářích, ale již pod hlavičkou Úřadu práce.  
Množství práce spojené se změnou podcenilo Ministerstvo práce a sociálních 
věcí i Úřad práce České republiky. Veškeré změny se prováděly              
až v posledních dnech roku, což znamenalo pro úřednice velkou zátěž.     
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Aby vše zvládly a po Novém roce byly připraveny na nápor klientů, byly 
kanceláře odboru od 27. do 30. prosince pro veřejnost zavřeny.  
 
Statistika odboru zdravotnictví a sociálních věcí v roce 2011 zaznamenala 
2 529 osob pobírajících příspěvek na péči a vyplacených 17 846 tis. Kč. 
Zdravotně postiženým bylo poskytnuto 44 příspěvků na zakoupení motorového 
osobního vozidla,  28 příspěvků na úpravu bytu, 166  příspěvků na zvláštní 
pomůcky, 29 příspěvků na individuální dopravu a 1 956 příspěvků na provoz 
motorového osobního vozidla. Celkem bylo zdravotně postiženým vyplaceno    
na příspěvcích více než 21 mil. Kč.   
 
V oblasti sociálně právní ochrany provedli pracovníci sociálního odboru 1 050 
sociálních šetření, zastupovali nezletilé děti u 428 soudních jednání, 
navštěvovali 32 dětí v ústavní výchově. Kurátorka pro mládež uspořádala    
16 besed s rodiči žáků škol.  Pracovala se 136 dětmi s rodinnými problémy, 
s 80 dětmi, které se dopustily trestného činu a 26 dětmi, které spáchaly 
přestupek. 
 
Odbor sociální letos vyřídil 5 984 žádostí o příspěvek na živobytí, 1 354 
žádostí o doplatek na bydlení a poskytl 332 mimořádných okamžitých pomocí. 
 
 

Centrum služeb pro seniory  
 
13. dubna se konal Den otevřených dveří v Centru služeb pro seniory. 
V jídelně se sešli bývalí zaměstnanci, starostové spádových obcí a mnoho 
hostů. Účast přijal i Zdeněk Škromach, místopředseda Senátu Parlamentu 
České republiky. 
V krátkém úvodním programu předvedly své pěvecké umění krojované ženy   
ze souboru Tragačnice pod vedením Ireny Trutmanové, zazpívaly i obyvatelky 
Domova. Ústav letos slavil 50 let svého založení, proto k hostům hovořil  
ředitel Ing. Letocha o historii ústavu. Seznámil účastníky slavnosti s plány  
do nejbližší budoucnosti, jejichž součástí by měla být plánovaná výstavba 
nové budovy. Ta umožní rozšířit kapacitu ústavu a zlepšit služby pro klienty.  
 
Součástí Dne otevřených dveří byla samozřejmě i prohlídka celého zařízení. 
Mohli jsme nahlédnout do pokojů obyvatel (samozřejmě po jejich předchozím 
svolení), viděli jsme sesternu, ordinace lékařů, kuchyňky sloužící k přípravě 
jednoduchých jídel, sociální zařízení. Ošetřovatelky se samozřejmě rády 
pochlubily i vybavením, které ulehčuje péči o imobilní obyvatele Centra.  
 
Budova je statnou padesátnicí a je znát, že požadavky na bydlení byly    
před padesáti lety zcela jiné. Pokoje byly čtyřlůžkové, sociální zařízení bylo 
na patře společné pro všechny obyvatele. Veškerá hygiena byla „docházková“, 
neboť pokoje nebyly vybaveny ani umývadlem s tekoucí vodou. V posledních 
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letech se vedení snažilo tam, kde to bylo možné, tento stav změnit. Pokoje 
jsou nyní jedno – dvou- a třílůžkové a jsou vybaveny alespoň umývadlem.  
 
Centrum služeb pro seniory navštívily i někdejší zaměstnankyně, které 
s odstupem let mohly srovnávat. Ocenily snahu vedení o vytvoření útulného   
a prakticky i esteticky vybaveného prostředí, ve kterém se senioři cítí 
skutečně jako doma, nikoliv v ústavu. Oproti bydlení ve svých původních 
domovech mají zde nespornou obrovskou výhodu. Ústav působí, dalo by      
se říci, jako malá vesnice, kde se lidé se stejnými nebo podobnými zájmy 
mohou denně setkávat. O dění pravidelně informuje časopis Listy domova,   
do něhož přispívají zaměstnanci i obyvatelé Domova. O rodinném duchu, který 
v Centru vládne, svědčí jak radostná zpráva ředitele Letochy v Listech 
domova o narození vnučky, tak i spokojené tváře uživatelů. “Mám se tady 
dobře, jsem spokojená,“ sdělovala zvědavým návštěvníkům jedna z obyvatelek 
a hned zaletěla myšlenkami do mládí. „Tam jsme se chodívali koupat, když 
jsem byla mladá,“ ukazuje při výhledu z okna. „Teď je tam továrna, škoda…“ 
„Ale moc se mi tady líbí,všichni jsou tu hodní!“.  
 
 

SSPPOOLLKKYY,,  OOBBČČAANNSSKKÁÁ  SSDDRRUUŽŽEENNÍÍ  
 

Sbor dobrovolných hasičů 
 
Dne 7. 12. 2011 na slavnostním zasedání Jednotky sboru dobrovolných hasičů 
předal starosta města Kyjova Mgr. František Lukl ocenění  Antonínu Bajákovi 
za řádné a spolehlivé vedení Jednotky sboru dobrovolných hasičů města 
Kyjova v letech 2000 – 2011. Antonín Baják po jedenácti letech ukončil     
ke dni 30. 11. 2011 výkon funkce velitele jednotky a současně ukončil         
i členství ve Sboru dobrovolných hasičů města Kyjova. 
Novým velitelem jednotky byl jmenován Igor Šrůtka, který dosud v jednotce 
působil jako velitel družstva. 
 
V roce 2011 měla jednotka 57 výjezdů. Z tohoto se 44krát jednalo          
o požáry. Převážně hořely travní porosty, meze, ale také dopravní 
prostředky, domy či stavby. 7krát hasiči vyjížděli k technické pomoci,      
tj. např. úklid vozovky po dopravní nehodě, čerpání vody ze zatopených 
sklepů, úklid spadlých stromů. Absolvovali taktická  cvičení ve složitých a 
náročných místech – ve sklárně, na sile v Nětčicích a podobně. 4x vyjeli 
k planému poplachu, kdy někdo jen pálil klestí či trávu. Přihodilo se také, že 
po příjezdu na ohlášeném místě žádný oheň nebyl. 
 
K vážnějším zásahům patřil požár rodinného domu ve Svatobořicích-Mistříně. 
4. ledna krátce po deváté hodině byl operačním střediskem v Brně vyhlášen 
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poplach. To znamenalo, že členové jednotky, kteří měli v danou chvíli 
pohotovost, se snažili ihned dostat na stanici.  5 minut po vyhlášení poplachu 
vyjeli tři členové jednotky s cisternou Tatrou, která vezla 3 400 litrů vody, 
další tři dobrovolní hasiči mířili k místu požáru s automobilním žebříkem.    
Na místě požáru již byli profesionální hasiči z Kyjova. Ke vznícení ohně došlo 
pravděpodobně od špatně vybudovaného krbu. 
Protože majitelé nebyli doma, museli hasiči násilně vniknout do domu. Hořely 
trámy v meziprostoru mezi přízemím a prvním patrem. Průzkum domu       
byl ztížen hustým kouřem, přes který nebylo vidět ani na konec natažené 
ruky. Hasiči tedy museli používat dýchací techniku.  Postupně začali 
rozřezávat motorovou pilou stropy od krbu, bohužel po odkrytí stropu zjistili, 
že hoří trámy v meziprostoru po celé ploše domu. Oheň se navzdory úsilí 
hasičů rychle šířil a i přes mohutné proudy vody se dostal  na střechu. 
Museli tedy začít rozebírat střechu, aby ji mohli lépe hasit. Současně       
se snažili co nejvíce majitelových věcí vynést před dům, aby škoda byla     
co nejmenší.  
Celý zásah skončil až po více než šesti hodinách, zasahovala téměř dvacítka 
hasičů. Dům i přes obrovskou snahu z velké části vyhořel a byl neobyvatelný. 
 
Z popisu tohoto požáru je vidět, že být hasičem není žádná legrace. Mimo 
jiné je potřeba mít dobrou fyzickou formu a notnou dávku odvahy, vždyť 
hasiči vždy jedou tam, odkud my utíkáme. Dobrovolní hasiči mají tuto činnost 
jako koníčka, vykonávají ji vlastně ve svém volném čase, po zaměstnání. 
Potřeba zásahu však přichází kdykoliv. V dnešní době je jen mizivý počet 
zaměstnavatelů ochotných svého zaměstnance – hasiče v kterémkoliv okamžiku 
uvolnit z práce pro potřebu zásahu.  
 
 

Cech kyjovských vinařů 
 
Letošní 48. ročník Josefského koštu, který se konal právě na svátek všech 
Josefů, tj. 19. března, byl poznamenán loňským špatným počasím. Úroda 
hroznů byla velmi slabá nebo v mnoha případech dokonce nulová. Vinaři neměli 
co sklízet, i když vinicím museli věnovat stejnou péči jako v letech úrodných. 
Tento stav se pak samozřejmě přenesl i do letošního koštu, kdy vzorků bylo 
méně než v jiných letech. Navzdory potížím však členové Vinařského spolku 
připravili skvělou akci, na niž přišlo či přijelo mnoho lidí. Estrádní sál Domu 
kultury jako každým rokem, i letos praskal ve švech. K dobré náladě 
milovníkům vína zahrála cimbálová muzika Pavla Růžičky.  
 
Která vína byla nejlepší a kteří vinaři sklidili ocenění? 
 
Cenu starosty města Kyjova za bílé víno získal kyjovský vinař Ing. Kamil 
Valenta za Müller Thurgau 2010. 
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Cenu starosty města Kyjova za červené víno získal Ing. Kamil Valenta       
za Zweigeltrebe 2010 jakostní. 
Cenu Vinařského spolku v Kyjově za absolutně nejvyšší ohodnocení vína       
na Josefském koštu 2011 v Kyjově získalo Vinařství Josef Dufek za Ryzlink 
vlašský 2010 pozdní sběr. 
Cenu Základní organizace Českého svazu zahrádkářů v Kyjově za nejlepší 
kolekci vín, která je určena pro vinaře vystavujícího alespoň čtyři vzorky vín, 
získal Aleš Rajsigl ze Skoronic za Veltlínské zelené 2010 jakostní, Sauvignon 
2010 pozdní sběr, Rulandské bílé 2009 pozdní sběr a Ryzling vlašský 2007 
výběr z hroznů. 
Cenu Vinotéky Svatoborská 26 pro nejvýše hodnocené víno  ročníku 2008     
a starší získal Ing. Stanislav Martínek z Kyjova za Chardonnay 2006.  
 
Cenu Cechu kyjovských vinařů za nejvýše hodnocené Rulandské bílé získal 
Milan Šebesta z Kyjova za výběr z hroznů ročníku 2009. 
 
 
 

Sjednocená organizace nevidomých a slabozrakých 
(SONS) 

 
 
Kyjovská organizace pro zrakově postižené letos oslavovala 20. výročí svého 
založení. Při této příležitosti se 10. listopadu konalo v Domě kultury 
slavnostní shromáždění. Účastníci si připomněli historii i současnost 
organizace, hrála živá hudba k tanci a nechyběla ani tombola a kulturní 
program.  
 
Abychom si zkusili, jak se žije nevidomým, uspořádala pobočka SONS       
7. listopadu akci s názvem Slepota otvírá oči. Byla určena pro vidící 
veřejnost a nabízela vstup do absolutní tmy. S pomocí nevidomého průvodce 
Pavla Švorby jsme si mohli zkusit, jak se nevidomí orientují v prostoru. 
V přednáškovém sále v suterénu knihovny byly přichystány věci, se kterými 
se doma běžně setkáváme. Vše bylo uspořádáno jako ve skutečném bytě, 
ovšem v sále bylo zhasnuto osvětlení a zajištěna úplná tma. Nezbylo než 
poslouchat rady zkušeného doprovodu a orientovat se sluchem či hmatem, 
nebo při poznávání obsahu záhadných krabiček v kredenci použít i nos.  
Po hmatu jsme poznávali budík, varnou konvici, věšák, zkoumali jsme obsah 
zásuvek a skříněk, identifikovali jsme běžné věci – pračku, ledničku, vázu     
či kuchyňskou váhu. Zkusili jsme si nalít do hrníčku vodu z láhve, namazat 
chléb máslem. Nejodvážnější disciplínou pak bylo vydat se do nitra místnosti 
k pískajícímu přístroji, což znamenalo pustit se pevných předmětů a vyjít    
do neznámého volného  prostoru vedeni pouze sluchem. Uvědomili jsme si,  
jak jsme zvyklí spoléhat pouze na oči a vlastně opomínáme hmat, sluch, čich. 
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Omega plus, o.s.  
 
Sdružení Omega plus je v Kyjově i okolí známé svou pomocí lidem v nouzi. 
Nepotřebné oblečení,  po domluvě i nádobí, koberce, peřiny či zachovalé 
matrace, to vše nachází své adresáty v Diakonii Broumov, na Ukrajině, nebo 
v oblastech postižených záplavami. Za symbolickou cenu zde mohou nakoupit 
oblečení i místní bezdomovci.  
V poslední době však život pracovníkům sdružení znepříjemňují osoby, které 
si chodí vybírat oblečení v noci. Vloupávají se do prostor sdružení a co je 
nejhorší, zůstává po nich nepořádek. Problémy s vandaly jsou nepříjemné, 
bohužel jedná se o lidi velmi vytrvalé. Na každé opatření brzy najdou 
způsob, jak ho překonat a k dosažení svého cíle neváhají podávat i dobré 
sportovní výkony. Obracet se na policii nemá smysl, protože staré oblečení 
vlastně nemá žádnou cenu a policie řeší škody teprve od výše 5 000 korun.  
 
 

Skauti 
 
Skauti jsou aktivní lidé, kteří nezahálejí doma za pecí. Letošní letní čas 
trávili ve stanových táborech v Buchlovicích a na Plzeňsku. Do přírody ovšem 
vycházeli i během roku, a to na výlety do lesů v okolí našeho města.   
10. a 11. září uspořádali v městském parku Skautské dny pro veřejnost. 
Připravili patnáct stanovišť, na kterých si soutěžící mimo jiné vyzkoušeli hod 
do terče, střelbu z luku a ze vzduchovky, zdolávali horolezeckou stěnu, 
zvládali chůzi po provazovém žebříku. 
 
Před Vánocemi skauti pomáhali roznášet betlémské světlo, vánoční symbol. 
Na Štědrý den dopoledne jsme si toto světlo mohli převzít před samoobsluhou 
na sídlištích Za Stadionem a U Vodojemu, dále před prodejnami Penny 
Market na Brandlově ulici a Lidl na ulici Nerudově. 
 
V prosinci skauti zakoupili malou chatu ve Vřesovicích, v lese nedaleko známé 
chaty Radost. Plánují využívat ji jako základnu k výletům do Chřibů a také 
jako příležitost k uložení materiálu ve vlastní nemovitosti. Cena 400 000 Kč 
byla sice pro oddíl velká, ale řešení se našlo v podobě bezúročné půjčky          
od  některých členů. Přispělo i ústředí Junáka, zbylá část byla uhrazena 
z finančních rezerv střediska.  
Chata je nevelká a skromná. Je zde zavedena elektřina, voda je v nedaleké 
studánce a záchod suchý. Příjezd je možný  po asfaltové silničce až k chatě.  
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TJ Sokol 
 
 
Tělovýchovná jednota Sokol v Kyjově byla založena 1. října 1871.            
U příležitosti 140letého jubilea uspořádalo Vlastivědné muzeum výstavu 
připomínající bohatou sokolskou tradici. Měli jsme příležitost shlédnout 
dobové dokumenty a fotografie, sokolské kroje, cvičební úbory a sokolské 
prapory.  
 
Historie TJ Sokol je bohatá a je spojena se jmény významných kyjovských 
osobností. Pamětní deska ve vestibulu sokolovny nese jména 13 členů Sokola, 
kteří za 2. světové války zemřeli na popravištích.   
 
 

KROK, občanské sdružení 
 
V občanském sdružení KROK  se letos zapojili do projektu nazvaného Chci 
práci. Dvanáct klientů absolvovalo kurz bilanční diagnostiky, kde se učili 
zhodnotit své schopnosti a dosavadní zkušenosti. Učili se stanovit reálné cíle 
a asertivně se prosazovat. 
V další fázi projektu se muži zaučovali v kovodílně, v truhlářské dílně         
a v údržbě zeleně. Osvojili si práci se zámečnickými stroji, zvládali práce při 
výrobě jednoduchého nábytku. Dívky pracovaly v šicí dílně, kde získaly 
základy ručního šití a oprav oblečení. Zhotovovaly polštáře, ubrusy a jiné 
drobné výrobky z látky. Dvě účastnice  projektu v září absolvovaly 
rekvalifikační kurz Práce v sociálních službách. Tento kurz byl tříměsíční     
a probíhal ve Střední zdravotnické škole v Kyjově.  
 
V prostorách Agentury pro občany provozuje občanské sdružení Krok veřejnou 
prádelnu s obsluhou. Výtěžek služeb přispívá do rozpočtu sdružení. Jaké jsou 
ceny za služby prádelny? 
 

Prostěradlo  17 Kč 
Povlak na kapnu 22 Kč 
Polštář  11 Kč 
Ručník froté  11 Kč 
Utěrka  7 Kč 
Montérky – oblek 53 Kč 
Montérky s laclem 27 Kč 
Pracovní plášť  33 Kč 
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Uvedené ceny za vybrané druhy prádla jsou za praní a vyžehlení. Pokud      
si přineseme vyprané prádlo k mandlování, jsou ceny samozřejmě nižší.  
 
 
 

SSPPOORRTT  
 

Nejlepší sportovci Kyjova 
 
 
27. dubna 2011 proběhlo v kině Panorama slavnostní vyhlášení nejlepších 
sportovců Kyjova za rok 2010.  
 
V kategorii žáci/žákyně do 15 let byli jako nejlepší vyhlášeni Natálie 
Kolajová z Atletického klubu Kyjov, Michal Kůřil z oddílu biketrialu       
AVZO – základní organizace Kyjov a Pavel Gruber z Cyklistického klubu 
Dacom Pharma Kyjov. 
 
V kategorii dorost do 19 let byli oceněni Petra Horáková z Tenisového centra 
Kyjov, Michal Jedovnický a Rostislav Ingr z TJ Jiskra Kyjov, oddíl košíkové. 
 
V kategorii družstev byly jako nejlepší vyhlášeny kolektivy U18 – Junioři  TJ 
Jiskra Kyjov, oddíl košíkové, dále Přípravka „A“ FC Kyjov 1919 a družstvo 
žáků Cyklistického klubu Sokol Dacom Pharma Kyjov. 
 
Za zásluhy o rozvoj sportu v Kyjově bylo uděleno uznání 
trenérům basketbalového oddílu TJ Jiskry Kyjov Mgr. Róbertu Sivákovi a 
Mgr. Daně Mezihorákové,  a Josefu Pazourkovi z Atletického klubu Kyjov.  
 
Jako nejlepší byly oceněny tyto sportovní akce: 
 

- Mistrovství České republiky O kyjovský pohár, které uspořádal Klub 
biketrialu AVZO, základní organizace Kyjov, 

- basketbalová soutěž TUBANAK 2010, jejímž pořadatelem byl oddíl 
košíkové TJ Jiskra Kyjov, 

- Mistrovství České republiky a Slovenské republiky v silniční cyklistice, 
které každoročně pořádá Cyklistický klub Sokol Dacom Pharma Kyjov, 

- Mistrovství České republiky družstev mladších žáků 2010 Kyjov 
pořádajícího Šachového klubu ŠK 1923 TJ Sokol Kyjov. 
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Fotbal 
 
 
1. FC Kyjov, fotbalový klub uspořádal na hřišti v Mlýnské ulici ve dnech    
29. 1. – 13. 3. 2011 zimní fotbalový turnaj. Fotbal by se samozřejmě lépe 
hrál v teplé části roku, ale dvouhodinové běhání na hřišti v deseti-                 
i vícestupňovém mrazu mělo určitě také půvaby.  
Hrálo se o sobotách a nedělích, a protože bylo období krátkých dnů, přišlo 
k užitku umělé osvětlení hrací plochy. Vzhledem k roční době museli 
pořadatelé mít zajištěnu i „sněhovou variantu“ tohoto turnaje. Nebyla však 
využita, neboť letošní zima byla na sníh více než skoupá. Kvůli velkým 
mrazům byl pro hráče zajištěn čaj na zahřátí, diváci si se zimou museli 
poradit sami.  
 
Ve čtvrtek 19. 5. a sobotu 21. 5. se v Kyjově konaly dva fotbalové 
kvalifikační zápasy na mistrovství Evropy hráčů do 19 let. Na první utkání, 
kdy hrála Česká republika s Ruskem, přišlo 3 200 diváků, takže městský 
stadion doslova praskal ve švech. Náročnější fanoušci, kteří si fotbal chtěli 
užít v pohodlí na tribuně, přicházeli na stadion s hodinovým předstihem. 
Zápas skončil bez branek 0:0. 
Druhý zápas Irska s Ruskem, kdy 1:3 vyhrálo Rusko, byl na návštěvu diváků 
již skromnější. Pořadatelé jich napočítali tři stovky.  
 
 

Motocyklové závody Kyjovský okruh 
 
Letošní motocyklové závody ve dnech 3. a 4. září byly, dalo by se říci, 
„ostře sledované“. Organizátoři museli dodržet celou řadu pokynů 
zastupitelstva, jinak hrozilo, že další ročníky už nebudou povoleny. Oproti 
loňsku jsme s povděkem zaznamenali přímo vzornou pořadatelskou službu, 
dodržení začátku závodu a časů přestávek. Neunikla nám ani přítomnost 
školených traťových komisařů brněnské firmy zabývající se zajištěním 
bezpečnosti na podobných akcích. K lepší ochraně diváků přispěly také 
mohutnější bariéry z balíků slámy, pro bezproblémový start závodníků  
sloužily semafory.  
 
Pořadatelé dodrželi slib týkající se omezení počtu kubatur na startu. Přesto 
bylo nutno důkladně zvážit, zda je vhodné kvůli bezpečnosti tento závod 
v ulicích města pořádat. Trať o délce 3 100 m „prolétl“ nejrychlejší závodník 
v čase 1 minuta a 17,09 sekund.  
 
Náklady závodů pomáhali nést sponzoři, částečně přispěli i diváci vstupným. 
To činilo v předprodeji 90 Kč, pokud chtěli fanoušci sledovat závodníky      
po oba dva dny, tedy i při sobotním tréninku, platili 150 Kč.  Vybírání 
vstupného v některých případech nebylo jednoduchou záležitostí. Někdo 
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poukazoval na fakt, že na jiných podobných akcích se nic neplatí, jiný  
prostě jen šetřil svoji peněženku. 
 
Letošní počasí přálo závodům snad až příliš důkladně. Sluneční žár zaháněl 
diváky do stínu i za cenu horšího výhledu a například prostor pro diváky      
na proluce u dětské polikliniky na Komenského ulici byl využit jen minimálně. 
 
 

Tenis 
 
O víkendu 27. a 28. srpna se sešli malí tenisté na tenisových kurtech       
za sokolovnou. Konal se zde 19. ročník Přeboru Kyjova v tenisu žactva      
„O pohár města Kyjova“. Registrovalo se 34 hráčů, kteří si poměřili nejen 
tenisové síly a schopnosti, ale utkali se se svými vrstevníky i ve štafetovém 
běhu, skákání přes švihadlo, házení míčkem na cíl a dalších disciplínách. 
 
19. – 21. února se v tenisové hale v Boršově konal turnaj mladších žáků 
kategorie C v tenise. Zúčastnilo se 32 chlapců a děvčat z Moravy              
i ze Slovenska. Pořádající tenisový klub Tenis Centrum Pintera  zaznamenal 
úspěchy svých hráčů Dana Gregoroviče, Petra Cahlíka, Anety Polešovské,  
Kristýny Kozákové a Nikoly Nevolové.   
 
 

Karate  
 
29. a 30. říjen znamenal velmi úspěšné vystoupení kyjovských karatistů.    
Na mezinárodním turnaji v Odrách na severní Moravě získali 11 medailí. 
V kategorii kata získaly Barbora Kristová a Alžběta Cutáková první místa, 
Kateřina Dostálová a Petra Navrátilová druhá místa. Bronzové medaile       
si z turnaje odnesli Nikola Jirousková a Vitalij Kamatov. V kategorii kumite 
se mohl zlatou medailí pochlubit Miroslav Mlčoch, Alžběta Cutáková stříbrnou 
a Petra Navrátilová, Dominik Skalický a Filip Dufek medailí bronzovou.       
A protože se kyjovským karatistům, žákům základních škol, dařilo ještě více, 
získali body za umístění na dalších bodovaných pozicích, i když už          
bez medailí. Jako družstvo získal Karate Klub Kyjov na tomto turnaji        
2. místo z celkově 44 zúčastněných klubů.  
 
 

Biketrial  
 
Oddíl biketrialu vede Pavel Kůřil, trenérem je Marek Jandásek. Působiště 
členů oddílu biketrialu je nyní v areálu bývalé střelnice v Polámaných.       
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Pro potřeby tréninku jsou zde vytvořeny nejrůznější překážky z dřevěných 
palet, kamenů, starých pneumatik a dalších zdánlivě nepotřebných předmětů. 
 
Z celé řady závodů pořádaných v letošním roce bych zmínila první kolo 
Mistrovství světa v Březové u Sokolova. Kyjovské biketrialisty zde 
reprezentovali Adam Kosík a Michal Kůřil. Protože jsou teprve nováčky, dalo 
by se říci, že na mistrovství jeli spíše na zkušenou. Přesto však „bojovali 
jako lvi a neudělali pražádnou ostudu“. Tak ohodnotil jejich výkon správce 
webových stránek tohoto oddílu. 
 
Jako lvi bojovali kyjovští biketrialisté i 17. září na závodech v Novém Veselí. 
Tomáš Ilčík v kategorii Hobby a Tomáš Kočička v kategorii Beginer C získali 
první místa.  
 

Basketbal 
 
Členskou základnu basketbalového oddílu TJ Jiskra Kyjov tvořilo v roce 2011 
185 členů, z toho 150 bylo ve věku do 18 let. Je po Brnu druhým největším 
oddílem basketbalu v Jihomoravském kraji. Mládežnická družstva hrála v 
sezóně 2010/2011 čtyři ligové soutěže a šest oblastních přeborů. Novou 
sezónu 2011/2012  zahájilo 6 družstev v ligových soutěžích a šest družstev 
v oblastním přeboru.  
 
V rámci oddílu působí dvě družstva dospělých. Zapojují se do nich i děvčata  
a chlapci z nejstarších věkových kategorií. 
 
Hráči přispívají do pokladny oddílu členskými příspěvky. Hrají-li v lize, činí 
příspěvek 4 000 Kč, u okresního přeboru je částka 3 000 Kč. Členům    
trénujícím a nehrajícím soutěže byl pro sezonu 2011/2012 určen příspěvek 
1 000 Kč.  
Výbor basketbalového oddílu se v loňské sezoně setkal i s „neplatiči“. Proto 
stanovil, že v případě nezaplacení ve stanoveném termínu bude hráč vyloučen 
z trénování a účasti na soutěžních zápasech až do doby zaplacení. 
 
Letošní závěr roku byl poznamenán významnou událostí. Tentokrát jí však 
nebyla žádná sportovní akce, ale rekonstrukce haly. Díky finanční dotaci 
Ministerstva školství mohly 3. října začít přípravné práce a vyklízení haly. 
Během dvou měsíců pak byla vyměněna střecha, podlaha, nové je nyní         
i osvětlení, vytápění a elektrické rozvody. 
Po dobu rekonstrukce se všechny tréninky přesunuly do náhradních prostor 
tělocvičny gymnázia, základní školy Svatobořice-Mistřín a sportovní haly 
Středního odborného učiliště Havlíčkova. Soutěžní zápasy se po tuto dobu 
odehrávaly v tělocvičně kyjovského gymnázia. 
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Rekonstrukcí Kyjov získal moderní halu, basketbalisté větší hrací plochu.  
Kdo přišel zkrátka, byli diváci. Hrací plocha byla totiž zvětšena na úkol 
prostoru pro diváky, poněvadž celkové rozměry haly zůstaly stejné.  
 
 

Cyklistika 
 
CK Sokol Dacom Pharma Kyjov, cyklistický klub, uspořádal 31. prosince      
5. ročník cyklistické vyjížďky určené pro všechny, kteří dovedou jezdit     
na kole.  Název TOUR DE KYJOV – Poslední kilometr připomínal fakt,       
že pro letošní rok máme kola uložit do sklepů či garáží  a opět je vytáhnout 
zase až příští rok na jaře.   
 
Program vyjížďky okolím Kyjova byl zahájen v pravé poledne na náměstí 
slavnostním startem. O hodinu a půl později po příjezdu celého pelotonu zpět 
k radnici proběhlo vyhlášení vítězů, ocenění nejmladšího a nejstaršího 
účastníka, vyhlášena byla i cena za originalitu.  
 
Tuto akci uzavírající rok 2011 podpořily svou účastí známé cyklistické 
osobnosti:  mistr světa na dráze Alois Kaňkovský, mistr světa na vysokém 
kole Josef Zimovčák, mistryně světa Iva Zajíčková  a rovněž odchovanci 
klubu a v současnosti velmi úspěšní cyklisté Jan Bárta a Jakub Kratochvíl. 
 
 
 

Atletika 
 
Na čestné listině Atletického klubu nalezneme souhrn úspěchů 14leté Natálie 
Kolajové. Z přehledu za pouhý letošní rok je jistě jasné, že Natálie         
je chloubou trenéra Aloise Vrbovského: 
 

V roce 2011 dne 5. 2.  se stala halovou Mistryní mladších a starších žákyň 
v běhu na 800 metrů časem 2:22,37min.  

V  Jablonci nad Nisou dne 13. 3. se stala halovou Mistryní České republiky 
v běhu na 800 metrů časem 2:18,44 minut. 

Na Mistrovství České republiky v přespolním běhu, které se konalo v Baldovci  
dne 19. 3. , skončila na 2. místě a získala stříbrnou medaili.  

Dne 2. dubna v Olešné se stala mistryní Moravy a Slezska v běhu 
přespolním. 

Na krajských přeborech 14. 5. 2011 ve Vyškově se stala krajskou přebornicí 
v běhu na 800 metrů časem 2:19,04 min. 
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Na Mistrovství Moravy a Slezska, které se konalo v Olomouci dne 
12.6.2011, zvítězila časem 2:18,01 minut. 

Na Letní olympiádě dětí a mládeže, která se konala v Olomouci od 22.-
25.6., skončila v běhu na 800 metrů druhá časem 2:19,43minut.  

Na Mistrovství České republiky, které se konalo 3.-4.9.2011 v Novém Městě     
nad Metují, skončila v běhu na 800 metrů druhá časem 2:19,87 minut.  

Na Evropských dětských hrách, které se konaly 13.-14.9. v Brně, zvítězila 
v běhu na 1500 metrů časem  4:53,33 minut. Při mezistátním utkání 
Chorvatsko-Slovinsko-ČR-Maďarsko-Slovensko žactva, které se konalo 
v Nitře 1.10.2011, reprezentovala Českou republiku v běhu na 600 metrů. 
Skončila zde šestá časem 1:37,88min.  
 
Kromě Natálie Kolajové je na čestné listině Atletického klubu Kyjov i Anna 
Výletová. Na halových závodech olympijských nadějí v hale Elán v Bratislavě 
dne 3. 12. 2011 vytvořila český rekord mladšího žactva v běhu               
na 1000 metrů časem 3:12,58 minut.  
 
Výbornými výkony se v letošním roce prezentovali také Tereza Rybaříková, 
Markéta Sedláčková, Tomáš Cibulka a Hynek Hajný. 
 
 
 

PPRRŮŮMMYYSSLL  
 
 

Sklárna Vetropack Moravia Glass 
 
„Hospodářské výsledky sklárny zůstaly v roce 2011 na stabilní úrovni“.    
Tak se píše ve zprávě vyhodnocující letošní činnost kyjovských sklářů. 
Navzdory špatné světové ekonomické situaci si sklárna udržela všechny 
hospodářské ukazatele na stabilní úrovni předcházejícího roku. Obrat dosáhl 
výše 1,86 miliardy korun. Sklárna v letošním roce prodala 811 milionů kusů 
skleněných obalů. 46% produkce bylo vyvezeno do zahraničí.  
 
Díky modernizaci sklářské vany a navazujících technologií mohli skláři vyrobit 
o 18% více obalového skla. Výrobní kapacity byly po celý rok zcela vytíženy.  
 
Na konci roku pracovalo ve sklárně 461 lidí. 
 
13. srpna se ve sklárně u příležitosti Slováckého roku konal Den otevřených 
dveří. Skláři zpřístupnili své provozy, což se setkalo s velikým zájmem 
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veřejnosti. Možnost podívat se zblízka na výrobu sklenic, které doma 
užíváme, využilo 1 800 lidí.   
  
Kyjovští skláři si letos připomněli „kulaté“ výročí privatizace. Právě před 
dvaceti lety, s platností od  1. 11. 1991 se sklárna stala akciovou 
společností a od tohoto data je členem mezinárodní skupiny Vetropack.  
 
Firma Vetropack Moravia Glass oslovila žáky 2. stupně základních škol v celé 
republice. V rámci projektu Friends of glass, jejímž cílem bylo podpořit 
používání skla jako obalového materiálu, byla pro školáky připravena soutěž 
s ekologickým námětem. Přihlásilo se 500 škol z celé republiky, vítězná 
Základní škola Kdyně byla odměněna exkurzí do kyjovské sklárny. 
 
 

KKUULLTTUURRAA  
 
 

Slovácký rok 
 
 
Letošní Slovácký rok byl jubilejní, neboť od jeho prvního ročníku uplynulo již 
90 let. V pořadí nesl číslo 18, poněvadž se v minulosti z různých důvodů  
nepořádal pravidelně.  
 
Slavné události předcházela roční příprava, při níž nebylo nic ponecháno 
náhodě. Od září loňského roku se pravidelně scházela programová rada v čele 
s Milanem Pokorákem, vedoucím taneční složky Slováckého souboru Kyjov. 
Byly osloveny folklórní soubory a koncem roku se uskutečnilo společné setkání 
programové rady, vedoucích souborů a zástupců města a obcí našeho regionu. 
Každý přispěl svojí představou, jakým vystoupením by mohl obohatit program 
Slováckého roku. 
Pravidelně se scházel i štáb Slováckého roku. Slovácký rok totiž neznamená 
jen vystoupení a nádheru krojů, ale i spoustu organizační práce, navíc bylo 
třeba dbát na finanční stránku celé akce.  Rozpočet byl na stejné výši jako 
v roce 2007, tj. cca 3,5 milionu Kč. 
V lednu letošního roku spatřily světlo světa pohlednice a kalendář s tématikou 
Slováckého roku, a také plakát, jehož autorkou byla Lenka Jurečková, 
kyjovská rodačka žijící v Praze, učitelka výtvarné výchovy a malířka. 
Propagaci významné folklorní slavnosti byla věnována naše letošní účast       
na veletrzích cestovního ruchu GO a Region tour 2011 v Brně dne  13. ledna. 
Při této příležitosti vystoupil na brněnském Výstavišti Slovácký soubor Kyjov, 
hrála Cimbálová muzika Jury Petrů a zazněla i slova starosty města 
s pozváním do Kyjova. 
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Informace o Slováckém roku se do světa šířily též formou rádiových vln. 
Členové Radioklubu Kyjov získali příležitostnou volací značku OL90FOLK.     
Po dva měsíce, od 14. července do 13. září 2011 pod touto značkou 
propagovali Slovácký rok po celém světě. Uskutečnili 5 786 spojení           
se 103 zeměmi. Informace o Slováckém roku se dostaly na všechny 
kontinenty kromě Antarktidy. Povědomí o Kyjovu a Slováckém roku tak získali 
lidé v Chile, Panamě, Beninu, Hong Kongu, na Aljašce či na Novém Zélandu.  
 
Při propagaci Slováckého roku řešilo město dilema: jak propagovat akci,    
aby na ni přijeli návštěvníci v počtu hojném, ale přiměřeném, tedy         
„tak akorát“? Je totiž dost lidí, kteří přijedou za folklórem do Kyjova 
ochotně až z druhého konce světa, ovšem očekávají zde ubytování           
ve špičkových hotelích. Komfort, který považují za samozřejmost, v Kyjově 
není a je možné jej zajistit jen v omezené míře. Zájem o Slovácký rok 
dokazovala skutečnost, že kdo si s ročním předstihem nezajistil ubytování, 
litoval a musel se poohlédnout v širším okolí. V Kyjově byly všechny ubytovací 
kapacity beznadějně obsazeny. 
 
V červenci a začátkem srpna již nabíraly přípravy na obrátkách. Na řadu 
přišel úklid města, občané byli informováni o uzavření náměstí a přilehlých 
ulic pro dopravu v době konání slavnosti.  
 
Dny rychle plynuly a zahájení slavnosti se blížilo. Do vyzdobeného města 
začali přijíždět první hosté a milovníci folklóru. Ve čtvrtek 11. srpna ráno 
jsme byli svědky stavby pódia v parku a na náměstí. Hasiči s cisternou 
zalévali záhony na náměstí, poněvadž květiny byly vysazeny teprve        
před několika dny a ještě nestihly dostatečně zakořenit. V parku hlučela 
sekačka trávy. Ve výlohách obchodů jsme obdivovali krásnou „slováckou“ 
výzdobu a tipovali, kdo asi bude vítězem tradiční soutěže O nejkrásnější 
výlohu. Za sklem se skvěly figuríny a panenky v kyjovských krojích, oplétané 
demižonky, talíře a hrníčky malované slováckými ornamenty, krojové šátky   
či jiné součásti krojů. K vidění byly i archivní dokumenty ze starých 
Slováckých roků. Některé majitele prodejen nechala folklórní událost 
chladnými, další pak udělali výzdobu-nevýzdobu. Mezi své zboží přidali jeden 
dva předměty, snad aby ušetřili za drahé aranžérské služby.  
 
Kde se má setkat velké množství lidí, je nutno zajistit kromě zábavy i věci 
prozaické. Na některých místech v parku a na náměstí se proto objevily 
mobilní WC. Změnu provozní doby upravili i na veřejném WC v uličce mezi 
kostelem a domem č.p 40 na Masarykově náměstí. 
 
Program Slováckého roku začal již 8. srpna vernisážemi. V Čajovně a Galerii 
v přízemí Domu kultury byla zahájena výstava akvarelů, akrylů a olejů Lenky 
Jurečkové s názvem Folklorní inspirace. V Galerii Doma na Svatoborské ulici  
byla od 10. 8. nabídnuta tvorba malíře Borka Bayera. Ve Vlastivědném 
muzeu pro nás připravili výstavy hned dvě: první s názvem 90 let Slováckých 



 

 
 
 

Kronika města Kyjova 
2011 

59

roků prostřednictvím starých plakátů, programů a fotografií připomínala 
historii této tradiční akce. Druhá část nám přiblížila historii a současnost 
skoronické Jízdy králů. V kapli sv. Josefa v parku pod školou na Újezdě 
našla místo výstava s názvem Lidoví malíři rodu Hánů.  
 
Po dobu Slováckého roku byly výstavy otevřeny denně. V Radniční galerii ji 
navíc doplnil hudební medailon k 70. narozeninám Josefa Varmuži, 
zakladatele slavné Varmužovy cimbálové muziky.  
 
Večer úvodního dne, tj. čtvrtku 11. srpna, zpestřil hudební program určený 
milovníkům dechové hudby.  Sešli se  v areálu Letního kina při pořadu Když 
křídlovka zpívá. Zaplněnému hledišti zahrály dechovky, které nás pak 
provázely celým Slováckým rokem: Mistříňanka, Stříbrňanka a Žadovjáci. 
Hostem večera byl Jan Slabák, jehož jméno je nám známo ve spojení 
s legendární dechovou hudbou Moravankou. Společně s Ladislavem Svobodou, 
autorem večerního pořadu, si zavzpomínal na slavnou minulost a z rukou 
starosty města převzal pamětní listinu s poděkováním za celoživotní činnost 
v oblasti dechových hudeb a šíření krás národopisu.  
  
Páteční dopoledne bylo určeno k posledním přípravám. Odpoledne úderem    
17. hodiny započalo stavění máje za bedlivého dohledu malých i velkých 
milovníků folklórních tradic. Mezi diváky jsme zaslechli i cizojazyčné hovory.  
Na co se cizinci ptali? Tak například muž bílé pleti vysvětloval muži pleti 
zcela černé, cože to je, ono stavění vysokého stromu s větvemi jen          
na vrcholku.  
 
V sobotu dopoledne nás očekával Lidový jarmark doplněný jarmarkem 
komerčním. U stánků bylo živo, lidé si prohlíželi nabízená lákadla, nechali si 
vysvětlovat a poslouchali slova o výjimečnosti a nezbytnosti právě toho 
jediného předmětu. Samozřejmě také zvažovali, zda koupí či raději půjdou 
dál, vždyť lákadel bylo tolik! V areálu Pod Kaštany za Domem kultury jsme 
pobyli v tzv. Selském dvoře. Věru, bylo zde jako u dobrého sedláka         
na dvoře! Ochutnávali jsme tradiční pokrmy Slovácka, například laty s mákem 
a povidly, krajíc chleba se sádlem a cibulí a podobné laskominy. K povídání 
s přáteli a známými nám zahrála hudba a kdo chtěl zpívat, zpíval.  
 
Pořadů, které bychom rádi shlédli, bylo v sobotu opravdu nepřeberně:     
před kostelem Nanebevzetí Panny Marie přehlídka krojů Kyjovska a Ždánicka, 
v parčíku u kaple sv. Josefa v sousedství školy Újezd v dopoledních hodinách 
pořad pro nejmenší děti s názvem Dyž husličky zavrzají, děcka si hned 
zazpívají. Odpoledne pak následovaly hudební a taneční pořady v městském 
parku, v parčíku u kaple sv. Josefa, na náměstí a v Letním kině. Bylo 
opravdu těžké si vybírat, skvělé byly všechny. 
 
Po polední pauze, věnované odpočinku a doplnění energie se od 14 hodin konal 
krojovaný průvod. Jeho účastníci se scházeli již v předstihu, aby bylo možné 
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všechny seřadit podle předem stanoveného plánu. Celá trasa průvodu byla 
hustě lemována diváky a kdo si včas nevybojoval místo s dobrým výhledem, 
musel pak už pouze nahlížet přes hlavy šťastnějších. Byla to i vítaná 
příležitost pro fotografy, kteří lovili ty nejkrásnější snímky. Často si 
překáželi jeden druhému, pro dobré záběry klekali k zemi nebo se proplétali 
průvodem, stoupali na lavičky či schodiště domů.  
 
Sobotní program vyplnil celý den a končil hluboko v noci. Hlavní večerní pořad 
v Letním kině s názvem Slovácké roky rokúcí aneb Devadesátka na krku     
se setkal s takovým zájmem, že sedadla nestačila, lidé museli i stát.  
 
Posledním sobotním  pořadem, který končil o půlnoci,  bylo lidové taneční 
divadlo s tématem slováckých soudniček s názvem 100 korun na sirotky, aneb 
já su v tem nevinně. Autorem této komedie byl Ladislav Šimeček.  
 
K sobotnímu večeru samozřejmě patřily i taneční zábavy s dechovkou a 
cimbálovou muzikou. Milovníci tance se scházeli na náměstí, na městském 
stadionu, v areálu Pod Kaštany za Domem kultury a v Moravské uličce.       
O sobotním pozdním večeru bylo kyjovské náměstí zaplněno, jak se říká, 
„jako na Václaváku“. Hrála hudba, tancovalo se, stánky s občerstvením       
ve tmě svítily a lákaly vůní opékaných laskomin. Lidé se procházeli, 
zastavovali se na kus řeči se známými, které v některých případech nepotkali 
i několik let.  Před Havlíčkovým pekařstvím se u stánku s dobrým vínem sešla 
společnost žen, které se daly do zpěvu. Přidali se k nim kolemjdoucí se svými 
mužnými basy,  a slovácké pěsničky se linuly až k radnici. Když hlasivky 
umdlely a zpěváci a zpěvačky nabírali dech, přiskočil majitel stánku a naléval 
pěvcům víno – zdarma. „Prosím, zpívejte, dokud tu zpíváte, já mám 
zákazníky!“ Noc byla teplá, Měsíc svítil, proč by nezpívali? Svlažili hrdla 
nabízeným vínem a už notovali další „kyjovskú“.  
Až pozdě do noci byly obsazeny všechny venkovní zahrádky restaurací. 
Nalévalo se víno, pivo, hladoví se sytili opékanými či grilovanými klobásami, 
langoši, smaženými bramborovými spirálami, bramboráky nebo palačinkami. 
Atmosféra byla, věřte,  úžasná, ale popsat nejde. To se totiž musí zažít, 
vidět! 
 
Neděle byla zahájena slavnostní mší v kostele Nanebevzetí Panny Marie.    
Po ní skoronická chasa předvedla slavnou Jízdu králů.  
 
V gymnazijní kapli v neděli proběhl hudební pořad Růže krásná, rosa 
pulcherrima, s podtitulem Život Panny Marie v duchovní a lidové písni. Další 
pořady přilákaly diváky do městského parku a Letního kina. V 17 hodin byla 
pokácena máj, která se po tři dny  pyšně tyčila ve středu náměstí a kdo měl 
ještě stále dost sil, přišel ve večerních hodinách na náměstí na taneční 
zábavu s dechovkou.  
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Příležitostí k pobavení bylo opravdu mnoho. Kromě folkloru doplnily víkend     
i další akce, jimiž byla Krajská a okresní výstava zvířat mladých chovatelů, 
kterou pořádal Český svaz chovatelů Kyjov, výstava a prodej bednářských 
výrobků v domě č. 21 na Svatoborské ulici a 5. ročník Galerie rulandských 
vín v ČR.  
 
Slovácký rok je událostí organizačně náročnou. Aby se alespoň část 
vynaložených nákladů vrátila, očekávaly nás u vstupů pokladny a povinnost 
úhrady vstupného. Celofestivalová permanentní vstupenka s platností         
od čtvrtka do neděle stála 500 Kč, víkendová permanentní vstupenka (sobota 
a neděle) přišla na 400 Kč. Za denní vstupenku na všechny sobotní pořady 
jsme vydali 300 Kč, na pořady nedělní 150 Kč. 
Děti do výšky 150 cm a zdravotně postižené osoby s průkazkou ZTP měly 
vstup zdarma. Vstupné na jednotlivé pořady  se pohybovalo od 50 do 150 Kč.  
Pořadatelé s pokladnami měli jednoduchou práci tam, kde se platí vždy,     
tj. v Letním kině. Horší služba byla na náměstí. Lidé jsou zvyklí sem chodit 
denně a pokladny vnímali spíše jako nemilou překážku. Navíc v sobotu někteří 
chtěli jen nakoupit v obchodech, jarmark ani krojované pořady je nezajímaly. 
Jiní zase zkoušeli, jestli se jim podaří pořadatele pod vymyšlenou záminkou 
obelstít, a ušetřit tak padesátikorunu. Ke cti pořadatelů přispěla jistě 
skutečnost, že se s lidmi příliš  nepřeli. Vždyť k folklórnímu svátku patří     
též dobrá pohoda, nikoliv sváry. O vysoké návštěvnosti svědčilo 22 586 
prodaných vstupenek, z toho 886 celofestivalových a 330 víkendových. 
Vydalo se i mnoho volných vstupenek, takže se celkový počet návštěvníků 
odhadoval na 25 000 osob.  
 
Na Slovácký rok přijela delegace z francouzského Yvetotu a italského města 
Seravezzy. Hosté se zúčastnili programu Slováckého roku, navštívili milotický 
zámek a Bukovanský mlýn. Během festivalu proběhlo jednání mezi vedením 
města Kyjova a delegacemi těchto partnerských měst o budoucích vzájemných 
aktivitách.  
Dalším významným hostem byl francouzský první rada Nicholas  de Lacoste 
z francouzského velvyslanectví v České republice, který se setkal 
s představiteli města a hovořil s nimi o spolupráci s Francií. 
 
Letošní slavnost Slováckého roku byla lahůdkou pro všechny milovníky lidových 
písniček a tanců našeho regionu. Stejně jako při hostině musíme vybírat,    
co dobrého pozřeme a co nikoliv, i v případě Slováckého roku bylo těžké se 
rozhodovat, kterého pořadu se zúčastníme a který, i když s lítostí, 
vynecháme. Díky příjemnému počasí zůstaly deštníky až na malou sobotní 
výjimku uschovány, barvy výšivek na krojích zářily ve slunečních paprscích, 
domácí i hosté nadšeně tleskali účinkujícím, dobré víno jiskřilo   ve sklenkách 
a opékané klobásy voněly po celém náměstí.  
 
Ano, takový byl  Slovácký rok 2011! 
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Koncerty 
 
V lednu proběhla série novoročních koncertů. Hned druhého ledna v kostele 
Nanebevzetí Panny Marie vystoupily Tetky z Kyjova společně se soubory 
Děcka ze Skoronic, Děvčata z Čeložnic, Cimbálová muzika Kyjovánek          
a dalšími. 8. ledna nám předvedl své hudební a pěvecké umění Komorní 
orchestr města Kyjova a sbor Carmina Vocum s dirigentem Mario Kudelou. 
Jednalo se o vánoční koncert, se kterým sbor vystupuje v Kyjově vždy       
až v lednu.  
O tři dny později pak do Kyjova přijelo Moravské klavírní trio s Novoročním 
koncertem. 
Další hudební lahůdky jsme se dočkali 22. června. V rámci XVI. ročníku 
hudebního festivalu 13 měst Concentus Moraviae zazněly v gymnazijní kapli 
skladby českých a francouzských skladatelů v podání Clary Novákové 
(flétna), Adraana van Dongen (violoncello) a Titothy Lissimora (klavír). 
 
V neděli 30. října vystoupil v kostele Nanebevzetí Panny Marie soubor 
historických hudebních nástrojů Audite Silete Musica z Rakouska s koncertem 
renesanční a barokní hudby. Tento soubor do našeho města pozvala 
Houslařská dílna Pavla Celého, spolupořadatelem byla Římskokatolická farnost 
Kyjov.  
 

Galerie  
 
Kyjovské galerie pokračovaly v pravidelném uvádění výstav v průběhu celého 
roku. Galerie Doma, kterou najdeme na Svatoborské ulici, letos oslavila    
20. výročí své existence. Během té doby se v přízemí domu č.p. 412 
uskutečnilo více než sto padesát výstav. Galerie je soukromá, úzce          
se profiluje na kvalitní amatérské výtvarníky i profesionály celostátního 
významu a za dobu své existence si získala stálý a široký okruh návštěvníků.  
 
Stejné jubileum oslavovala i Galerie Ve škole při Základní škole               
J. A. Komenského. Za dvě desetiletí výstavní činnosti zaznamenala více než 
šedesát výstav. K této příležitosti jsme mohli shlédnout práce akademického 
malíře Miroslava Bravence, který v minulosti působil v Kyjově jako učitel 
výtvarného oboru. Miroslav Bravenec několik týdnů před vernisáží zemřel, 
proto kromě pěveckého vystoupení žáků Základní školy J.A.Komenského 
zazněla i slova vzpomínání na skvělého člověka. 
 

Městské kulturní středisko 
 
V Městském kulturním středisku je 13 stálých zaměstnanců. Dalších 50 lidí 
pracovalo pro Městské kulturní středisko na základě dohody o pracovní 
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činnosti nebo dohody o provedení práce. V době Slováckého roku se počet 
takto zaměstnávaných lidí zvýšil na 139.  
 
Skladba programů poskytuje různorodou nabídku, aby si mohli vybrat lidé   
ze všech věkových i zájmových skupin obyvatel. 
Letos opět pokračoval oblíbený Seriál dechových hudeb. Zájem o předplatné 
na vystoupení nejlepších dechových hudeb se stále zvyšuje. Letos již 
předplatitelé zaplnili třetinu sálu. Díky finanční dotaci Jihomoravského kraje 
se podařilo zařadit i finančně náročnější kapely.  
 
Mnohaletou tradici v Kyjově má Kruh přátel hudby. Existuje již po tři 
desetiletí a za tu dobu si vytvořil svůj okruh posluchačů.  V září letošního 
roku začala nová sezona, která obsahovala 8 koncertů. Stálou vstupenku     
si pořídilo 65 předplatitelů.  
 
Pokud se týká divadel, je situace taková, že lidé mají zájem převážně        
o představení, v nichž vystupují herecké osobnosti, které znají z filmů       
a televize. Jiná představení, byť kvalitní, se setkávají s velmi malým 
zájmem. Výjimkou je kabaret nebo estráda, ta je vždy vítaná a zaplňuje 
hlediště do posledního místa. Vyprodána byla estráda s Miroslavem Donutilem 
nebo představení travesti skupiny Screamers.  
 
Milovníci výtvarného umění sledují výstavní počiny Galerie – čajovny v přízemí 
Domu kultury, kde kromě popíjení dobrých cizokrajných čajů se jednou      
za měsíc konají vernisáže prací místních umělců.  
Městské kulturní středisko se podílí na pořádání folklórních akcí, jako jsou 
dožínky, besedy u cimbálu, hody, stavění a kácení máje, soutěže dětských 
zpěváků lidových písní, zpívání u vánočního stromu a dalších. 
 
Z kurzů se podařilo otevřít Kurz tance a společenské výchovy. Díky dobré 
spolupráci s Klvaňovým gymnáziem mají tyto kurzy výbornou návštěvnost.    
Ke studentům gymnázia se přidávají i studenti z dalších středních škol. 
Absolvují třináct lekcí po dvou vyučovacích hodinách, závěr tanečních bývá 
ukončen plesem s živou kapelou a slavnostní polonézou. Tohoto plesu          
se účastní i rodinní příslušníci, kamarádi a známí kurzistů.  
 
Letos se do tanečních přihlásilo 150 mladých lidí. 

 

Kino  
 

V Kině Panorama pokračovala novinka, se kterou jsme se seznámili v závěru 
loňského roku. Bylo jí promítání 3D filmů, tedy filmů, které při použití 
speciálních brýlí vnímáme prostorově. Novinku jsme ovšem museli ohodnotit 
vyšším výdajem z peněženky. Zatímco vstupné na běžné filmy  činilo         
70 – 80 Kč, výjimečně 90 korun, lístek  na 3D film nás přišel na 130 Kč. 
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Promítání filmů pro děti v neděli odpoledne stál 25 Kč, ve 3D verzi 100 Kč. 
Navzdory vysokému vstupnému přitáhla novinka diváky ve zvýšeném počtu.  
 
Letošní Slovácký rok byl impulzem pro důkladnou opravu Letního kina. Město 
na ni věnovalo milion korun. Od 11. července bylo promítání filmů přeloženo 
do kina Panorama a místo diváků přišli dělníci stavební firmy. Výsledkem 
jejich činnosti byl nový asfaltový vjezd a dlážděný chodník od brány         
až k sedadlům. Vydlážděny byly i hlavní cesty mezi sedadly. Zmizela 
kamenná drť, která při chůzi ujížděla pod nohama a která znemožňovala 
vstup lidem na vozíčku. Promítací plocha byla upravena speciálním nátěrem. 
Novou fasádu získala budova s promítací kabinou, opraveno  bylo drobné 
zařízení pro personál a toalety pro diváky. Práce byly načasovány tak,     
aby na Slovácký rok bylo vše připraveno. Promítání filmů pak pokračovalo   
až do konce letních prázdnin.  
 
V kině Panorama se letos uskutečnilo 464 představení, na něž přišlo    
19 881 diváků. Tržby za vstupenky dosáhly 1 874 929 Kč. V Letním kině 
proběhlo  18 představení, přišlo 472 diváků, což je průměr na představení 
pouhých 26 diváků. Za vstupenky bylo vybráno 38 808 Kč. 
 
Pro mateřské školy se uskutečnilo 19 představení, pro základní školy        
18 a pro střední školy 8 představení.  
 
Jak je vidět, do kina chodíme málo, ovšem ve srovnání s jinými městy 
v republice, i většími, je situace ještě stále příznivá. Nejúspěšnějšími filmy 
byly snímky Muži v naději (1 342 diváků), Harry Potter a Relikvie smrti      
(1 264 diváků) a Šmoulové (1 126 diváků). Z dalších úspěšných, pro které 
lidé vážili cestu do kina byly např. Lidice (891 diváků).  
 
Kino Panorama je nadále členem sítě EUROPA CINEMAS a na propagaci 
evropského filmu obdrželo v roce 2011 dotaci ve výši 17 172 Kč. 
 
Vedoucí kina je Petra Kyselková.  
 

Kyjovánek I. 
 
Největší událostí letošního roku pro členy souboru byla bezesporu cesta     
na daleký Tchaiwan. Kyjovánek byl vybrán k účasti na prestižním 
mezinárodním dětském folklórním festivalu v tchaiwanském městě Yilan. 
Pozvání samozřejmě znamenalo nejen vypilovat program, ale také zajistit 
organizační věci, z nichž nejdůležitější bylo sehnat dostatek peněžních 
prostředků. 31. května soubor uspořádal v divadelním sále Domu kultury 
benefiční koncert s názvem  Pomozte nám vzlétnout. Proč vzlétnout? Pobyt 
v místě festivalu zajišťoval pořadatel, dopravu si ale musel každý soubor 
hradit ze svého. Ve zcela zaplněném sále děti z Kyjovánku předvedly své 
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umění, které mohlo směle konkurovat s uměním profesionálních souborů. Jako 
hosté zazpívali Vlasta Grycová a Václav Horák, zahrála cimbálová muzika 
Pavla Růžičky.  
 
Náklady na leteckou dopravu na druhý konec zeměkoule byly nemalé           
a samotný výtěžek ze vstupného by nestačil.  Bylo proto  nutno oslovit 
sponzory, půjčkou 400 000 Kč přispělo město Kyjov.  
 
Ke složitým úkolům patřilo například zajištění dopravy cimbálu. Podařilo se 
vypůjčit speciální přepravní bednu a vyjednat s leteckou společností přepravu 
nadlimitního nákladu, neboť cimbál s bednou vážil 150 kg. Jednoduché nebylo 
ani balení kufrů, a to opět kvůli váhovým limitům.  Některé věci bylo nutno 
oželet, jiné se podařilo zapůjčit u pořadatelů. Doma tedy zůstala basa, 
poněvadž vypůjčená basa japonská vydávala tóny stejně hluboké, japonské 
byly i palice na chlapecké hry s tím rozdílem, že byly vyrobeny z bambusu.  
 
Nuže, nakonec se podařilo vše potřebné zajistit a sbalit, pak i řádně 
odletět. Celý pobyt trval od 3.7. do 24.7. V průběhu těchto dní děti 
vystupovaly na pódiích, ale i „jen tak pro radost“ při příletu na letišti nebo 
na ulici.  Užily si nezvyklého horka, potýkaly se s teplotním rozdílem venku  
a v pokojích vybavených klimatizací nastavenou na „chlad“ 26oC. V krojích   
se zapotily, ovšem při vystoupení v programu Fašaňk se jistě nejvíc zahřála 
Adéla Klingelová v převlečení za medvěda. 
 
Ubytování na vysokoškolských kolejích i jídlo bylo podle hodnocení dětí 
„super“, tedy skvělé. Kromě jiného měly děti možnost porovnat chuť ovoce, 
které je pro nás exotické a známe je jen ze supermarketů, a  které v těchto 
krajinách přirozeně dozrává. Při výletech se vykoupaly v Tichém oceánu, 
plavily se na lodi a pozorovaly delfíny. Za dobu svého pobytu se spřátelily 
s místními, poznaly jinou kulturu. Na druhou stranu vnesly kousek našich 
zvyklostí  do země, kterou známe jen z televize.  
Po návratu domů  následoval krátký oddych vyplněný povídáním o svých 
zážitcích, a pak již následovala příprava na další význačnou událost, jíž byl 
Slovácký rok.  
 
Soubor sklízel úspěchy i před cestou na Tchaiwan. Na celostátní přehlídce 
folklórních souborů v Jihlavě získal Kyjovánek I nejcennější ohodnocení 
odborné poroty, které lze v České republice získat, zvláštní ocenění        
„Za ucelený jevištní tvar s výrazným propojením muzikantů a tanečníků“. 
V soutěži verbířů Kunovské léto získal Martin Ott druhé místo                
ve II. kategorii, Martin Vašulka zvítězil v kategorii III.  
 
 
 



 

 
 
 

Kronika města Kyjova 
2011 

66

Kyjovánek II 
 
 
Dětský folklorní soubor Kyjovánek II letos v září rovněž vycestoval daleko, 
až do Číny na Týden česko-čínské kultury ve městě Chang - zhi. Později bylo 
pozvání čínské strany rozšířeno ještě o folklorní festival ve městě                
ZhangJiaJie. Výprava byla početná, tvořilo ji 16 dětí, čtyři dospělí tanečníci 
ze skupiny Vyslúžilci, tři členové přípravky Slováckého souboru Kyjov, pět 
muzikantů a dva vedoucí. Na cestu se vydali 3. září a cesta až na místo 
trvala 32 hodin. Ubytování bylo připraveno v luxusním hotelu, kde děti 
obdivovaly vybavení pokojů počítačem, plazmovou televizí a minibarem. 
 
Hudebníci natáčeli v nahrávacím studiu čínského rozhlasu čtyři sady 
slováckých písní, proběhlo i natáčení pro mezinárodní televizní stanice. 
Soubor absolvoval řadu zdařilých vystoupení, z nichž jedno se odehrálo        
u vodopádů, kde to tanečníkům klouzalo, k dalšímu představení jeli kabinkovou 
lanovkou až do výšky 1 200 metrů nad mořem.  
 
O úspěšné reprezentaci naší kultury svědčila cena za nejkrásnější a nejlepší 
dojem festivalu pro Vyslúžilce a čestné uznání starosty města Chang-zhi   
pro mladší členy souboru. Festivalu v ZhangJiaJie se Kyjovánek zúčastnil 
společně s dalšími 39 soubory z celého světa. Zde tanečníci získali Cenu    
za nejpoutavější vystoupení festivalu. 
Při pobytu v daleké zemi se děti podívaly do Pekingu, zazpívaly si na Čínské 
zdi, absolvovaly i několik dalších výletů, z nichž si přivezli domů mnoho 
zážitků. 
 
Stejně jako v případě Kyjovánku I, také druhý soubor se potýkal s finančním 
zajištěním výpravy. Část uhradili sponzoři, vděk i patřil městu, které 
poskytlo bezúročnou půjčku. Při žádosti o dotaci z krajských prostředků 
Kyjovánek II neuspěl. 
  

Mužský sbor Slováckého souboru 
 
Mužský sbor, který je jednou ze složek Slováckého souboru Kyjov, letos 
oslavil padesát let své existence. K oslavě tohoto výročí se 15. října sešli 
členové souboru, oslavencům zazpíval i Mužský sbor Paniháj z Moravan, 
Ženský sbor Tragačnice a další. Oslava v podobě tříhodinového pořadu plného 
písní a muziky s názvem Zazpívali sobě se konala v zaplněném sále Domu 
kultury. Program pokračoval besedou  u cimbálu s názvem Eště byly štyry 
týdně do hodů. 
Členové Mužského sboru se pravidelně každý týden scházejí v Domě kultury 
ke zkouškám. Jak tyto zkoušky probíhají? Vedoucí sboru Jiří Petrů zadá 
písničky, které je třeba společně vyzkoušet, udá tóninu – a mužské hlasy 
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zazpívají, až skla v oknech hrozí prasknutím. Mikrofony, věru, nejsou 
potřeba! 
 
Písně v podání mužských hlasů můžeme slyšet i na zkouškách v restauraci 
v Boršově. Zde se vždy v neděli od 10 hodin scházejí boršovští muži. 
Veřejnost si je vyslechla na bohuslavických hodech, nebo 17. prosince      
při Zpívání u vánočního stromu před školou na Školní ulici. Zazpívali nám 
koledy známé i méně známé, k zahřátí prochladlých hlasivek posloužilo 
svařené víno podávané zdarma. Boršovští muži by rádi přivítali posily, proto 
na Zpívání vyslovili pozvánku: kdo chce, ať přijde v neděli mezi nás.  
 
  

Divadlo 

  

Divadelní pouť Mezi smrky 
 
Divadelní pouť Mezi smrky se letos konala ve dnech 10. a 11. června. 
Pořadatelé měli situaci ztíženu, neboť město  nepovolilo konání této akce 
v městském parku. Organizátoři našli náhradní řešení v prostorách 
bohuslavického Art Mlýna. Pouť se setkala s velkým úspěchem, takže 
uvažovali, zda nebude lepší pro příště přesunout každoroční akci právě sem.  
Aby potíží nebylo dost, kromě stěhování si museli pořadatelé sami zajistit 
financování, protože město oproti jiným rokům letos nepřispělo dotací.  
 

Kyjovský divadelní podzim 
 
O víkendu 18. až 20. listopadu proběhl 12. ročník Kyjovského divadelního 
podzimu. Plakáty nás zvaly na představení pro děti i dospělé. Tentokrát 
sdružení Opona připravilo pro děti pohádku O pračlovíčkovi  a Pohádky        
o mašinkách (divadlo Tramtárie Olomouc). 
Dospělým se nabízelo Dobytí severního pólu, hra známá v podání Divadla Járy 
Cimrmana, ovšem tentokrát předvedena souborem Cimrman revival ze Sivice. 
Dalšími představeními byla ženská témata. V sobotu jsme shlédli hru Dámská 
šatna (Divadlo Prkno z Veverské Bitýšky), v neděli pak  Královny (divadelní 
soubor Svatopluk z Hodonína). 
 

Hody v Bohuslavicích 
 
28. a 29. října se v Bohuslavicích konaly hody. Byly zahájeny již v pátek 
odpoledne stavěním máje na návsi. Večer se milovníci hudební produkce sešli 
na besedě u cimbálu s muzikou Pavla Růžičky. V sobotu následovala slavnostní 
mše svatá a průvod, kterého se zúčastnili nejen bohuslavičtí obyvatelé,     
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ale i krojovaní z okolních obcí. Když průvod prošel celou vesnicí, odehrála se 
na návsi bohuslavická specialita, stínání berana. Večerní taneční zábava 
v restauraci U Vodičků pak přinesla potěšení všem, kdo si rádi při dobré 
hudbě a vínku zatancují a zazpívají. 
Hlavní pozornost samozřejmě byla věnována stárkům Kláře Šebestové         
a Ondřeji Poláškovi. V sobotním průvodu zazpíval Mužský sbor z Boršova.  
 
Tradice bohuslavických hodů byla v minulosti přerušena, ale v posledních 
letech se obnovuje díky skupině nadšenců, kteří si říkají Búslavická chasa,   
a také zásluhou občanského sdružení Kulturně historická společnost 
Bohuslavice.  Povědomí o skvělé atmosféře hodového veselí se podařilo 
rozšířit až do pražských zákoutí. Na internetovém blogu pražského 
fotografa, který cestuje po celém světě a ve vzácně volném čase zavítal    
za kamarádem do Bohuslavic, se dočteme: 
 
„Tento víkend byl na zážitky velmi bohatý, tak alespoň jeden za všechny. S 
mým prvním svědkem jsme navštívili mého druhého svědka a spolu se 
spolužákem Kájou jsme si se vší parádou užili parádní krojované hody v 
Bohuslavicích u Kyjova. Karel mi dělal druhého fotografa, tak tímto  díky 
Kájo za spolupráci na celkové reportáži. 
P.S.: a letos mám i jeden silný osobní zážitek, když jsem při vrcholu 
tanečního vystoupení s tanečnicí upadl a namísto pomoci od místního borce, 
tak  jsem málem dostal pěstí.  
Petr Pělucha, fotograf, Praha“ 
 
Nuže, je vidět, že bohuslavští chasníci si své děvčice hlídají. Vše dopadlo 
dobře, rána pěstí byla jen „málem“.  
 
 

Hody v Kyjově 
 
Kyjovské Martinské hody připadly na 12. a 13. listopadu. Stárkami letos 
byly Sára Boháčková a Petra Lebedová, jejich protějšky Jakub Švorba       
a Dominik Kuchař.  Hodovým Martinem se stal Jakub Džubera.  
 
V rámci Martinských hodů navštívily naše město dvě zahraniční delegace,     
a sice z Biogradu na Moru a kosovského Prizrenu. Delegace kromě účasti    
na hodech  navštívily Základní školu J. A. Komenského, roztřiďovací linku 
v Těmicích a vinařství v Žádovicích.  
 

Knihovna 
 
Od nového roku nastala změna ve vedení knihovny. Po odchodu Jaroslavy 
Škoulové do důchodu se ředitelkou stala  Ing. Marie Ježková.   
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V týdnu od 1. do 7. června proběhl v městské knihovně Mezinárodní týden 
čtení dětem. Tento týden byl součástí celostátní kampaně „Celé Česko čte 
dětem“. Jednalo se o čtení pohádkových příběhů dětem v knihovně, kdy číst 
přišli představitelé města Kyjova. 
Při zahájení akce 1. června byl současně uveden do provozu dětský koutek 
v oddělení pro dospělé čtenáře. V něm jsou připraveny hračky, kreslicí 
potřeby a plastová skluzavka, aby si malé děti mohly hrát, když si jejich 
rodiče vybírají knihy k výpůjčce. 
 
Celý týden byl ve znamení čtení a kultury, v pátek navíc pracovnice knihovny 
připravily pro děti mateřských škol kulturní dopoledne ve dvorním traktu 
Informačního centra. Dětem tady zahrála Mládežnická dechová hudba 
Základní umělecké školy Kyjov, Petr Moudrý nabídl loutkové divadelní 
představení a výtvarnice Marta  Veselá–Jirousová četla pohádky básníka 
Ivana Martina Jirouse.  
Součástí týdne byly i soutěže, kvizy, tématické a literární besedy určené pro 
děti z mateřských a základních škol.  
 
Nejmladším čtenářem naší knihovny je pětiletý chlapec. Nejstarší čtenářka 
pak má let téměř devadesát.   
 
Knihovna je otevřena denně s výjimkou středy. V tento den ovšem 
zaměstnankyně knihovny nezahálejí. Provádějí práce spojené se zjišťováním, 
vybíráním  a získáváním dokumentů do fondu knihovny, vedou údržbu knih, 
pořádají tématické besedy pro veřejnost a školy, starají se o  aktualizaci     
a akvizici knižního fondu.  
 
Co chybí naší knihovně? Především to, co chybí i jiným budovám postaveným 
před více než dvaceti lety, a sice parkoviště. Komenského ulice je velmi 
frekventovaná a zastavení před budovou pro vyložení těžkého nákladu        
je téměř nemožné. V knihovně postrádáme také výtah, který by umožňoval 
dostat se do budovy i lidem s pohybovými potížemi.  
 

Vlastivědné muzeum 
 
Nová přístavba muzea umožnila oživit dění v muzeu a dokázat, že tato 
instituce není jen suchou sbírkou neživých předmětů. Nový přednáškový sál  
pomalu vstoupil do našeho povědomí, takže jsme se naučili sledovat akce 
v něm uváděné.  V letošním roce jsme se zde kromě přednášek a výstav 
dokonce dvakrát sešli na Bleším trhu. Zájemci ochotní prodat něco ze svých 
„sbírek“, které nám povětšinou překážejí ve skříních, sklepních regálech nebo 
na půdách, se se svými poklady přihlásili již předem u pracovnic muzea. 
V dopoledních hodinách určeného dne pak rozmístili své poklady na připravené 
stolky. Začátek trhu byl stanoven na 13. hodinu, ale zdálo se, že zvědavci si 
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s nedělním obědem pospíšili, aby přišli co nejdříve. K prodeji bylo množství 
různorodých předmětů – obrazy, sklenice, malované hrníčky, keramika, knihy, 
sto let starý soudek z dubového dřeva, skleněná váza 40 let stará, 
fotoaparát snad stoletý a množství dalších podivuhodností. Již po třinácté 
hodině se prostory určené pro bleší trh zcela zaplnily příchozími.             
Ti si prohlíželi, hodnotili, uvažovali, zda koupit či ne. Došlo samozřejmě             
i na smlouvání, protože ceny určoval zájem koupit i ochota prodat. Někteří 
lidé přišli jen tak ze zvědavosti, další pak odcházeli s radostí v oku, když  
se jim podařilo koupit nějaký obzvláště vydařený exponát.  
 
 
Velký přednáškový sál v průběhu roku sloužil i pro ty, kteří se chtěli naučit 
něco nového, třeba zdobit kraslice, z krepového papíru zhotovit růže        
na hodový věnec, zkusit si předení na kolovrátku nebo se naučit tančit swing.   
 

Veteráni 
 
23. března přijel do Kyjova oblíbený Vojenský umělecký soubor Ondráš. 
V divadelním sále Domu kultury vystoupil s pořadem Vlčí máky válečným 
veteránům – Z kraje do kraje. Akci pořádala Československá obec 
legionářská, Ministerstvo obrany České republiky a Město Kyjov. Výtěžek 
z dobrovolného vstupného byl použit na vybavení domovů péče o válečné 
veterány. 
 

CCÍÍRRKKEEVV  ŘŘÍÍMMSSKKOOKKAATTOOLLIICCKKÁÁ  
 
 
Od 1. července odešel děkan P. Josef Lambor. Novým kyjovským děkanem  
se stal Svatopluk Pavlica, farář z Kostelce u Kyjova. 
  

 Opravy kostela Nanebevzetí Panny Marie 
 
Kostel Nanebevzetí Panny Marie byl od 16. května dočasně uzavřen. Veškeré 
zařízení bylo dočasně přestěhováno a do práce se dali zedníci a po nich 
malíři. Bohoslužby se po dobu oprav konaly v gymnazijní kapli.  
 
O důkladné opravě se jednalo už před několika lety. Protože se jedná         
o historickou stavbu, bylo nutno vše projednat s památkáři, takže teprve 
v roce 2009 mohly být započaty přípravné práce. Postupně byly opraveny 
mokré omítky, zhotoveny rozvody pro topení, zrestaurován obraz na průčelí  
a pořízena nová střešní krytina. V letošním roce byl kostel vymalován, 
instalována nová svítidla a kotel k vytápění. Konečně tedy patří minulosti 
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plynová kamna, kterým jsme říkali „wawky“, a které pocházely z doby,     
kdy o úsporném provozu  plynových spotřebičů nikdo nepřemýšlel.  
 
Současně byly ještě v letošním roce zahájeny práce na restaurování 
kostelních lavic. Ty si rovněž zasloužily péči. Podle data vyřezaného         
do opěradel některých z nich pocházejí lavice z r. 1846 i z let ještě 
starších a doposud se jejich údržbě nikdo nevěnoval. Památkáři povolili jejich 
restaurování, nikoliv pořízení nových, byť stejného vzhledu. Proto bylo 
vypsáno výběrové řízení a hledala se nejvhodnější firma, která by provedla 
práce nejen odborně, ale i pokud možno levně.   
Celkové náklady na opravy v kostele byly vyčísleny částkou 1 227 640 Kč.  
Na úhradu této sumy přispěly dotace ze Státního zemědělského investičního 
fondu, Programu rozvoje venkova ( 509 220 Kč), Jihomoravský kraj přidělil 
50 000 Kč a město Kyjov v rámci grantů vydalo 500 000 Kč.  
 

ŠŠKKOOLLSSTTVVÍÍ  
 
 

Ocenění nejlepších žáků 
 
Dne 15. června 2011 proběhlo v atriu radnice ocenění vybraných žáků 
kyjovských škol starostou města. Oceněni byli tito žáci:  
 

Základní škola a Mateřská škola Bohuslavice 
 
Kristýna Kotková za pěkný prospěch, vzorné chování, ochotu pomáhat 
spolužákům a za reprezentaci školy při kulturních a sportovních akcích, 
 
Antonie Motyčková za výborný prospěch, snahu a píli ve škole, reprezentaci 
školy při sportovních soutěžích a za aktivní podíl při tvorbě kulturních 
vystoupení školy, 
 
Pavel Horáček za pěkný prospěch a vzorné chování, za ochotu pomáhat 
slabším spolužákům, za reprezentaci školy při kulturních akcích a sportovních 
soutěžích. 
 

Základní škola a Mateřská škola Dr. Joklíka 
 
Michaela Červínková za neobyčejně úspěšné studium po celou dobu školní 
docházky, úspěchy v různých soutěžích a za postup do krajského kola 
matematické olympiády, 
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Kamila Navrátilová za píli, obětavost a ochotu pracovat pro kolektiv           
a za vytrvalou a svědomitou práci při plnění školních povinností, 
 
Tomáš Čada za vynikající sportovní výsledky, reprezentaci školy               
v kolektivních hrách a za pomoc při organizaci sportovních akcí v rámci školy, 
 
Eliška Kristová za výborný prospěch, vzorné chování, stabilně vysokou úroveň 
odváděné práce a za účast v okresním kole matematické Pythagoriády, 
 
Ondřej Půček za obětavou a přátelskou pomoc svému spolužákovi po celou 
dobu jeho absence ve vyučování, slušné chování a zodpovědný přístup        
ke školním povinnostem, 
 
Kateřina Ježová za klidné a rozumné chování, ochotu pomáhat                 
a za reprezentaci školy v matematických soutěžích a olympiádách, 
 
Adam Vlach za empatické chování, pomoc učitelům i spolužákům                
a za reprezentaci školy v matematických soutěžích a olympiádách. 
 

Základní škola J. A. Komenského 
 
Petra Jančová za výborný prospěch a za velmi úspěšnou reprezentaci školy   
v matematických i výtvarných soutěžích, 
 
Tomáš Prchlý za vynikající prospěch, vzorné chování, pomoc druhým           
a za účast ve školních i mimoškolních pěveckých soutěžích, 
 
Pavla Prágrová za aktivní práci v kroužku Malých debrujárů a za práci        
v ekologickém parlamentu školy, 
 
Pavla Stebnická za pilnost, svědomitost, zodpovědné a pečlivé plnění úkolů    
po celou dobu školní docházky a za reprezentaci školy s pěveckým sborem 
Modráčci, 
 
Jan Mlýnek za druhé místo v okresním kole a sedmé místo v krajském kole 
zeměpisné olympiády, 
 
Karolína Pospíšilová za hezké chování a aktivní zapojení do práce ekologického 
parlamentu školy. 
 

Základní škola Újezd 
 
Kristýna Vacenovská za snaživost, pracovitost a poctivý přístup k plnění 
školních povinností po celou dobu školní docházky a za vstřícnost a ochotu 
pomáhat nejen spolužákům, ale i učitelům, 
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Marie Bušinová za výborný prospěch a reprezentaci školy na matematické 
olympiádě a na sportovních soutěžích, 
 
Klára Šalšová za vzornou přípravu do vyučování, výborný prospěch, dobrou 
reprezentaci školy v krajském kole Pythagoriády a za pomoc svým 
spolužákům, 
 
Silvie Bravencová za výborný prospěch, kamarádské chování, houževnatost   
a vytrvalost v boji se závažnou nemocí, 
 
Jaroslav Měchura za nejlepší prospěch a výborné výsledky v mimoškolních 
aktivitách, 
 
Jan Robek za výborné školní výsledky a vzornou reprezentaci školy          
při sportovních soutěžích. 
 

Základní umělecká škola Kyjov 
 
Kryštof Neduchal za druhé místo ve hře na trubku v mezinárodní soutěži 
žesťových nástrojů, 
 
Lukáš Jestřáb za získání čestného uznání 1. stupně v mezinárodní soutěži 
žesťových nástrojů, 
 
Ladislav Pavluš za třetí místo ve hře na trubku v mezinárodní soutěži 
žesťových nástrojů, 
 
Ondřej Pavluš za absolutní vítězství kategorie A – Tenor, trombon v mezi- 
národní soutěži žesťových nástrojů, 
 
Adam Černý za třetí místo v krajském kole soutěže hry na klavír, 
 
Nathalie Ponticelli za získání čestného uznání v krajském kole soutěže ve hře 
na klavír, 
 
Jaroslav Měchura za první místo v oblastním kole soutěže hry na housle      
a následný postup do krajského kola, 
 
Matěj Bednařík za třetí místo v krajském kole hry na kytaru, 
 
Veronika Šafářová za třetí místo v krajském kole hry na kytaru. 
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Zápisy do škol 
 
Leden byl ve znamení velkého zkoušení žáků ve školách, neboť se blížil konec 
měsíce a s ním  ukončení I. pololetí s rozdáváním vysvědčení. Na školách 
proběhly schůzky učitelů s rodiči. Ve stejné době se stalo aktuálním 
rozhodování, kam zamíří žáci z 9. tříd a maturanti a předškolní děti         
si chystaly sváteční oblečení k zápisu.  
 
 
20. a 21. ledna 2011 se konal zápis do 1. tříd základních škol. Rodiče byli 
povinni přihlásit ke školní docházce děti narozené v září až prosinci 2004,    
a lednu až srpnu 2005. Pro každou školu je určen obvod, z něhož děti 
přísluší té které škole. Kyjovské základní školy jsou poměrně blízko sebe,    
a sice na Újezdě a na sídlišti U Vodojemu. Většina rodičů dá děti do spádové 
školy, určité procento jich se však rozhoduje podle svých kritérií.  
 
Na událost se všechny školy připravily a uchystaly budoucím žáčkům příjemné 
uvítání. Jaké? 
Vstupní dveře budovy základní školy na Seifertově náměstí, kde sídlí první 
stupeň základní školy J. A. Komenského, byly v těchto dnech otevřeny 
dokořán (jinak během roku jsou zavřeny a opatřeny instrukcemi,             
jak se dozvonit. Žáci a zaměstnanci chodí bočním vchodem, kde hned        
za dvojitými dveřmi jsou šatny dětí). Nuže, ve dnech zápisu byl hlavní vchod 
otevřen a vestibul opatřen velikým nápisem „Vítáme vás!“. Dětí i rodičů      
se hned po vstupu ujaly děti z vyšších tříd. Ukázaly cestu k šatně,         
kde si mohli příchozí odložit kabáty. Pak je zavedly k vyzdobeným třídám, 
v nichž už čekaly paní učitelky. Všichni jsme tento významný den zažili        
a i po letech byl obrázek nezměněn: maminky nebo tatínkové, nejčastěji však 
oba dva rodiče, vedli za ruku svoji ratolest. Budoucí školáci byli vlídnými 
učitelkami vyzváni ke hře se stavebnicí, mohli si pastelkami namalovat 
obrázek či na tabuli určit, která zvířátka jsou zde zobrazena. Svoji mrštnost 
mohli  předvést v improvizované „tělocvičně“. Přeskočit, proběhnout, přelézt, 
hodit míč do koše a další nenáročné disciplíny byly zábavné, na druhou stranu 
učitelce ukázaly pohybovou zdatnost  budoucího  školáka.  Po zapsání do evi- 
dence školy byly děti odměněny drobnostmi, které v tomto věku dokážou 
ocenit: pastelky, fixy nebo omalovánky, také upomínkové předměty, které 
pro ně vyrobili jejich budoucí starší kamarádi, žáci vyšších tříd.  
 
 
Jaké byly počty dětí v základních a mateřských školách podle statistik 
vykazovaných v říjnu 2011? 
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Počty žáků v 1. třídách základních škol 
 
 
 

 
 

Celkové počty žáků v základních školách 
 

Škola Počet dětí Počet tříd 
ZŠ Dr. Joklíka 320 19 
ZŠ Újezd 395 19 
ZŠ J. A. Komenského 468 21 
ZŠ Bohuslavice 24 2 
Celkem 1 207 61 
   

 
 
Zápis do mateřských škol se konal od 2. do 6. května. Týkal se dětí,    
které měly nastoupit do mateřské školy od září 2011 nebo od ledna 2012. 
K zápisu přišlo 199 dětí, z toho přijato bylo 127. Kapacita mateřských škol 
v Kyjově byla zcela zaplněna. 
 
 

Celkové počty dětí v mateřských školách 
 

Mateřská škola Počet dětí Počet tříd 
MŠ Boršovská 25 1 
MŠ Střed, Mezi Mlaty 109 4 
MŠ Nádražní 82 3 
MŠ Dr. Joklíka 84 3 
MŠ Za Stadionem 56 2 
MŠ Bohuslavice 25 1 
MŠ Nádražní - speciální třída 15 1 
MŠ Dr. Joklíka speciální třída 7 1 
celkem 403 16 

 
 

ZŠ Dr. Joklíka 31 
ZŠ Újezd 41 
ZŠ J. A. Komenského 45 
ZŠ Bohuslavice 6 
celkem 123 
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Základní uměleckou školu navštěvovalo 704 žáků. 
 
 
Od 1. 9. 2011 platí rodiče za děti v mateřských školách měsíční poplatek 
390,- Kč, dalšími výdaji pak jsou úhrady za stravné, které za přesnídávku, 
oběd a svačinu činí 25,- Kč na den, u dítěte nad 7 let je tato částka        
o 2 koruny vyšší.  
 
Podražily i obědy v základních školách. Děti do 10 let platí nyní 18 Kč,     
do 14 let 20 Kč a nad 14 let 22 Kč. Stejnou platbu jako nejstarší děti hradí 
i zaměstnanci škol. 

Slučování základních škol 
 
Před dvěma lety nastal mezi pedagogickými pracovníky na kyjovských 
základních školách rozruch: město oznámilo přání sloučit základní školy  
Újezd a J. A. Komenského.  Momentální situace totiž vypadá tak, že na ulici 
Újezd jsou v jedné budově dvě školy, tj. Základní škola  Újezd a II. stupeň 
Základní školy J. A. Komenského, jejíž první stupeň je na Seifertově 
náměstí. Podle vedení města je logické a úspornější, když v jedné budově 
bude jedno ředitelství, nikoliv dvě. Námitky pedagogů však byly přesvědčivé. 
Nikdo s tím nepočítal, každá škola má jiný, právě aktuálně vypracovaný 
vzdělávací program, jiné učebnice, jiné nově nakoupené pomůcky…  
Celá záležitost tedy byla odložena. Obě ředitelství vedla školy tak,        
aby překážky byly odstraněny a od září 2012 mohla být pouze jedna škola. 
   
 

Mateřská škola  Bohuslavice 
 
V mateřské škole je umístěno 25 dětí, což je kapacita školky. O pobyt    
v ní je každým rokem zájem, letos v září museli dokonce dvě děti odmítnout, 
neboť už pro ně nebylo místo.  
 
Ve všech  mateřských školách je dětem k dispozici  zahrada, na níž si mohou 
hrát. Bohuslavické děti  mají navíc výhodu venkova,  mají velmi blízko       
do přírody. Letos využily nabídky Lesní správy Buchlovice a v doprovodu 
revírníka pana Kotka poznávaly činnosti, které jsou nutné pro zdárný život 
lesa. Seznámily se s funkcí lesní školky, poznaly, že vypěstovat lesní stromek 
dá pořádnou práci. Zkusily si několik stromků vysadit, učily se je poznávat 
podle listů či kůry. Hledaly v lese různé přírodniny, a spoustu vědomostí 
informací získaly zodpovídáním soutěžních otázek.  
Snad největším a nejnapínavějším bylo stopování jelena podle jeho zvukového 
projevu. Stopování bylo v závěru poznamenáno překvapením – jelena 
napodoboval pan revírník. 
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Mateřská škola Střed, Mezi Mlaty 
 
Mateřská škola Střed na sídlišti Mezi Mlaty letos oslavila padesát let       
ode dne, kdy poprvé přivítala do svých prostor malé děti od tří do sedmi let. 
V současnosti jsou v provozu čtyři třídy s celkovou kapacitou 110 dětí.     
Tři třídy jsou běžné, jedna třída vede děti v duchu křesťanské výchovy. 
U příležitosti výročí se ve školce konal Den otevřených dveří, kdy si 
veřejnost mohla prohlédnout prostory školy, shlédnout výstavu archivních 
fotografií, a mnohdy si i zavzpomínat či poznat právě tu svoji šatní skříňku 
s obrázkem modré rybičky, nahlédnout do zákulisí školní kuchyně.  Do školky, 
přestože se jednalo o sobotu, přišly kromě pamětníků také děti,          
které v současnosti školu navštěvují. Čekalo je totiž loutkové divadélko 
s pěknou pohádkou. 
 

Mateřská škola Boršovská 
  
V mateřské škole na Boršovské ulici se snaží přiblížit dětem folklorní tradice. 
Letos proto v rámci celoročního projektu Lidové tradice v našem městě 
vsadili na spolupráci s Kyjovánkem II. V čem tento projekt spočíval? 
Kupříkladu na přelomu zimy a jara děti vynášely Morenu do Kyjovky a poté, 
kdy Morena zdárně odplavala po vodě, přinášely do boršovských domů Líto. 
Před Velikonocemi pak zněly školkou dřevěné řehtačky, paní učitelky dětem 
povídaly o zvonech, které odletěly do Říma. Na návštěvu mezi děti přišla paní 
Blažena Sedlářová, vedoucí Kyjovánku II. Naučila je říkanky, písničky        
a tanečky spojené s Velikonocemi.  
Projekt byl vlastně přípravou na letošní Slovácký rok. Účastnily se ho nejen 
zaměstnankyně mateřské školy s dětmi, ale zapojili se i rodiče a hospodyňky 
v domech, které děti v průvodu navštívily v úloze Lucek, kontrolujících 
uklizenost domácností v předvánočním čase.  
 

Základní  škola  Bohuslavice 
 
Základní škola je umístěna v centru Bohuslavic, o budovu se dělí s pobočkou 
České pošty. Dvě třídy slouží pro výuku 24 dětí od 1. do 5. třídy. Při 
vyučování jsou spojené 1. a 2. třídy, 3. až 5. třídy. K dispozici mají 
tělocvičnu a jídelnu, obědy se vozí z kuchyně, která se nachází v mateřské 
škole.  
Bohuslavická základní škola je sice malá ve srovnání s kyjovskými školami,  
ale přesto je dobře vybavená vším, co děti i učitelé potřebují. Každá třída 
má svoji interaktivní tabuli, každé dítě má svůj počítač, protože v dnešní 
době je kladen největší důraz na vybavení počítačovou technikou. Navíc zde 
najdeme to, co ve velkých školách není možné – rodinný přístup k jednotlivým 
žákům, klidný provoz  a hlavně zde chybí tradiční zvonění na přestávky. 
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Vyučování probíhá v blocích, přestávky navazují plynule a nejsou přesně 
časově určeny.  
Tím, že děti různého věku sdílejí společně jednu třídu, je výuka určitě 
náročnější pro učitele, hlavně pokud se týká organizace hodiny, ovšem       
na druhou stranu mladší děti se současně učí i to, co by je jinak čekalo     
až o rok či o dva roky později.  
 
Škola dlouhodobě spolupracuje s kyjovským Centrem služeb pro seniory. 
Jednou měsíčně zde děti vystupují, předávají dědečkům a babičkám malé 
dárečky, které vyhotovily v rámci výtvarné výchovy. Letos senioři přijeli     
na návštěvu ke svým malým kamarádům. Prohlédli si školu a rádi si 
zavzpomínali na dětství, srovnávali nynější školu se svými vzpomínkami. 
 
Děti z bohuslavické školy se zapojily do celostátní soutěže s ekologickou 
tématikou. Z upravených plastových lahví zhotovily znak města Kyjova, 
s nímž  se v lednu pochlubily na veletrhu GO a Regiontour 2011 v Brně.    
Zde bylo vystaveno 450 znaků měst a obcí z celé republiky vytvořených 
z odpadových materiálů.  Výtvarné dílo nebylo jen tak samoúčelným počinem. 
Děti se při práci současně dozvěděly, jak zacházet s odpadem, jak ho třídit 
a hlavně si uvědomily, že i tzv. odpad lze zase využít. Na veletrhu          
se bohuslavickým dostalo ocenění a děti obdržely odměny, ze kterých měly 
velkou radost. Po ukončení výstavy znak ozdobil chodbu školy. 
 
 

Základní škola J. A. Komenského  
 
Škola J. A. Komenského letos zaznamenala velký úspěch. Po několikaletém 
úsilí získala významný titul Ekoškola. Jedná se o mezinárodní projekt, jehož 
cílem je zvýšit povědomí školních dětí o třídění odpadů, hospodaření 
s elektrickou energií     či pitnou vodou, a o dalších ekologických činnostech, 
které mění chování dětí nejen ve škole, ale i v domácnostech.  
Do projektu Ekoškola se zapojili již v roce 2007 a letošnímu úspěchu 
předcházelo mnoho hodin práce. Výsledkem jsou krabice na třídění odpadů  
ve všech třídách i kabinetech, další krabice na hliníkový odpad na chodbě 
školy, v dílně červený kontejner na drobný elektroodpad a zelená krabice   
na vybité baterie. Každým rokem v květnu a listopadu je vyhlášen sběr 
papíru, děti sbírají sušenou pomerančovou kůru a kaštany. Využity 
k výtvarným činnostem jsou barevné sáčky a krabičky z porcovaných čajů. 
Děti se naučily  dbát ve škole i doma na zhasínání světel, sledují měřiče 
plynu a elektřiny, aby mohly hodnotit spotřebu energií. Jsou jim známé 
pojmy Den Země, Den vody, Den oceánů, Den stromů, Den ovzduší. K těmto 
příležitostem si při vyučování povídají s učitelem na dané téma. Den činu   
pro děti znamená uskutečnění něčeho pro přírodu, například sadily stromy   
na bývalé rekultivované skládce, vyráběly krmení pro zimní potravu ptáků 
v parku u školy. Patrně nejtěžší však je Den skromnosti. Ten znamená 
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nenakupovat alespoň jeden den v roce to, co skutečně nutně nepotřebujeme. 
Zkuste to právě v největším předvánočním shonu na konci listopadu… 
Kdybych měla vyjmenovat všechny akce a činnosti dětí a učitelů Základní 
školy J. A. Komenského od roku 2007, kdy se do soutěže zapojili, byl by to  
dlouhý seznam. Určitě je třeba zmínit i několik nových vrásek na čele  
učitelky Jitky Režňákové, která děti vede a která se musela potýkat 
s byrokracií. Titul Ekoškola byl udělen až na druhý pokus. Před dvěma lety 
se jej získat nepodařilo, protože škola nepředložila dokumenty o své činnosti 
v souladu s představami úředníků.  
Pro titul v podobě diplomu si zástupci školy jeli 23. června 2011             
až do Prahy. Ve Vladislavském sále, sídle Senátu České republiky ho převzali 
z rukou ministra zemědělství.   
 
Jednou z letošních akcí kroužku Malých debrujárů, který na škole působí, 
bylo zasazení lipky v polích na rozhraní Kostelce, Bohuslavic a Čeložnic.   
Toto místo se jmenuje U tří lip. Podle názvu se dá soudit, že v minulosti zde 
pískovcový kříž doplňovaly tři stromy, nyní jen jedna stará lípa, která je    
ve špatném stavu, a mladý strom, vysazený před pěti či šesti lety.  Starý 
strom byl  ořezán, místo bylo zbaveno křovin a děti zasadily stromek, který, 
věřme, bude na onom místě stát i za sto let. Malá tabulka kolemjdoucím 
říká, že strom byl zasazen u příležitosti 800. výročí narození Anežky České 
společně s 99 dalšími stromy v celé naší republice.  
 
Místo je na oblíbené turistické trase vedoucí z Kyjova do chřibských lesů    
a snad by byl vhodnější název Větrná hůrka. Je totiž otevřené na všechny 
strany a proto je tu vítr každodenním pánem. Nejinak tomu bylo i při sázení 
letošní lípy. Pro budoucí obdivovatele stromu, který za sto let bude 
mohutným obrem, zapisuji, že při výsadbě bylo velmi nevlídné počasí. Lipka 
se tak musela seznamovat s novým prostředím za silného větru, zimy         
a nedostatku vláhy, neboť letošní podzim byl bez vodních srážek.          
Jak se s tím  lípa vypořádá, uvidíme teprve v letech příštích. 
 
 

Základní  škola Újezd 
 
Škola je vybavena odbornými učebnami pro chemii, fyziku, přírodopis, 
hudební výchovu, dvěma učebnami pro výtvarnou výchovu a keramickou dílnou. 
Pro výuku pracovních činností slouží školní dílna, učebna pro domácí dílny     
a cvičná kuchyňka. Tělesná výchova probíhá ve třech tělocvičnách (nářaďová, 
herna a z bývalého kinosálu je tělocvična pro I. stupeň). Čtyři učebny jsou 
vybaveny počítači s připojením na internet. Počítači jsou vybaveny i kabinety 
učitelů a sborovna. V suterénu v chodbě u školní jídelny se nachází knihovna.  
 
Podle výroční zprávy školy za rok 2010/2011 žáci této školy v rámci sběru 
starého papíru nasbírali 9,87 tun této suroviny, do pokladny občanského 



 

 
 
 

Kronika města Kyjova 
2011 

80

sdružení tak přibylo 19 184 Kč. Sběr 1 600 kg kaštanů přinesl 3 400 Kč, 
sběr 130 kilogramů sušené pomerančové kůr vynesl 2 564 Kč.  
 
Na střeše školy najdeme zařízení důležité pro nás všechny. Jsou to antény 
telefonního operátora T-Mobile a dvou firem poskytujících internetové 
připojení. K tomuto se ještě přidává siréna, která houká při vyhlášení 
požárního poplachu. Ozývá se rovněž každou první středu v měsíci úderem 
dvanácté hodiny, kdy probíhá celostátní zkouška sirén. 
 
Příjmem školy je pronájem tělocvičen. Využívají je zájemci o cvičení         
na trampolínách, oddíl moderních gymnastek, Atletický oddíl Kyjov, Jiskra 
Kyjov, Taneční kroužek Diablos, Dům dětí a mládeže s kroužkem aerobiku, 
klub čínského umění tai - chi. Cena pronájmu je 200 Kč za hodinu.  
 
Dolní tělocvična byla společně s venkovním hřištěm v roce 2006 
zrekonstruována. Na náročnou opravu tělocvičny a hřiště v horní polovině 
budovy však již finance nebyly. Tělocvična je stále ještě v původní podobě, 
ovšem desítky let provozu jsou na ní znát. Vlhnoucí a opadávající omítka    
na východní zdi,  nevábné obložení stěn a vrzající začernalé parkety, to vše 
již mnoho let volá po výměně. Hřiště pod okny této tělocvičny má asfaltové 
běžecké dráhy. Jsou rozlámané, na mnoha místech z prasklin vyrůstá tráva.  
 
Během letošního roku se škola věnovala především snaze o úspory energií, 
jejichž cena je stále vyšší a sumy na fakturách ubírají velkou část rozpočtu 
školy. Byly pořízeny a instalovány dva nové elektrické bojlery na teplou vodu, 
další elektrický bojler o obsahu asi 500 l byl pořízen do školní kuchyně.   
Ten ohřeje vodu ráno před příchodem kuchařek a po skončení provozu 
kuchyně časový spínač ohřívání vody vypne. Pořízením bojlerů škola měsíčně 
šetří cca 7 000 Kč.  
V letních měsících byla ve škole opravena vlhnoucí omítka v chodbě vedoucí 
ke školní jídelně, do umývárny před jídelnou pořízeny nové vodovodní baterie 
a sušič rukou.  
 

Základní škola Dr. Joklíka 
 

Kyjovské základní školy během roku uskutečňují mnoho akcí, o nichž si vedou 
záznamy. S dovolením uvedu, co se dělo v Základní škole Dr. Joklíka od září 
do prosince 2011. 
 

Září  
  

1.9. Slavnostní zahájení školního roku 2011/12 
9.9. Přednáška Marie Šindelářové Čas proměn pro dívky 6. tříd 
7.9. Třídní schůzky v 6. třídách 
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8.9. Třídní schůzky v 1. třídách  

12. - 14.9. 

Seznamovací kurz pro 6. třídy na chatě Radost ve 
Vřesovicích. Žáci měli možnost pomocí soutěží a her poznat 
své nové spolužáky. K pohodě kurzu tentokrát přispělo 
i pěkné počasí, které umožňovalo výlet ke kapli sv. Klimenta 
i vycházky do podzimních Chřibů. 

19.9. Fotografování žáků prvních tříd 

21.9. 
Žáci ze 6. tříd, kteří navštěvují výtvarný ateliér, zkoušeli 
vyrábět hodové růžičky z krepového papíru pod vedením 
Marie Holcmanové ze Skoronic.  

22.9. Žáci I. stupně navštívili výstavu zeleniny a ovoce pořádanou 
Středním odborným učilištěm Havlíčkova 

 
 

říjen  

  

3.10. 

Před školou byly vystaveny výsledky oblíbené školní soutěže 
o nejlepší  dýňové strašidlo. 51 exponátů se skvělo na 
výstavě před budovou školy. Všichni autoři dostali drobné 
sladkosti, 27 tvůrců nejkrásnějších kreací bylo odměněno 
čokoládou. 

5.10. 
Žáci 9. tříd navštívili Veletrh vzdělávání v Hodoníně, aby se 
seznámili s konkrétní nabídkou studijních oborů středních 
škol okresu Hodonín, Břeclav, Uherské Hradiště a Brno. 

6.10. 
Zahájil činnost Oříšek, kroužek sloužící dětem předškolního 
věku. Děti se scházely každý druhý čtvrtek. 

18.10. První schůzka Školního parlamentu. 

24.10. 
První lekce dopravní výchovy pro druhé třídy. Dopravní 
výchova se uskutečňuje na Domě dětí a mládeže v Husově 
ulici. 

25.10. Žáci I. stupně navštívili v kině Panorama filmové 
představení Saxana a lexikon kouzel. 

25.10. 

Vybraní žáci ze 3. až 5. tříd se zúčastnili Běhu 
s trikolórou. Letos byl závod vyhlášen pro samostatné 
kategorie dívek a chlapců. Druhá místa obsadili chlapci 
ze 3. a 5. tříd, dívky ze 3. tříd. Chlapci ze 4. a dívky 
z 5. tříd získali třetí místa. 

25.10. 
V rámci volby povolání navštívili žáci 9. tříd se svými 
třídními učiteli učiliště ve Bzenci. Prohlédli si školní 
laboratoře, zahradnictví a výukové prostory hotelu Junior. 
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listopad  
  

3.11. Podzimní kolo ve sběru papíru přineslo do pokladny 
Občanského sdružení 6 320 Kč za odevzdaný starý papír.   

3.11. 
Prvním divadelním předplatným školního roku bylo 
představení Povídky z jedné a druhé kapsy v divadle 
ve Zlíně. 

7.11. 
V rámci prohloubení a zpestření znalostí o II. světové válce 
podnikli žáci 9. tříd exkurzi do muzea Sergěje Ingra 
ve Vlkoši. 

8.11. 
Žáci 7. tříd si byli na exkurzi ve Šroubárně Kyjov. 
Seznámili se s provozem firmy a výrobou spojovacích 
součástí. 

9.11. 
Čtvrté třídy zahájily dopravní výchovu na Domě dětí 
a mládeže 

16.11. Žáci druhých a třetích tříd se v městské knihovně setkali 
se spisovatelem Janem Opatřilem. 

18.11. Žákům devátých tříd byly představeny studijní obory 
Střední průmyslové školy stavební a umělecké v Hodoníně.               

23.11. Na okrskovém turnaji v nohejbalu v Dubňanech zvítězili 
starší žáci. Postoupili do okresního kola. 

24.11. 

Žáci pátých tříd připravili pro předškolní děti všech 
mateřských škol Hrátky s Májou. Po ploše tělocvičny 
poletovaly včelky Máji, Vilíci i další oblíbené postavičky 
z tohoto kresleného seriálu. Malé děti plnily připravené 
úkoly, odměnou jim byly dárečky a drobné sladkosti. 

24.11. 
Učitelé hodnotili chování a prospěch žáků na čtvrtletní 
pedagogické radě, po níž následovala schůze Občanského 
sdružení a třídní schůzky. 

24.11. Na besedě pro žáky devátých tříd byla hlavním tématem 
volba budoucího povolání. 

25.11. Starší chlapci se zúčastnili okrskového kola ve florbalu. 
Nebyli však úspěšní.              

25.11. 

Tomáš Hulcký z 8. B zvítězil v podzimním kole soutěže 
piškvorek. Na druhém místě se umístila Tereza Severinová 
ze 7.B, cenu za třetí místo si odnesla Kristýna Plšková 
z 9.B.  

29.11. 
Uskutečnilo se školní kolo matematické soutěže Pytha- 
goriády žáků 7. a 8. tříd.    
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29.11. 
V rámci projektu Moje volba, moje budoucnost se žáci 
8. tříd účastnili besedy na téma Doprava. Po skončení 
besedy se mohli projet na čtyřkolce na školním hřišti. 

30.11. Žáci 4. tříd absolvovali první část dopravní výchovy    

30.11. Žáci 9. tříd si v Městské knihovně vyslechli přednášku      
o nebezpečích internetové komunikace. 

 
 

prosinec  
  

5.12. Žáky školy obdaroval Mikuláš s anděly 
5.12. Uskutečnilo se školní kolo Vánoční laťky ve skoku do výšky  

6.12. 
Starší žáci se umístili jako třetí na okresním kole 
v nohejbalu 

8.12. Ve školní tělocvičně byla uspořádána Vánoční laťka žáků 
kyjovských škol 

12.12. Vybraní žáci 8. a 9. tříd soutěžili ve školním kole olympiády 
v českém jazyce. 

14.12. Ředitel Středního odborného učiliště Havlíčkova, Kyjov 
představil žákům 9 tříd studijní obory učiliště. 

15.12. Žáci prvního stupně shlédli vánoční vystoupení tanečního 
oboru Základní umělecké školy. 

19. - 22.12. Žáci I. stupně zpívali na schodech školy vánoční koledy 

20. - 21.12. Marcipánové tvoření pro děti  I. stupně, 6. tříd a žáků 
Výtvarného ateliéru.             

21.12. Žáci II. stupně navštívili filmové představení Piráti          
z Karibiku - Na vlnách podivna. 

22.12. Ve třídách se procvičovaly zásady civilní ochrany a pak    
se uskutečnily vánoční besídky. 

 
 

Základní umělecká škola 
 
Ředitelem školy je Petr Petrů. Pro výuku slouží 17 učeben a dva malé 
hudební sály. Ty slouží pro nácvik souborů, přehrávky, hudební besídky, 
občas i koncerty. Jeden sál používá pro svoji výuku taneční obor.  
 
V pátek 11. března proběhlo v kyjovské základní umělecké škole okresní kolo 
soutěže žáků základních uměleckých škol ve hře na kytaru. Z naší školy 
postoupili do dalšího kola Veronika Šafářová a Matěj Bednařík. 
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Od prvního září letošního roku byla škola rozšířena o detašované pracoviště 
v Dambořicích. Zde se budou děti učit hře na klavír a dechové nástroje, 
výhledově se uvažuje i o hře na housle a cimbál. 
 
Paní učitelka Irena Kudelová organizovala hudební besídky, na nichž děti 
z hudebního oboru hrály přednesové skladby, které měly v rámci výuky právě 
nacvičeny. V prvním pololetí proběhly dvě, v lednu a březnu. Tyto hudební 
večírky byly zaměřeny na veřejné vystupování žáků, což je výborná příprava 
na účast na přehlídkách, soutěžích a větších koncertech. Stejný cíl, tedy 
získat zkušenost budoucích muzikantů s vystupováním před velkým publikem, 
měly i dva absolventské koncerty, které proběhly v koncertním sále Základní 
umělecké školy 4. 5. a 11. 5. 2011. Tři desítky absolventů se pochlubily 
svým uměním a udělaly radost učitelům i rodičům, kteří sál zcela zaplnili.  
 
 

Klvaňovo gymnázium 
 
V pátek 4. února se konal tradiční ples Klvaňova gymnázia. Hojná návštěva   
a bohatá tombola zaručily úspěch akce, jejímž výtěžkem bylo 78 165 Kč. 
 
Přijímací zkoušky na gymnázium se konaly 26. a 27. dubna 2011. Přijato bylo 
30 žáků na osmileté studium a 60 žáků na čtyřleté studium.  
 
Informace na webu školy k písemným maturitním zkouškám zněla:  
 
„Důrazně upozorňujeme maturanty na nutnost dostavit se k písemným zkouškám 
včas, v termínu a čase uvedeném na pozvánce. V případě pozdního příchodu 
nebudou žáci ke zkoušce připuštěni. Je třeba si přinést občanský průkaz a 
vhodnou propisovací tužku, která píše modře nebo černě, jejíž stopa je 
dostatečně silná, nevynechává a píše při jakémkoliv náklonu pera.“  
 
Od 9. května měli maturanti volno, aby se mohli řádně připravit na ústní 
maturitní zkoušky, které proběhly ve dnech 16.-20. května.  
 
V loňském roce byly od září na gymnáziu zavedeny žákovské knížky. Důvodem 
byly množící se problémy s chováním žáků v nižších ročnících gymnázia. 
Žákovské knížky, tyto tradiční dokumenty o prospěchu a chování školní 
mládeže, byly však o rok později, tedy od letošního září, nahrazeny 
žákovskou knížkou elektronickou. Na webových stránkách školy rodiče       
po zadání patřičného hesla získají informaci o známkách, eventuelně          
o prohřešcích svého dítka. Tím definitivně odpadlo účelové zapomínání 
žákovských knížek při hrozbě špatné známky. 
 
27. 5. 2011 proběhl v prostorách Domu kultury tradiční Majáles. Pořadatelé 
zaznamenali účast 1 200 tancechtivých mladých lidí, kterým obstaraly 
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hudební produkci čtyři kapely. Městské kulturní středisko předložilo k podpisu 
smlouvu, v níž veškerá odpovědnost po dobu Majálesu náleží pořadateli, tedy 
Sdružení rodičů a přátel školy. Aby Majáles proběhl hladce, byla najata 
bezpečnostní agentura Security. Patnáct mužů pak dohlíželo na zdárný 
průběh akce. K dobru všech účastníků májového veselí byl připsán fakt,     
že nedošlo k žádným výtržnostem ani úrazu, nic nebylo rozbito.  
 

Střední odborná škola zdravotnická a sociální 
 
Internát na sídlišti Lidická sloužil po 43 let žákyním zdravotnické školy, 
budoucím zdravotním sestrám.  V posledních letech v souvislosti s úbytkem 
žáků byl málo využíván, proto jej doplňovali žáci dalších kyjovských škol. 
Letos v červnu přišla zpráva, že bude uzavřen. 
Studenti se od září přestěhovali do internátu Středního odborného učiliště 
automobilního na rohu Nádražní a Komenského ulice. Od podzimu pak nastalo 
postupné stěhování zařízení. Obydlený zůstal pouze služební byt, užívaný 
rodinou školníka a je na rozhodnutí zřizovatele, jak s budovou naloží.  
 
Na velkou změnu  se připravovala i škola. Na základě rozhodnutí vyšších 
orgánů ji od ledna 2012 čeká sloučení s Klvaňovým gymnáziem. 
 
 

BBYYDDLLEENNÍÍ  
 
Růst cen za vytápění nás nutí k opatřením, která snižují energetickou 
náročnost bydlení. V případě nové výstavby se zajímáme o tzv. 
nízkoenergetické či pasivní domy, starší domy pak obkládáme polystyrénovými 
deskami a pořizujeme nová okna, což má zabránit únikům tepla v zimních 
měsících.  
Panelové domy na sídlištích v Kyjově mají již odslouženu pěknou řádku let.  
Za tu dobu se projevily nevýhody plochých střech, žehrali jsme na okna, 
která netěsnila a šla špatně zavírat. Kovové závěsy balkonů zrezivěly         
a leckde bylo již nebezpečné na balkony vycházet.   
Díky akci Zelená úsporám, při které stát dotoval nákladné opravy,           
se kyjovská sídliště začala postupně měnit. Domy získaly nová okna, kovové 
balkony byly vyměněny za větší, složené z betonových částí a navíc 
zastřešené, plášť budov byl zateplen a moderní vzhled doplnily nové barevné 
fasády. Někde se rozhodli ukončit neustálé opravy rovné střechy a svůj dům 
opatřili  střechou sedlovou. To ocenili lidé v nejvyšších patrech. Rovná 
střecha se totiž v létě rozehřívala a vedro v bytech dělala ještě větším, 
v zimě pak mráz zase stejné byty nevítaně ochlazoval. 
Při rekonstrukci balkonů bylo nutno dbát na bezpečnost obyvatel domu. 
Otevřít dveře a vyjít na balkon, který byl demontován, to by bylo 
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nebezpečné. Z tohoto důvodu byly všechny balkónové dveře rekonstruovaného 
domu opatřeny výstražnými cedulkami zakazujícími otvírání.  
  
Rozhodnutí, zda dům opravit či ne, nebylo vždy jednoduché. O investici 
rozhodují všichni obyvatelé domu a přijít k jednotnému nebo alespoň 
většinovému souhlasu může být těžké. Přemluvit pak souseda, který dovolí 
zateplit celý dům, „ale můj byt ne“, vyžaduje umění nejzdatnějšího 
diplomata.  
Rekonstrukci domu může zkomplikovat i stavební firma. Na výškovém domě U 
Vodojemu jsme mohli letos v lednu pozorovat rychle pokračující práce. Ocenili 
jsme nové balkony, které usazoval vysoký jeřáb – a o několik dní později 
nezbylo málo informovaným nic jiného než údiv: balkony byly pryč. Proč tomu 
tak bylo? Stavaři je špatně usadili, proto je museli zase demontovat. O 
několik dní později bylo vše napraveno.  
 
Méně viditelné, ale rovněž důležité jsou rekonstrukce jednotlivých bytů. 
V tomto případě bývá v panelových domech nejnaléhavější potřebou přestavba 
bytového jádra, jehož stěny z umakartu jsou velmi nepopulární. Jedná se 
sice o velkou investici v řádu statisíců korun, ale vystavění zděné koupelny   
a WC podstatně vylepšuje komfort bydlení. 
 
Ve starších bytových domech byly v suterénu zřizovány společné prádelny    
a sušárny. V těch dobách nebyla pračka samozřejmostí jako dnes,            
a automatická pračka byla pouze snem každé hospodyňky. Společná prádelna 
se nevyznačovala tím, že by obyvatelé domu prali společně. Samozřejmě, 
každý si pral sám, v užívání prádelny se střídali. V místnosti kromě veliké 
bubnové pračky byla i ždímačka, kameninová káď na namáčení a někdy i kotel 
pro vyváření bílého prádla. S prádelnou sousedila sušárna vybavená výkonným 
topením, aby prádlo rychle uschlo, a mandlem na žehlení.  
S příchodem automatických praček se toto změnilo. Pračka se vešla i do malé 
koupelny, stačilo pouze vyřešit přítok a odtok vody a zapojit pračku         
do zásuvky. Možnost vyprat si prádlo kdykoliv, bez ohledu na potřeby 
sousedů,  byla určitě lákavá. Navíc, automatickou pračku již nebylo třeba 
obsluhovat, stačilo stisknout knoflík a po hodině a půl bylo vypráno, 
vymácháno a vyždímáno. Odpadla většina manipulace s prádlem, opakované 
vyměňování vody při máchání, náročné vyváření těžkých kusů ložního prádla. 
Dnes při stavbě domů a bytů se již s připojením automatické pračky počítá, 
každý byt má v koupelně zřízen odpad a přívod vody i elektřiny. Stačí vybrat 
si v obchodě vhodný typ pračky a nechat si ji přivézt.  
Pokud máme dostatek místa, můžeme si koupit k pračce i sušičku. Ta nám 
zajistí, že prádlo je nejen vyprané a vyždímané, ale i suché. Sušička ovšem 
příliš rozšířená není. Její činnost je náročná na spotřebu elektřiny, takže 
většinou dáváme přednost šňůrám a barevným prádelním kolíčkům buď 
v koupelně nebo na balkoně.   
Když už jsem se zmínila o domácích „pomocnících“, v posledních letech       
se stává běžnou i existence myčky nádobí. V nových kuchyních se s nimi již 
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samozřejmě počítá, ve starších domácnostech bylo potřeba zřídit elektrickou 
zásuvku, přívod a odtok vody. Pokud jsou podmínky splněny, zbývá to 
nejmenší: po dobrém obědě naskládat použité nádobí do drátěných košů, 
kterými je myčka vybavena, přidat mycí chemii a  stisknout správné tlačítko.  
Za několik desítek minut můžeme z myčky vytahovat vzorně se lesknoucí 
příbory, talíře, sklenice. Myčka zvládne i silně zašpiněné hrnce.  
 
 

 Bytové družstvo MORAVAN  
 
K 31. 12. 2011 vlastnilo Bytové družstvo Moravan 457 bytů. Kromě těchto 
bytů zajišťovalo družstvo správu pro 61 společenství vlastníků jednotek,   
což jsou společenství majitelů bytů, jež byly převedeny do jejich vlastnictví. 
V roce 2011 bylo do vlastnictví převedeno 65 bytů a 2 nebytové jednotky 
(garáže).  
 
Předsedkyní družstva je Mgr. Jana Žaludová.  
 
V letošním roce prošly celkovou revitalizací domy na Brandlově ulici č. 92 
(1 085 575 Kč), U Vodojemu č. 1274 a na M. Švabinského č. 1142 – 1144 
(748 697 Kč). Revitalizace byla finančně náročnou akcí, kterou bylo nutno 
řešit formou půjček, protože jednotlivé domy neměly tolik prostředků        
ve fondu dlouhodobých záloh, z něhož se jinak opravy hradí.  
 
Další velkou akcí byla modernizace výtahu a oprava výtahové šachty v domě 
na Brandlově ulici č. 93, kde náklady dosáhly částky 1 253 032 Kč. 
Modernizací prošly výtahy v domech č. 285 a 287 na ulici Kollárově. 
Důkladné revitalizace se dočkal dům U Vodojemu č. 1274. Účet za opravu 
domu byl vystaven na částku 1 215 351 Kč.  Rekonstrukcí prošel i dům č. 
1259 na sídlišti U Vodojemu (951 848 Kč). Byly pořízeny nové balkony se 
stříškami na domy č. 1180 a 1181 na sídlišti Zahradní v ceně 691 680 Kč.  
 
Nepříjemnou záležitost jsou nuceni opakovaně řešit obyvatelé bytových domů 
v Nádražní ulici č. 610, 611 a 612. Zde totiž neustále nastupuje odpadní 
voda do sklepních prostor. V letošním roce proto proběhla celková oprava 
kanalizace a jejího napojení na městský řad v nákladu cca 351 tisíc Kč.  
 
Velkým problémem při společném soužití v bytových domech jsou neplatiči.   
U bytů družstevních se dluhy řeší upomínkami, výstrahou před výpovědí 
z nájmu, nebo i výpovědí. Těžší situace je u společenství vlastníků bytů. 
Problémy s těmi, kteří odmítají přispívat do společného fondu na údržbu 
domu, nepodílejí se na platbách za teplo a společnou elektřinu, se řeší 
nejprve domluvou, pak soudní cestou. Pokud však společenství vlastníků 
přistupuje k tomuto problému liknavě, mohou se do problémů dostat všichni.  
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Dlužné částky u družstevníků dosáhly v roce 2011  117 453 Kč,               
u společenství vlastníků se v letošním roce jednalo o 480 922 Kč, což byl 
prakticky dvojnásobek výše dluhů oproti minulým rokům. 
  

Bytový dům Za Stadionem 
 
V prosinci letošního roku proběhla kolaudace nového bytového domu          
Za Stadionem, který zaplnil nevyužitou parcelu v blízkosti mateřské školy. 
Stavbu provázely na počátku komplikace, ovšem nakonec vše dobře dopadlo    
a dům byl postaven. Nachází se v něm 21 bytů, každý byt má vlastní plynový 
kotel na topení a ohřev teplé vody. Převažují byty o velikosti 62 m2, 
nejmenší byt má plochu 35 m2, největší 100 m2. Ceny těchto bytů k prodeji 
se pohybovaly mezi 976 tis. a 2 755 tis. Kč, což jsou sumy za nejmenší      
a největší byt. U bytů střední velikosti je cena 1 725 tis. Kč.  
K bytu bylo možno zakoupit garáž za 250 000 Kč. 
 
 

PPOOČČAASSÍÍ  
 
Lednové počasí jako by chtělo vyjít vstříc všem; většinou totiž chceme,     
aby bylo jinak, než právě je. V první dekádě ledna mrzlo, teploty přes den 
dosahovaly kolem -6 až -10oC, ve druhé dekádě  se naopak výrazně oteplilo. 
Nevelká sněhová pokrývka zmizela během dvou dnů a teploty až  +10oC nás 
donutily poohlédnout se po jarním šatníku. Třetí dekádou měsíce ledna nás 
provázelo sněžení, mlhy a krása stromů, na jejichž větvích se usazovaly 
miliony jehliček lehké námrazy. Nepůsobily kalamitu, usazovaly se jen 
zlehýnka, přechodně, pro krásu zimních dnů.  
 
Stejně jako leden, i únor nás počastoval  hrátkami s výkyvy teplot. Začátek 
měsíce se vyznačoval teplotami lehce pod nulou, na polích v okolí města ležela 
souvislá sněhová pokrývka. To se však změnilo ze dne na den. V sobotu     
5. února přišlo oteplení, které  dokázalo do poledne druhého dne všechen 
sníh beze zbytku rozpustit. Slunečné počasí pak trvalo i v další dny. Ve dne 
ukazoval teploměr +10 až +12oC, v noci a k ránu bylo lehce pod nulou nebo 
na nule, neboť země byla studená. Užívali jsme si tedy slunečních paprsků    
a každé ráno se těšili z jinovatky, která zdobila trávníky, ploty,            
ale i popelnice a automobily. 
Prudké kolísání teplot nás provázelo jarními měsíci březnem a dubnem.     
19. března jsme naměřili dokonce +19oC, v dubnu jsme se naopak divili 
prudkému ochlazení, jehož důsledkem bylo sněžení ve vyšších horských 
polohách naší republiky. Do Kyjova sníh nepřišel, ale denních +9oC bylo 
doprovázeno nepříjemným ledovým severákem, který nás zaháněl ke kamnům.  
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Náhlého ochlazení po slunečných a teplých dnech jsme se dočkali 3. a 4. 
května. Ranní mrazík udělal škody na meruňkách, bramborách a ořešácích. 
Na horách ve výškách nad 700 m v tyto dny dokonce sněžilo, těžký mokrý 
sníh lámal stromy a působil problémy v dopravě. V Kyjově však pouze pršelo. 
Další květnové dny již přinesly oteplení. Teploměr ukazoval hodnoty spíše 
letní, tj. kolem 25oC.  Dešťové srážky byly sporé a daly by se vyjádřit slovy 
„co napršelo, ihned uschlo“.  
 
Léto bylo chladné a nevlídné.  Převažovalo deštivé počasí s šedivou oblohou, 
dnů vhodných ke koupání bylo málo. Pokud se vyskytly teplé slunečné dny,  
byly vzápětí vystřídány chladem a deštěm. Jistotu pravého léta jsme si mohli 
zajistit pouze nákupem dovolené u moře na jihu. Cestovní kanceláře měly žně, 
na druhou stranu naříkali správci a majitelé českých koupališť. Teprve 
v závěru srpna, snad aby si léto napravilo reputaci, dočkali jsme se jasné 
oblohy a teplot nad 30 stupňů. Vedra dosáhla vrcholu v pátek 26. srpna, kdy 
jsme naměřili  36oC. Nebylo tedy divu, že koupaliště i biotop byly v obležení 
lidí, kteří se chtěli zchladit v horkém dni. Následující sobota pak vše 
změnila. Přihnaly se mraky, obloha se zatáhla a během několika hodin       
se ochladilo až na 180C. Sobotní večerní bouřka s lijákem nám pak připravila 
nedělní ráno typicky podzimní, s mlhou a ranní teplotou 12oC. Ochlazení  ale 
netrvalo dlouho, a my si mohli užívat krásného podzimu plného ohnivých barev 
stromů a keřů. Ještě na začátku října denní teploty kolem 20oC dovolovaly 
oblékat se do letních oděvů. 8. října se přihnala oblačnost se silnými 
přeháňkami, které srazily teplotu o 10oC níže. V neděli 9. října jsme ráno   
na teploměrech naměřili pouhých +5oC, přes den +10 až +12oC.  Nezbylo než 
se přizpůsobit. Zapínali jsme kotle plynové, elektrické i na tuhá paliva, 
zatopeno měli i v domech napojených na teplárnu. Ve školách bylo hodně dětí 
nachlazených, což jsme přičítali prudkému ochlazení. 
 
První letošní mrazík, který vytvořil jinovatku na trávnících, přišel ráno     
15. října. Přes den však bylo slunečno a teplo, takže jsme se rádi nechali 
vylákat k vycházkám do přírody či posledním pracím na polích. 
 
Listopad nás počastoval smogovou nadílkou. Teploty se pohybovaly kolem nuly 
a inverze způsobovala výskyt nežádoucích nečistot ve vzduchu. V městech   
na Ostravsku či v severních Čechách byla situace natolik vážná, že byli 
obyvatelé vyzýváni, aby omezili jízdu autem. V Kyjově jsme sice nemuseli 
k podobným opatřením přistoupit, ale i my jsme pozorovali nevlídnou šedivou 
přikrývku, která se držela nad městem a která neměla nic společného 
s poezií podzimních mlh.  
 
Poslední dva letošní měsíce získaly od meteorologů označení „nej“: listopad 
nejsušší, prosinec nejteplejší. Množství srážek v listopadu rovnalo se nule, 
což během 260 let, kdy se počasí sleduje, doposud nebylo zaznamenáno. 
Prosinec se přidal k deseti nejteplejším prosincům za posledních 80 let.  
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Dešťové srážky v roce 2011 v mm/m2 podle sledování firmy Zemspol: 
 
Průměrná roční výše srážek za posledních 25 let činí 553,4 mm/m2.  
Z tabulky vyplývá, že na vláhu byl velice skoupý měsíc únor. Průměr 
únorových srážek za posledních 25 let dosahuje čísla 30 mm. Ještě horší byl 
ovšem listopad, kdy jsme se nedočkali vody vůbec.  
 
 

Měsíc 
Srážky 
v mm 

leden 30,8 
únor 7,7 
březen 31,4 
duben 57,8 
květen 53,5 
červen 68,1 
červenec 92,4 
srpen 24,5 
září 34,4 
říjen 37,1 
listopad 0 
prosinec 27,7 
úhrn za rok 2011 465,4 
měsíční průměr v r. 
2011 38,8 

 
  

DDOOPPRRAAVVAA  
 
 
Množství aut projíždějících kyjovskými ulicemi bývá v některých případech  
až za hranicí únosnosti. Důkazem toho je například situace v Brandlově ulici. 
Široká svažující se vozovka láká řidiče k rychlému projetí. Pro děti či staré 
lidi je nebezpečné tuto ulici přecházet, pro majitele zdejších domů je těžké 
vyjet s automobilem z garáže. Před několika lety byl po stížnostech provoz 
zpomalen dopravní značkou omezující rychlost na 40 km/hod. Opatření nemělo 
dlouhého trvání. Na podnět zastupitelů města bylo omezení zrušeno, takže 
problémy těch, kteří v ulici bydlí, se zase vrátily.  
 
 
Od ledna si museli všichni automobilisté pořídit do svého vozu novou 
lékárničku s vybavením zcela jiným než bylo povinné v předchozích letech. 
Výměně předcházela celorepubliková diskuze, řešila se nezbytnost těch      
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či oněch potřeb pro poskytnutí první pomoci. Nakonec jsme se, ač neradi, 
podřídili. Obsah starých lékárniček jsme buď vyhodili nebo věnovali          
do charitativní sbírky pro potřebné v Africe, a poslušně jsme zakoupili 
vybavení první pomoci podle nového předpisu. Uplynulo jen několik málo měsíců 
a vše bylo jinak. Resuscitační roušky byly označeny jako nefunkční            
a zbytečné. A tak se zase ukázalo, že stejně jako očkování proti prasečí 
chřipce, i výměna lékárniček v automobilech posloužila pouze k dobrému 
výdělku některých firem.  
  

Městská hromadná doprava 

 
Dopravu ve městě zajišťuje firma ČSAD Kyjov.  
 
Zastávky městské hromadné dopravy v Kyjově a Bohuslavicích: 
 
Bohuslavice, železniční stanice 
Bohuslavice, škola 
Bohuslavice, rozcestí 
Boršov, horní zastávka 
Boršov, Restaurace a penzion Boršov 
Boršov, ČSAD  
Ul. Zahradní, u výškového domu 
Nětčice, Obecní dům 
Sídliště Karla Čapka 
Nětčická ulice, smuteční síň  
Dvořákova ul.  
Újezd, škola 
Náměstí, budova Komerční banky 
Ul. Palackého, křižovatka s Brandlovou ulicí 
Autobusové nádraží 
Nadjezd, (u paty nadjezdu, za křižovatkou Nerudovy a Svatoborské ulice) 
Nemocnice, (u křižovatky na Hodonín) 
Traktorka 
Nemocnice – u Domova Horizont 
Komenského ul., Poliklinika  
Komenského ul., Gymnázium   
Železniční stanice, autobusový terminál 
 
Za jízdu v autobusu městské dopravy jsme letos platili 8,- Kč.  
 
Od pondělí 13. června začaly některé spoje městské dopravy zajíždět       
až ke Kauflandu. Nová zastávka byla pojmenována Langobardská.  
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ČSAD 
 
ČSAD Kyjov je dopravní společnost, která zajišťuje osobní a nákladní 
dopravu. Název ČSAD znamenal původně zkratku pro Československou 
automobilovou dopravu. V roce 1993, kdy se firma stala akciovou společností, 
bylo rozhodnuto ponechat zkratku jako pojmenování firmy, protože znamenala 
zavedenou značku známou v celé republice i v zahraničí.  
 
V letošním roce vozový park zaznamenal přírůstek tří nových nízkopodlažních  
klimatizovaných autobusů  a pěti nákladních vozidel. Všechny nové vozy 
splňují náročné požadavky na nízký obsah emisí.  
 
K datu 1. 9. 2011 se firma ČSAD Kyjov s 257 zaměstnanci rozdělila na tři 
samostatné subjekty. Nástupnickou organizací je ČSAD Kyjov bus, a. s. 
Nově vznikly společnosti ČSAD Kyjov logistika, a. s., a ČSAD Kyjov servisní, 
a. s.  
 
ČSAD bus, a.s. mimo jiné zajišťuje pro město službu městské hromadné 
dopravy.  Jízdní řád je výsledkem jednání ČSAD a města Kyjov, základem 
jsou potřeby a požadavky obyvatel města. Je nabíledni, že splnit nelze každé 
přání, že je třeba též dbát na hospodárnost této služby, placené z rozpočtu 
města. Nevyslyšeny zůstávají například hlasy obyvatel Bohuslavic, kteří by se 
v neděli rádi dostali autobusem na bohoslužbu do kyjovského kostela, a pak 
zase zpět, jenže zájemců je málo a jízda by byla neekonomická.  
 
Pokud se týká autobusové dopravy do okolních vesnic a měst, tuto zajišťuje 
prostřednictvím ČSAD firma KORDIS v rámci tzv. Integrovaného dopravního 
systému Jihomoravského kraje. Systém má zajišťovat návaznost linek      
jak autobusové, tak vlakové dopravy. Zkušenost  ukazuje, že časy odjezdů 
jsou určovány podle jiných kritérií, než jsou potřeby uživatelů této služby. 
Pak se musí rozhodnout například školní děti, zda dají po skončení vyučování 
přednost obědu ve školní jídelně nebo spěchu na autobusové nádraží.  
 
Jako první odjíždí z autobusového nádraží ve 3 hodiny 56 minut spoj        
do Brna, krátce po čtvrté hodině ranní následují další autobusy. Většina 
posledních spojů odjíždí mezi 22. a 23. hodinou, na některých linkách i dříve. 
Ve 23 hodin 29 minut přijíždí noční autobus z Hodonína ve směru přes 
Ratíškovice a Milotice. O půlnoci  uzavírá provoz autobusového nádraží  
autobus z Brna.  
 
Kyjovem projíždí mezinárodní autobusová linka Banská Bystrica – Trenčín – 
Brno – Jihlava - Praha. Jejím provozovatelem je pražská firma Eurolines 
Česká republika. Spoj do Prahy odjíždí z Kyjova v 10.00 hodin, cesta až na 
konečnou trvá 4 hodiny a 30 minut. V opačném směru tato linka zastavuje 
v Kyjově krátce po 15. hodině.  
 



 

 
 
 

Kronika města Kyjova 
2011 

93

O některé linky se ČSAD Kyjov dělí s ČSAD Hodonín, linku do Kroměříže 
obsluhuje společně s firmou KRODOS BUS, a. s., Kroměříž. Co to pro nás, 
cestující, znamená? Musíme být obezřetní při hledání v jízdním řádu, neboť 
každá firma má  na autobusové zastávce svůj jízdní řád. Ceny si dopravci 
stanovují samostatně, proto nás může udivit rozdílná cena u stejné trasy.  
 
Pracovní doba řidičů autobusů se řídí podle jízdních řádů. V budově           
na autobusovém nádraží je pro ně zřízena odpočívárna s malou kuchyňkou     
a sociálním zařízením. Ve stejné budově je i informační kancelář,           
kde dostaneme nejen informace o odjezdech autobusů, ale můžeme si 
zakoupit jízdenku či místenku na dálkové autobusové linky.  
 
ČSAD provozuje kromě běžných linek i zájezdovou dopravu. Ve vlastnictví 
firmy jsou autobusy značky Mercedes-Benz vybavené klimatizací, WC, 
videem s možností promítání filmů, zajištěn je i nápojový servis a prostor  
pro zavazadla. Dále jsou k dispozici autobusy Karosa, které jsou           
bez vyjmenovaných vymožeností, přesto jsou rovněž pohodlné.  
Počet míst u zájezdových autobusů se pohybuje mezi 45 až 53 cestujících.  
 
Pokud se zeptáme představitelů firmy, s čím se potýkají nejvíce, dozvíme se, 
že se především jedná o neustálé zdražování ceny pohonných hmot. Spotřeba 
nafty, mýtné na dálnici, dálniční známky, to jsou položky, které mají 
významný vliv na stanovení ceny jízdného. Každé zdražení totiž u lidí vyvolá 
úvahy, zda nebude výhodnější použít vlastní automobil.  
   

Vlakové  nádraží 
 
Od letošního listopadu se můžeme těšit z nově zrekonstruované budovy 
vlakového nádraží. Její stav byl již špatný a po dohotovení přestupního 
terminálu v těsné blízkosti nádraží ještě více vynikl její neutěšený vzhled.  
Město se snažilo o nápravu a jednalo s majitelem, tedy Českými drahami. 
Nakonec se peníze našly a nákladem téměř patnáct milionů korun byla budova 
zrekonstruována.  
 
Pokladna a čekárna byly po dobu rekonstrukce přestěhovány do provizorních 
stavebních buněk a do práce se dali dělníci se sbíječkami. Postupně 
z nádražní budovy zůstaly jen holé zdi. Oprava trvala půl roku. Kromě 
stavební části byly rekonstruovány rozvody elektřiny, inženýrské sítě, 
vyměněna byla všechna okna. 
Díky rekonstrukci se budova při pohledu zvenku stala příjemnou krasavicí     
s bezbariérovým přístupem. Zmizely staré dřevěné dveře, které svým 
vrzáním a boucháním označily každého cestujícího. Nové dveře jsou celé 
prosklené a díky fotobuňce se nám otevřou a zavřou samy.  Vchod i východ 
je nyní bezbariérový, což ocení lidé, pohybující se na invalidním vozíčku. 
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První nástupiště je celé zastřešeno stejně jako vchod z ulice Nádražní. 
Veřejnosti  slouží hygienické zařízení včetně WC pro vozíčkáře.  
Z vestibulu zmizely lavičky. Na jejich místě nyní stojí kovová sedátka 
s opěradly. Jejich podivný tvar má úkol jediný – posloužit ke krátkodobému 
posezení a současně zabránit vytrvalému okupování bezdomovci, kteří staré 
lavičky využívali coby ložnici.  
 
Kdo byl rekonstrukcí poškozen, byly vlaštovky, které každoročně hnízdily  
pod střechou kryjící východ z nádraží. Letos opravdu klidu neužily a jejich 
hnízda byla v létě zlikvidována. 
  
 

Stávka na železnici 
 
Na čtvrtek 16. 6. vyhlásily odbory stávku na protest proti chystaným 
vládním úsporám. Stávkovali zaměstnanci Českých drah a v některých 
městech se zastavila i městská doprava.  
 
Jak proběhla tato událost v Kyjově? Kdo používá služeb železnice, musel 
zůstat doma nebo použít náhradní dopravní prostředek – automobil, autobus, 
bicykl nebo vlastní nohy. Na  vlakovém nádraží na dveřích pokladny visela 
cedulka s nápisem „Stávka“. Na parkovišti vedle nádražní budovy hlídkovala 
policie, připravená zasáhnout v případě nějakých nepřístojností. Všude však 
byl klid. Stávky železničářů a nepřítomnosti cestujících využili dělníci, 
pracující na rekonstrukci nádražní budovy. Mohli nerušeně pracovat, protože 
cestující se toho dne nedostavili.  
 
O chystané stávce nás informovala média s velkým předstihem, ale přece 
jen… K rannímu vlaku přispěchala žena středního věku a dožadovala se 
odbavení. Potřebovala jet do Veselí na ošetření bolavého zubu. „Já myslela, 
že v Kyjově vlaky pojedou, že stávkují jenom v Brně!“ divila se. 
 
 

OOBBCCHHOODDYY,,  RREESSTTAAUURRAACCEE  
 

Pasáže na náměstí 
 
Počet obchodů v posledních dvaceti letech výrazně vzrostl. Nejvíce prodejen 
je, samozřejmě, na náměstí. Přidávají se k nim ulice Svatoborská, 
Komenského, částečně pak Kollárova, Nerudova a Palackého. Přízemí domů na 
náměstí přestalo brzy stačit zájemcům a majitelé domů i obchodníci hledali 
nové možnosti. Jednou z nich bylo využití dvorů a zřízení celých pasáží. Tím 
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sice majitelé zbavili nájemníky možnosti využívat soukromí zadních částí 
domů, vnesli do nich ruch z ulic, ale to víte, peníze za pronájem jsou velikým 
argumentem.  
 
Průchozí pasáže domů č. p. 7  a 14 jsou nejstarší a záhy po svém vzniku 
dostaly svá pojmenování. Autorem těchto názvů nebyl nikdo konkrétní,        
u jejich zrodu byla lidová tvořivost. Snad proto se názvy „Myší díra“ v č. p. 
7 a „Zlatá ulička“ v č. p. 14 vžily a těmto místům již dnes nikdo jinak 
neřekne. „Myší díra“ spojuje náměstí s ulicí Kollárovou a Jungmannovou.               
Je frekventovanou přístupovou cestou na autobusové náměstí.  
Zlatá ulička získala svůj název díky barevným členitým fasádám 
jednopatrových přístaveb a množství drobných obchůdků. Při svém vzniku nám 
připomínala známou a slavnou pražskou Zlatou uličku. Dnes je kyjovská Zlatá 
ulička oficiálním názvem a poštovní adresou.  
 
Co v pasážích najdeme? V Myší díře je pekařství, rychlé občerstvení, 
drogerie, kancelář prodejců Českomoravské stavební spořitelny, prodejna 
Bingo vietnamského majitele, honosící se názvem Ovoce-zelenina. K dostání 
je v této prodejně nejen ovoce a zelenina, ale kupodivu i paruky, rohožky, 
umělé květiny, nádobí a jiné rozmanitosti. Směrem ke Kollárově ulici je pak 
podchod pod budovou, kterou před lety obývali úředníci České pojišťovny.  
Postupem let se agenda pojišťovny změnila, úředníci byli propuštěni a České 
pojišťovně slouží jen několik místností v přízemí.  
 
Zlatá ulička stejně jako Myší díra spojuje náměstí s Jungmannovou ulicí.     
Je známá především dvěma květinářstvími a kanceláří Pohřební služby. Dále 
ve Zlaté uličce najdeme papírnictví, dárkové předměty, oděvy, zlatnictví, 
sběrnu prádelny a čistírny, kadeřnictví a kanceláře prodejců stavebního 
spoření.  
 
Novou pasáží je průchod z náměstí do Jungmannovy ulice nazvaný Moravská 
ulička. Najdeme ji v domě č.p. 17. Do nově vystavěných prostor přijala 
sázkovou kancelář Tipsport s barem, jenž inzeruje provoz od osmé hodiny 
ranní do 5. hodiny ranní příštího dne,  pekařství,  květinářství, oděvy, 
kuchyňské studio ARTEKON, drogerii a kancelář prodejců stavebního spoření 
Reiffeisen.  
 
Vyjmenované pasáže jsou průchozí, ovšem k obchodním účelům slouží i dvorní 
trakty dalších domů.  
 
Ve dvoře domu č.p. 11 je vietnamská tržnice. Prostor je celý překryt 
provizorními přístřešky a plachtami, jejich provizornost ovšem trvá již mnoho 
let. Obchodníci zde nabízejí své zboží v zimě i v létě, někteří osobně, jiní   
si najímají české občany jako prodavače. O kultuře prodeje zde není nic 
známo, na druhou stranu – zboží je levné. V případě deštivého počasí musíme 
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počítat s nějakým tím mokrým „osvěžením“, neplánovaným a nevítaným, 
protože plachty nahrazující strop jsou za léta svého užívání již notně děravé.  
 
Dům č.p. 10 pojal do útrob svého dvoru hračkářství a papírnictví firmy WIKY 
a drogerii TETA. V zázemí domu č.p. 9 je prodejna kuchyňských potřeb 
„Kuchyňka“ a bazar se zastavárnou.  
 
Všechny vyjmenované prostory se nacházejí na jižní straně náměstí. Stejná 
je situace na protější, severní straně, zde ovšem dvory s obchody nejsou 
průchozí.  
 
V pasáži domu č.p. 37 je již po mnoho let zavedený a hojně navštěvovaný 
obchůdek „Zdravíčko“ s nabídkou potravin pro lidi, kteří se zajímají o zdravý 
životní styl nebo jsou postiženi nutností změnit svoji výživu z důvodu 
zdravotního omezení.  V pasáži dále najdeme provozovnu fotografa Kamila 
Horvátha, solárium s kavárenským posezením, prodejnu nábytku a kancelář 
prodejců stavebního spoření Českomoravské stavební spořitelny.  
 
V průjezdu domu č.p. 40 je prodej ovoce a zeleniny, zastavěný je i dvůr 
domu č.p. 36 s prodejnou potravin a drogerie. Do obchodu můžeme vejít 
dvěma vchody – z náměstí nebo z parkoviště na ulici Dobrovského, které 
majitel zřídil pro své zákazníky.  
 
Poslední obchodní pasáží, kterou zbývá vyjmenovat, je v domě č.p. 39. Její 
název Stará tiskárna připomíná, že v těchto prostorách se v minulosti, tedy 
v době před dvaceti a více lety, nacházela tiskárna Grafia. Dvorní budovy 
byly plné tiskařských strojů a pokud jsme potřebovali zhotovit plakáty, 
tiskopisy, drobné příručky, oznámení o sňatku či úmrtí, obraceli jsme se 
právě sem. Nyní je ovšem celý trakt nově přebudován a kromě malých firem, 
které mají jepičí život, zde najdeme i „stálice“. Jsou jimi např. kanceláře 
občanského sdružení Kyjovské Slovácko v pohybu, restaurace-kavárna, 
prodejna záclon a bytového textilu a obchod s levnými oděvy tzv. z druhé 
ruky.   

Restaurace Nový Svět 

  
Restaurace Nový Svět na rohu Tyršovy a Havlíčkovy ulice poskytuje své 
služby již sto let. Majitel se rozhodl, že toto kulaté výročí řádně oslaví      
a pozve i širokou veřejnost. Protože zamýšlel uspořádat výstavu starých 
fotografií, navštívil archiv a Vlastivědné muzeum, a vyzval obyvatele Kyjova 
k vyhledání a zapůjčení historických snímků. Pátrání po fotografiích bylo     
po počátečních obtížích úspěšné, a i když jich nebylo mnoho, přece stačily  
na menší výstavu v prostorách restaurace.  
Jak probíhaly „narozeniny“? 25. června uspořádal majitel Den otevřených 
dveří. Veřejnosti dovolil nahlédnout do zákulisí svého podniku, tj. především 
do sklepa, v němž je uskladněno pivo ve velikých tancích, což je podle pana 
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majitele kyjovská rarita. Na zahradě toho dne předváděly své umění 
mažoretky, pro děti byly připraveny hry, soutěže a nejrůznější atrakce. 
Hrála hudba a hosté se bavili až do rána. Že bylo co pít, není jistě nutno 
dodávat, k jídlu byla mimo jiné připravena pečeně z 250 kg masa. Oslava 
byla o to významnější, že Nový Svět má z kyjovských restaurací nejdelší 
nepřerušovanou historii.  
Restaurace v současnosti nabízí teplá jídla, minutky, biliár a televizi. 
V letních měsících je hojně využívána venkovní zahrádka s posezením       
pro čtyři stovky lidí. Pro děti je k dispozici dětský koutek se skluzavkou     
a pískovištěm. Polední jídla se pohybují v cenách od 59 do 72 Kč. 
 
 

Nové obchodní centrum Kaufland 
 
 
Práce na výstavbě obchodního střediska Kaufland, započaté v loňském roce, 
pokračovaly v lednu svižným tempem. Stavební firma shrnula ornici           
ze zastavěného území na velikou haldu u silnice, takže jsme přes ni jen stěží 
mohli pozorovat, co se na staveništi děje. Navzdory špatnému výhledu nám 
veliká informační tabule u silnice dávala na vědomí, že  brzy bude hotovo     
a již v předstihu slibovala 20 000 druhů zboží. Práce se nezastavily ani      
o víkendech. Koncem ledna zeminu odvezly nákladní automobily a na uvolněném 
místě se začalo rýsovat parkoviště s přístupovými cestami.   
 
Práce finišovaly v březnu a začátkem dubna, protože termín zahájení prodeje 
se blížil. Ulicemi projížděly reklamní automobily, vyzbrojené křiklavými 
poutači na svých střechách, ve schránkách jsme nacházeli letáky s ještě 
křiklavějšími titulky. Jejich posláním bylo zajistit, aby nikdo nepřehlédl 
informaci, že 14. dubna bude v obchodním středisku zahájen prodej. 
 
Lidé jsou zvědaví, proto první den při otevření nákupního centra bylo rušno 
již od rána. Událost zaznamenávala kamera Televize Slovácko, vyslechli jsme 
slavnostní proslovy. Stříhala se páska, která měla symbolicky zpřístupnit tuto 
velkoprodejnu. Kdo přišel první den nakupovat, byl odměněn. Muži dostali 
láhev vína, ženy bonboniéru. Otevřeno je zde denně, i ve svátky              
a o víkendech, a sice od 7 do 22 hodin. Tatam jsou časy, kdy prodejny 
potravin zavřely v sobotu v poledne a otevřely až v pondělí. Zvykli jsme si, 
že můžeme nakoupit vlastně kdykoliv, a že v potravinových obchodech 
najdeme v kterémkoliv čase dostatek čerstvého pečiva, maso i uzeniny, 
mléko, vejce, ovoce a zeleniny. Že tomu tak vždy nebylo, už jsme dávno 
zapomněli a ti mladší vlastně ani nezažili.  
 
U nového obchodního střediska je vybudováno veliké pohodlné parkoviště, 
které potěší každého, komu vadí přeplněné centrum města.  Na chodce však 
projektanti nemysleli. Pěšky se do nákupního střediska dostaneme jen 
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riskantní chůzí po okraji velmi frekventované silnice. Dodatečně byla v areálu 
vybudována zastávka městské hromadné dopravy, ale  autobusy sem zajíždějí 
v nevyhovujících intervalech.  
Ohroženi jsou i lidé, kteří přijedou a zaparkují. Po vystoupení z auta by 
potřebovali, jak se říká, mít oči všude. Do prodejny se totiž dostanou pouze 
kličkováním mezi přijíždějícími a odjíždějícími vozy.  
 
Na uložení nákupu, tak jako v jiných obchodech tohoto druhu, slouží veliký 
vozík, který uvolníme z řady jiných po vložení deseti-  či pětikorunové mince. 
Dostaneme ji zpět po vyložení nákupu a zařazení vozíku na původní místo. 
Toto opatření zajišťuje, že jsou prázdné vozíky na svém místě, stále 
srovnány v řadě.    
V hale je kromě veliké prodejny s potravinami, drogistickým a papírnickým 
zbožím ještě květinářství, řeznictví, pekařství a občerstvení s posezením.  
  
Stejně jako při výstavbě Penny marketu na Brandlově ulici i zde lidé 
očekávali nižší ceny. Proto již v prvních dnech procházeli mezi regály         
a srovnávali. Opět se potvrdila známá zkušenost  z jiných měst, že je třeba 
být při nákupu ostražitý, protože sice některé zboží bylo levnější, ale naopak 
zase jiné dražší než u konkurence.   
 
V sousedství dokončeného obchodního střediska pokračovala výstavba další 
prodejní haly. Tak jako při zahájení stavby Kauflandu, i zde se nejprve 
dostali ke slovu archeologové. Letošní nálezy potvrdily skutečnost zjištěnou 
již loni, že v této lokalitě kdysi stálo pravěké sídliště. Nalezeny byly 
pozůstatky osídlení z doby pozdního neolitu a starší doby bronzové. 
Archeologové objevili zahloubené sídlištní objekty, odpadní a zásobní jámy  
na těžbu hlíny, která se tehdy používala jako materiál na omazávání stěn 
obydlí. 
 

Podomní prodej 
 
Čas od času u našich domovních dveří zazvoní mladý, zdvořilý, slušně 
oblečený a výřečný člověk s nabídkou uzavření výhodné smlouvy či prodeje. 
Stejní lidé se objevují i na náměstí. Zastavují chodce zdánlivě nevinným 
dotazem, jehož cílem je dotyčného zastavit a otázkami vyžadujícími kladnou 
odpověď ho přivést až k závěrečné kladné odpovědi ano, koupím, ano, 
podepíšu. Většinou se jedná o prodej parfému neznámé kvality, někdy jsou to 
knihy či upomínkové předměty. Jindy nabízejí věci vážnější a vyžadující 
dvojnásobnou ostražitost: změnu operátora pro náš mobilní telefon, novou 
zdravotní pojišťovnu, údajně lepšího dodavatele plynu nebo elektřiny. Tržní 
řád vydaný městem Kyjov však tyto aktivity zakazuje a ve vyhlášce přesně 
vymezuje místa, kde může k prodeji dojít. Na ulici mohou služby nabízet 
pouze zástupci charitativních sbírek.  
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BBAANNKKYY  
 

Česká spořitelna 
 
Rekonstrukcí, které jsme věnovali pozornost, byla rekonstrukce pobočky 
České spořitelny umístěné v domě č.p. 29 na Masarykově náměstí, v těsném 
sousedství radnice. Práce začaly od 26. září, kdy se bankovní úřednice 
přestěhovaly do prozatímně uzpůsobených místností v patře budovy a dole   
se dali do práce zaměstnanci stavební firmy. Pobočka byla znovu otevřena  
od pondělí 12. prosince. První klienty čekal zcela nově uspořádaný interiér. 
Mramorovou podlahu nahradil celoplošný koberec, odstraněny byly přepážky, 
u nichž jsme vyřizovali své záležitosti s bankovními úřednicemi. Nyní klient 
s úřednicí jednají u stolku, ovšem o soukromí při jednání se hovořit nedá. 
  

RRŮŮZZNNÉÉ  
 

Ceny  
Ceny v říjnu (obchodní centrum Kaufland), v Kč: 

 
vepřová krkovice bez kosti kg 126 
vepřová kýta  kg 85 
vepřová plec bez kosti kg 90 
panenská svíčková kg 199 
hovězí na guláš kg 119 
hovězí plec bez kosti kg 164 
hovězí kližka kg 129 
hovězí zadní kýta kg 179 
hovězí přední bez kosti kg 139 
hovězí roštěná plátky kg 349 
uzená vepřová kýta kg 129 
česnek Španělsko kg 80 
křen Maďarsko kg 100 
rajčata kg 33 nebo 40 
brambory kg 6 
cibule žlutá kg 7 
biobrambory Egypt kg 27 
máslo Německo kg 120 
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máslo Česko kg 244 
vejce Polsko ks 2,49 až 3,32 
vejce bio ks 9,15 
pivo Velkopopovický kozel l 19 
pivo Gambrinus l 21,80 až 27,80 
pivo Pilsner Urquell l 41,8 
pivo Budvar l 21 
pivo Radegast l 19,8 
voda Mattoni l 8,6 
voda Magnesia l 9,27 
voda Dobrá voda l 12,v akci 4,50 nebo 6,60 
voda Pramenitá voda l 3,27 
sůl kg 21,8 

 
 

Ceny v prosinci (Kč): 
 

mražená treska kg 227 
mražený pangasius filety kg 148 
mražené rybí filé kostky kg 90 
vejce ks 1,92 až 2,90 
máslo kg 144 nebo akce 120,- 
Hera rostlinný tuk kg 60 
zelí bílé Polsko kg 7 
červená řepa kg 11 
česnek Čína kg 89 
mrkev kg 10 
celer kg 12 
petržel kg 20 
grapefruit kg 25 až 29 
jablka Česko kg 16 a 22 
pomeranče kg 19 
banány  kg 29 
mléko trvanlivé l 12,9 
rýže dlouhozrná kg 33 až 37 
cukr mletý kg 26 
cukr krystal kg 27,5 
cukr kostkový kg 33 
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dětská krupička jemná kg 31,8 
hrubá mouka kg 12 a 13 
polohrubá mouka kg 12 
hladká mouka kg 12 
olej stolní l 47 až 55 
chléb kg 24,87 až 43,- 
rohlík ks 1,90 
hovězí přední krk kg 155 
vepřová panenská svíčková kg 170 
vepřová krkovice bez 
kosti kg 140 
vepřová pečeně bez kosti kg 130 
vepřová kýta bez kosti kg 90 
vepřová pečeně s kostí kg 95 
vepřová kotleta kg 96 
vepřová plec kg 95 
vepřová krkovice s kostí kg 95 
vepřový bok bez kosti kg 83 
hovězí roštěnec nízký kg 260 
vepřové kostky na guláš kg 99 
krůtí prsní řízky kg 160 
kuřecí prsní řízky kg 140 
kuře celé kg 60 
kuře celé mražené kg 82,5 
   
   

 
Ceny vánočních stromků (v Kč)   
jedle nordman 799 
borovice lesní 399 
borovice černá 499 
borovice šlechtěná 699 
smrk ztepilý 649 
smrk pichlavý 349 
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Živobytí 
 
 
Průměrná mzda zaměstnance v roce 2011 činila 24 319 Kč. Je to suma, 
kterou vypočítali statistikové a na kterou dvě třetiny lidí nedosáhnou. 
Nejčastěji se příjem pohybuje mezi 10 a 20 tisíci, ovšem není výjimkou i 
částka pod 10 tisíc. Hodně zaměstnanců pobírá minimální mzdu, která 
v současnosti činí 8 000 Kč. Tyto částky jsou ovšem mzdou hrubou, kterou 
povinné odvody sníží: z průměrné mzdy je čistý příjem 18 723 Kč, příjem 
z minimální mzdy činí 7 120 Kč.   
 
Co musíme z našich příjmů zaplatit? 
 
Především spotřebu elektřiny, plynu, vody, případně dodávku tepla a teplé 
vody z Teplárny. Tyto platby nás neminou a jejich výše je proměnlivá 
v závislosti na velikosti obydlí a počtu členů domácnosti. Měsíčně mohou 
ubrat 3000 až 4 000 Kč, ale i podstatně více, zejména při bydlení 
v rodinném domku.  
Větších nákladů na bydlení dosahují lidé v pozici nájemníka. Diskuse o tom, 
zda nájem regulovat nebo nechat na „neviditelné ruce trhu“ se v médiích 
objevují již dvacet let. Majitelé chtějí z tržeb za nájem hradit údržbu domu 
a mít zisk, na druhou stranu nájemníci nemají peněženky bezedné.  
 
Dalšími platbami, kterým se každý měsíc těžko vyhneme, je 45 Kč za rozhlas 
a 135 Kč za televizi. Pokud si denně necháme do schránky donášet denní 
tisk, zaplatíme cca 300 Kč měsíčně. Výdaje za telefon, který již běžně mají 
všichni členové rodiny každý svůj osobní, jsou individuální a závislé na mnoha 
okolnostech. Někdo telefonuje hodně, jiný ještě víc, další sice mobil má,   
ale používá ho jen výjimečně. Za telefonování tedy můžeme zaplatit měsíčně 
pouhou stokorunu stejně jako několik tisícikorun. Pokud máme v užívání 
počítač s připojením internetu, platíme cca 400 – 1000 Kč měsíčně. Roční 
platba    za povinné ručení, tj. pojištění provozu našeho automobilu je 1 000 
až  3 000, ale i více podle druhu automobilu, přičemž není výjimkou, že 
v rodině jsou dva vozy. Ke každému automobilu samozřejmě patří výdaje za 
benzin. Ten je rok od roku stále dražší a kupodivu Kyjov patří k místům 
s vysokou cenou pohonných hmot. Pokud si vyjedeme „do světa“, zjistíme, že 
jinde můžeme nakoupit až o 3 Kč za litr levněji. Letos jsme platili cca 35 až     
37 Kč.  
 
Majitelé nemovitostí zaplatí jednou ročně v květnu daň z nemovitostí,    
která je u běžných rodinných domků a u bytů v osobním vlastnictví v řádu 
stokorunových položek.  
U bytů v majetku bytových družstev či v domech, kde jsou jednotlivé byty 
v osobním vlastnictví, je zřízen tzv. fond dlouhodobých záloh určený         
na společnou údržbu domu. Do tohoto fondu obyvatelé domů přispívají 
měsíčně určitou částkou, která může být cca 1 000 Kč, ale samozřejmě i víc.  
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Dalším pravidelným výdajem jsou např. platby za odvoz odpadků, v letošním 
roce jsme zaplatili 500 Kč za osobu a rok. Děti za obědy ve školní jídelně 
vydají měsíčně 400 Kč.  
Abychom se zajistili na stáří, měli bychom si platit penzijní připojištění. 
Odborníci doporučují měsíční částku nejméně 500 Kč. Plánujeme-li pořídit    
si v budoucnu bydlení nebo rekonstruovat to současné, zřídíme si stavební 
spoření. To znamená další měsíční částky odesílané na náš účet ve stavební 
spořitelně. Výše plateb je individuální podle výše budoucí naspořené částky.  
 
Chtějí-li mladí lidé bydlet samostatně, nemají situaci jednoduchou. Koupit 
byt v Kyjově znamená vydat částku kolem jednoho až jednoho a půl milionu 
korun. Postavit nebo koupit rodinný dům je daleko náročnější, tu se jedná    
o miliony, takže přicházejí na řadu hypotéky a půjčky. Splátky ukrajují 
domácí rozpočet po několik desetiletí. S nimi přichází i obava – co když     
se ocitnu bez zaměstnání, bez výdělku, co když onemocním?  Budu mít z čeho 
splácet, zvládnu to i když přijdou děti?  
Nuže, není jednoduché, to naše živobytí. Je potřeba počítat a zvažovat,    
co si můžeme dovolit a co si raději odpustíme.  
 

Voda 
 
 
Město Kyjov spotřebovalo v letošním roce 675 065 m3 pitné vody, 
v Bohuslavicích to bylo 16 939 m3. 
 
Od prvního ledna zrušila společnost Vodovody a kanalizace zákaznické 
centrum v provozovně v Kyjově na ulici Za Humny. Pro vyřízení přihlášek     
či odhlášek vodoměrů, reklamace, vyúčtování a jiné věci teď musíme jezdit 
do Hodonína, nebo vyřizovat telefonicky či e-mailovou poštou.  
 
Cena vody po Novém roce opět stoupla. Od ledna zaplatíme za 1m3 52,09 
Kč. V této ceně je započítáno vodné a stočné. Další položkou na faktuře    
je tzv. pevná složka neboli platba za vodoměr. U domácností je to 750 Kč 
ročně.  
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ZZÁÁVVĚĚRREEMM……  
 

 
Jsme bombardováni reklamami, které nám vnucují nakupování, protože 
obchody jsou plné zboží. Nabídku lze označit slovem „nepřeberná“. Kam     
se poděje to, co se nespotřebuje, nikdo nevíme a ani se nad tím plýtváním 
nezamýšlíme. Když nahlédneme do kroniky z doby před padesáti či více lety, 
dozvíme se, že vše může být i jinak. Maso přivezli do obchodu jednou týdně, 
sýry nebyly, másla málo. Vejce chyběla dlouhodobě, sladkosti pro děti byly 
v prodeji občas. V ulicích bylo bláto a veřejné osvětlení plnilo svoji funkci jen 
liknavě. Nedostatek byl i uhlí na otop. Kdo tuto dobu zažil, snad si ještě 
vzpomene. Mladší už jsou přesvědčeni, že nadbytek je samozřejmostí a že 
jediné, co je potřebné, jsou peníze. Úvahy typu „co by bylo, kdyby nebylo…“ 
si raději neklademe. Je-li to správně, nevím. Jsem kronikářkou a proto 
pouze zaznamenávám, čím jsme žili dnes, v roce 2011.  
 
Čím se vyznačoval letošní rok? Nejvíce komentované v rozhovorech lidí bývá 
samozřejmě počasí. Proto uvádím, že letošní rok nám nepřinesl žádné 
pohromy. I když, však to všichni dobře známe, mohlo snad pršet víc tehdy, 
kdy pršelo málo, a naopak, více vláhy jsme si žádali když se Slunce smálo 
z modré oblohy. Během roku jsme udělali spoustu rozhodnutí,  nemocní      
se uzdravili a děti povyrostly. Ptáci žijící v městském parku vyvedli mladé    
a spotřebovali při tom spousty housenek, abychom my, lidé, nemuseli        
na škůdce používat chemii. Chodili jsme  do práce, paní učitelka někomu 
napsala jedničku či pětku, obchody měly otevřeno, květiny voněly a oblaka 
plula po obloze neznámo odkud, neznámo kam... 
 
Kam směřovaly naše kroky a čemu jsme letos věnovali úsilí, to jsem zapsala a 
nabízím zvědavým k četbě.   
 
Vážený čtenáři, přeji ti krásný den! 
 

 

 

Věra Kellnerová 
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Součástí tohoto zápisu je fotografická příloha. 
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      Věra Kellnerová                               Mgr. František Lukl, MPA 
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